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B E K Ö S Z Ö N T Ő 
Az OEE 1998. évi közgyűlése jelentős változásokat hozott Egyesületünk életében, ezen belül az Er
dészeti Lapok szerkesztésében is. 

Az ott elfogadott Alapszabály szétválasztotta a szerkesztőbizottsági elnöki funkciót, mint választott 
tisztséget és a főszerkesztői, mint lapmenedzseri tisztséget, illetve feladatot. 

A választás eredményeként a szerkesztőbizottsági elnöki funkciót én töltöm be és e tisztségemben 
tisztelettel köszöntöm lapunk Olvasóit és egyben köszönöm egyesületi tagságunknak a választáskor 
megnyilvánult bizalmát. Egyúttal kérem további támogatásukat, hogy lapunk minél inkább megfelel
hessen Egyesületünk célkitűzéseinek és Tagságunk elvárásainak. 

Köszönet illeti az e lőző szerkesztőbizottságok elnökeit és tagjait, hiszen folyamatos munkájuk nélkül 
lapunk nem tölthetné be legfontosabb feladatát: szakmai közösségünk összefogását, szakmai közös
ségünk a társadalom egyre szélesedő részével való megismertetését, elfogadtatását. 

Köszönöm az új Szerkesztőbizottság tagjainak, hogy vállalkoztak arra a nem könnyű feladatra, amit 
ez a tagság jelent, mely tagságot Egyesületünk Választmánya az 1998. december 16-ai ülésén szinte 
egyhangúlag erősített meg. 

Bízom abban, hogy a Szerkesztőbizottság, a Főszerkesztő és a Tagság közös munkája eredményeként 
olyan lapot tudunk a Tisztelt Olvasó kezébe adni, amely méltó lesz az Erdészeti Lapok 137 éves 
múltjához. Olyan lapot, melyet az Olvasó haszonnal forgathat, amely tartalmában és megjelenésében 
is élvezetet, örömet okoz. 

Befejezésül minden kedves Olvasónak BÉKÉS, BOLDOG ÉS E R E D M É N Y E K B E N G A Z D A G ÚJ 
ESZTENDŐT kívánok a Szerkesztőbizottság nevében. 

Dr. Szikra Dezső 

a SZB elnöke 

A K Á R P Á T A L J A I Á R V Í Z K Á R O S U L T A K 
m e g s e g í t é s é r e az á l l ami e r d ő g a z d a s á g o k az E r d é s z e t i 
Egyesület felhívására gyűjtést indítottak. A segélyezés elő
készítésére 1998. november 30-án a N Y Í R E R D Ő Rt. ve 
zérigazgatója segélyezésben jár tas szakemberek társaságá
ban Ungváron tárgyalt F .M. Brezsnyev miniszterhelyet tes
sel és V.I. Ledner kárpátaljai e rdőigazgatóval , akik az ár
v ízkárok he lyreá l l í t ására és a károsul tak megsegí tésére 
alakult erdészeti ad hoe bizot tságot vezetik. 

A m e g b e s z é l é s során a m a g y a r de legác ió tudomás t 
szerzett arról, hogy a Kárpátaljai Erdészetben 125 család 
szenvedett jelentős árvízkárt . Közü lük 8 csa ládnak a házát 
döntötte romba az árvíz. Az újjáépítéshez a lapvető t e rme
lőeszközök nem állnak rendelkezésre . A nagy ér tékű gé
pekről az ukrán ko rmány feltehetően gondoskodik , a ma
gyar erdészektől mindeneke lő t t motor fürészeke t kér tek 
azért, hogy az épületek és hegyi hidak, egyéb műtárgyak 
helyreáll í tásához a l egszükségesebb fakitermelést és ács
munkákat el tudják végezni . A Kárpáton túli Vöröskereszt 
és a Magyar Vöröskeresz t szakértői a tárgyalásokkal egy
idejűleg egyeztet ték a segélyezés formáit és lehetőségeit , 
ezt követően a Magyaro r szágon összegyűl t összesen 1,5 
millió forintból a t i sz tá lkodószereket beszerezték. A M a 
gyar Máltai Szeretetszolgálat , valamint a Kárpátaljai F e 

rences Rendi Cari tas közreműködéséve l a 125 csomagot 
1998. december 18-án Nagysző lősön adták át a kárpátaljai 
erdészeti ad h o c bizot tság munkavál la ló i képviselőjének, 
B.I. Fedurcia úrnak. 

A segé lycsomagot á tvevő kárpátaljai e rdészek megha
tódottan fejezték ki köszönetüket a magyar erdésztársada
lomnak, és az átadókat biztosí tot ták arról, hogy a 125 cso
mago t a legrövidebb időn belül eljuttatják a rászorulóknak. 
Az átadás-átvételről szóló e l i smervényt eljuttatják a 
N Y Í R E R D Ő - h ö z . 

A M a g y a r Máltai Szeretetszolgálat számlájára beérke
zett erdészet i a d o m á n y o k egy részét használ ták fel a 125 
segé lycsomag finanszírozására, a fennmaradt és ezt köve
tően é rkező adományokbó l az új jáépítéshez szükséges esz
közök megvásár lására kerül sor. Ezeke t a Ny í re rdő mun
katársai 1999 januárjában juttat ják el az árvízkárosult kár
pátaljai e rdészekhez . 

1998. december 17-ig a megadot t számlára 1,55 millió 
forint adomány érkezett a köve tkező cégektől: B E F A G 
Rt.. Keszthely; G E M E N C Rt.. Baja; K E F A G Rt.. Kecs
kemét; N Y Í R E R D Ő Rt.. Nyí regyháza ; S E F A G Rt.. Ka
posvá r ; S z o m b a t h e l y i E rdésze t i Rt . ; Z A L A E R D Ő Rt., 
Nagykan iz sa ; V A D E X Rt.. Székesfehérvár . (1998. dec. 
18-ig.) (Váradiné) 



A magya r magántulajdono n alapul ó erdőgazdálkodá s 
közelítési programj a a z Európa Uni ó erdőgazdálkodásáho z 

1. Bevezető 

A termőföld-privatizáció első nagy ütemének befejezté
vel a magyar erdők 38,8%-a, 733 947 hektár erdőgazdál
kodás alá vont terület került magánkézbe. Ebből 521 712 
ha mint szövetkezeti erdő korábban sem volt állami tulaj
don. Ennek ellenére az erdők magánkézbe kerülését a szak
mai és a közvélemény meglehetős ellenérzéssel fogadta és 
elterjedt, hogy az erdő magánkézben rossz kézben van, raa-
gánosításuk az erdó'k kirablásához és a társadalom széles 
rétegeinek az erdőből való kizárásához vezet. Ezek az állí
tások nem felelnek meg az igazságnak (pl. a kitermelések 
mértéke először csak 1997. évben érte el a 2 millió köb
métert, holott a magánerdők éves folyónövedéke ennek két
szeresét is meghaladja), de hatásukra a magánerdő-gazdál
kodás mielőbbi beindulásának széles körű elősegítése he
lyett a kényszerű vagyonközösség és az állami erdőgazdál
kodás befolyásának növelésére folynak még ma is kísérle
tek. Ezek ellentmondanak az erdőkkel kapcsolatos általános 
európai felfogásnak és azt eredményezték, hogy a magán
kézbe került erdó'k 50%-ában a gazdálkodás 1998 közepére 
sem indult meg. 

Az Európa Parlament 1997. január 30-i ülésén elfogadott 
(Dávid E. Thomas által előadott), a Parlament Mezőgazda
sági és Térségfejlesztési Bizottságának 1996. december 18-
án kelt A4-04014/96. sz. előterjesztése - amelyet okkal te
kinthetünk az Európai Közösség jelenlegi erdészeti politi
kájának - 4. pontja kimondja: „Az EU erdészeti stratégiá
jának figyelemmel kell lenni arra a tényre, hogy Európa 
erdeit milliók birtokolják, akik elkötelezettek a többcélú er-
dőgazdálkodás mellett és akik szavatolják a kapcsolódó ter
mészeti erőforrások potenciáljának tartamosságát. Ezen er
dőtulajdonosok birtoklási jogát tiszteletben kell tartani. " 

Az eddig regisztrált erdőtulajdonosok száma csaknem 
300 000 fő, családjukkal és a foglalkoztatottakkal együtt a 
magyar magánerdő-gazdálkodás legalább egymillió embert 
érint, aminek politikai jelentősége nem elhanyagolható. A 
magánerdő-gazdálkodás jövőbeni szerepét tekintve, az EU 
csatlakozással ez a politikai jelentőség ki fog teljesedni. 
Részben azáltal, hogy az EU érdekképviseletei szinte kizá

rólag magánerdő-gazdálkodókat képviselnek, és így kapcso
lataikat a csatlakozó államok magánerdő-gazdáival. illetve 
azok képviseleteivel igyekeznek kiépíteni, részben azért, 
mert az erdősítések részét képezik a vidékfejlesztésnek, a 
vidék népességmegtartó képességét fokozó programoknak, 
amelyek pedig elsősorban politikai indíttatásúak. Tanul
mányunk célja elősegíteni ezeket a folyamatokat és azt, 
hogy a magyar magánerdő-gazdálkodás mielőbb komplex 
eleme legyen a magyar vidékfejlesztésnek. Meghatározó 
szerepet kell betöltsön a magyar erdőgazdálkodásban. 

2. A magántulajdonon alapuló 
erdőgazdálkodás környezete 

A magánerdó'-gazdaság erőforrásai és lehetőségei 

- Erdőállomány 
Az Állami Erdészeti Szolgálat 1996. december 31-i ada

tai szerint a magánerdők jelenlegi élőfatömege 91 787 ezer 
m 3 , az országos készlet mindegy 29%-a, folyónövedéke 
4144 m 3 (36%). Az éves erdőterv szerinti fakitermelés le
hetősége kereken 3 millió köbméter. A kitermelés az 1994-
1997. években 7188 ezer m 3 , az erdőtervi lehetőségek ke
reken 60%-a és 96-97-ben 74, 73%-ban látszik stabilizálód
ni, ami azt jelenti, hogy a magánerdőkben is jelentősen 
nő az élőfakészlet. 

A magántulajdonú erdó'k teljes területe üzemtervezett. 
Ezek szerint a magánerdők megoszlása: 

A terület, rendeltetés szerint (hektár ) 

Fatermelés 558 68 8 

Csemete te rme lés 715 

Vadgazdá lkodás 2 235 

Véde lem 97 19 6 

Közjóléti 7 26 6 

Rezervá tum 134 

Eqyéb erd ő 25 314 

Egyéb erdőműve lés i cél ú 19 770 

Egyéb részlete k 22 629 

Összesen: 733 94 7 



A megoszlás jól tükrözi, hogy a többcélúság a magáner
dőkben is érvényesül. 

Fafaj szerint i élőfatömeq , eze r m 3 az országos %-ában 
Tö lgy 16 933 20 

Cser 8 15 5 19 

Bükk 5 920 15 

Gyer t yán 4 393 25 

Akác 23 05 6 61 

Eqy. kem . lom b 3 141 24 

Nemes nyá r 7 30 4 54 

Hazai nyá r 2 475 37 

Fűz 1 58 2 41 

Éger 4 383 58 

Egy. lág y lom b 811 15 

Erdei fenyő 9 84 1 32 
Fekete fenyő 2 530 25 

Egyéb feny ő 1 16 0 20 

Összesen: 91 7684 29 

A fafajok fatömege alapján a magánerdők mintegy 
30%-a őshonos fafajokból álló természetszerű erdő, mintegy 
60%-a ültetvényszerű és jelenleg csak 10% körüli a faül-
tetvény. 

Az összes területből 10 éven belül vágásérett 142 574 
hektár, azaz a terület 22%-a. Ennek fatömege 33 981 ezer 
köbméter, ami az élőfatömeg 37%-a. 

A magyarországi magántulajdonú erdők döntően a mezőgazda
ságilag művelt területektől körülöleltél) helyezkednek el és itt lesz
nek az erdőtelepítések is. Ezek elsősorban az agrár-erdészeti fej
lesztések keretében valósíthatok meg és emiatt a döntően magán
tulajdonban lévő földeken kell azokat elvégezni. Az agrár-erdészeti 
fejlesztések területigénye valószínűleg lényegesen meg fogja halad
ni az eddigi programokban szereplő" 735 ezer hektár erdőtelepítést 
és üteme is nagyobb lesz a tervezettnél, ha idevesszük a faültetvé-
nyeket és az energiaerdőket is. Ezekkel együtt a magánerdők terü
lete két évtized múlva az ország erdeinek nagyobbik részét fogja 
kitenni. 

Tekintettel arra. hogy a magántulajdon a termőhelyi lehetőse
geknek megfelelő gyorsabban növő fafajokat részesíti előnyben, fa
kitermelés tekintetében is átveszi a meghatározó szerepet, annál is 
inkább, inert számítani kell a természetszerű állapotokhoz lényege
sen közelebb álló állami erdőkben a kitermelések természetvédelmi 
szempontok miatti korlátozására. 

A magánerdők gazdasági jelentősége ezt meghaladóan fokozó
dik, mert az agrár-erdészeti fejlesztések következtében szoros köl-
esönhatásba kerül a mezőgazdasági termeléssel, és ez. valamint az 
erre irányuló EU támogatás az agrártermelés jövedelmezőségét po
zitívan befolyásolhatja. 

A kitermelések a privatizálás átmeneti időszakában 
(1990-1995.) igen visszafogottan folytatódtak. A felhalmo
zott lemaradást elsősorban a vékony sarangolt fatermékek 
termelési költségeit sem fedező alacsony ár miatt nem fog
ják pótolni és így a magánerdők fakitermelése 2010-ig évi 
2.6-3,6 millió köbméterrel prognosztizálható, azzal a meg
jegyzéssel, hogy a magasabb érték a fa energia célú fel
használásának térhódításával lesz megközelíthető és ugyan
ebből fakadóan 2010 után tovább növelhető. 

- Vadgazdálkodás: Bár a törvényi szabályozás szerint a 
vadászat joga a föld tulajdonosát illeti meg, ezzel jelenleg 
csak az erdőtulajdonosok igen kis része tud élni. A magán
erdőkben élő vadról, az annak vadászatával realizálható jö
vedelmekről semmiféle értékelhető adatunk nincs, mert a 
régi vadgazdálkodási üzemtervek területi határai megváltoz
tak, az újak pedig a törvényi határidő ellenére nem állnak 
rendelkezésre. A terület bérleti díjait a tulajdonosok döntő 
többsége nem kapta meg. 

- Fapiac: a magántulajdonú erdőgazdaság (szemben az 
államival) nem visszaesésként, piacvesztésként érte meg az 
elmúlt időszakot, hanem résztvevőinek új foglalkoztatási, 
megélhetési, gazdaságának, gazdálkodásának racionalizálási 
lehetőségeit ismerte meg és persze korlátait, amit elsősor
ban a 

- szabályozó rendszer testesít meg. Az új jogszabályok, 
tartva a privatizáció esetleges káros következményeitől, túl 
szigorúra sikeredtek és számos, az egészséges átalakulási 
folyamatokat gátló elemet is tartalmaznak. Ezek részletezé
se meghaladja jelen tanulmány kereteit, de ezeket a közel
jövőben úgy kell módosítani, hogy azok megfeleljenek a 
demokratikus piacgazdaságon és a magántulajdon tisztele
tén alapuló EU elveknek. 

- Az. adórendszer teljességgel figyelmen kívül hagyja 
azt a tényt, hogy a magánerdő-gazdálkodás jövedelmei év
tizedes ciklikussággal jelentkeznek és így tárgyévi adózta
tásuk tőkekivonási eredményez, amit nem enyhít az SZ.IA 
törvény homályos és bizonytalan adóhalasztási rendszere, 
ajnivei emiatt alig éllek az erdőtulajdonosok. 

- A támogatás: az agrártámogatások erdészeti fejezeté
nek normatív támogatási összegei erdőfelújításban jelentő
sen (40-50%), erdőtelepítésben kisebb mrétékben (20-25%) 
elmaradnak a tényleges költségektől, ráadásul az erdőfelújí
tás „támogatása" 90%-ban a gazdálkodók befizetéseiből ke
rül ki, így az. nem nevezhető támogatásnak, legfeljebb a 
gazdálkodók közötti keresztfinanszírozási kényszernek, ami 
a magángazdaság, piacgazdaság keretei között nem tartható 
fenn. A pályázatos támogatások a magángazdaságba alig 
jutnak el, elsősorban információ és saját tőkerész hiánya 
miatt, de amiatt sem. mert nem kerültek kidolgozására a 
magánerdő-gazdaságot hatékonyan segítő célok. A támoga
tások kifizetése ráadásul utólagos és helyenként akadozik. 

-A magánerdó'-gazdálkodás jelenlegi szervezeti és mű
ködési rendszere 

A kialakul t struktúr a gazdálkodás i form a szerin t 

Megnevezés ezer ha % fő (ezer ) ha/fő 

Egyén i gazd . 86 12 

Társu l t 281 38 

Társu lás előtt i 144 20 

Rendezet len 222 30 

Összesen: 733 100 285 u 



3. Az EU-csatlakozás harmonizációs kérdései, 
célkitűzések 

Mielőbbi megfelelő" fejlődési pá lyára állítása, az EU-csa t 
lakozás idejére legalább a versenyhelyze tbe kerülés esé lyé
nek megteremtése a magánerdő-gazdaság/6>fcozoííaM> támo
gatását igényli, és ezért ezen a téren - Eukonform módon 
- a szektorsemlegességet fel kell adni. 

Biztosítani kell az e rdőgazdálkodás i célú megtakar í tások 
adómentességét és azt, hogy a magánszféra erdőfenntartási 
járulék befizetései, a köl tségvetési t ámogatások arányos ré
sze, valamint az e területről befolyt erdőgazdasági bí rságok 
maradéktalanul a magánszfé rába kerül jenek vissza. A ma-
gánerdő-gazdá lkodók erdészeti célú megtakar í tása inak és a 
bármilyen okból tárgyévben fel n e m használ t já ru lékoknak, 
valamint a költségvetési t ámoga tásoknak a kezelésére pedig 
létre kell hozni az „erdőbarik" in tézményét . (Ez termé
szetesen része lehet egy valódi agrárbanknak, amely kezeli 
a g a z d á l k o d ó k a d ó k e d v e z m é n y r e jogosí tó befizetéseit , a 
kedvezményes agrárhitelezést és az egész agrár támogatás 
pénzügyi rendszerét . ) 

A többcélú e rdőgazdá lkodás és az erdőhöz kapcsolódó 
természeti erőforrások tar tamosságát szavatoló eszmeiség 
tekintetében harmonizációs feladat a hozzávető leg 300 ezer 
magánerdő- tu la jdonosban k ia lakí tani , i l le tőleg fokozni a 
fenti elkötelezet tség és szavatosság vál la lásának szándékát 
(ál lamilag támogato t t érdekképvisele t , újság, k iadványok, 
tanulmányutak) . Az ehhez veze tő legjobb út a tulajdonosi 
jogok tisztelete, amelynek tükröződnie kell a vona tkozó tör
vényekben is. Ez jelenleg még nincs így (EU Project CI -
PA-CT93-0225 , Prof. Dr. E. Nieblein, Dr. B. Illyés, Prof. 
Dr. H. Eissmann, Dr. K.. Böswald) , e / é n harmonizációs fel
adat az 1994. évi IL; 1996. évi LIII. , L IV. és LV. törvények 
e szempont szerinti vizsgálata. 

Az egyéni és társas magáne rdő -gazdaságoka t érintően 
h a n g s ú l y o z o t t a n kell f igye lembe venni a p i acgazdaság i 
struktúra és a demokra t ikus szabadság elveit, a versenypo
litikát és a környeze tvéde lmi poli t ikát . 

A piacgazdasági struktúra kialakí tásakor e l ő k e l i segíteni 
a megfele lő üzemmére t ek kialakítását , e lsősorban a tevé
kenység koncentrációja révén. Erre a 
célra leginkább az új t ípusú szövetke
zetek és a magasabb szervezet tségi fo
kú magántula jdonú gazdasági társasá
gok (kft., rt.) integrátorkénti fellépése 
felel meg, így ezek kialakítását köz
ponti lag támogatni szükséges . A tevé
kenység koncentrác ió , i l letőleg integ
ráció során teljes mér tékben tisztelet
ben tar tandók a tulajdonosi jogok és 
é r z e l m e k . A b i r t o k k o n c e n t r á c i ó n a k | | 
ezért piaci kö rü lmények között kell 
megvalósulnia , amelyet természetesen 
t ámoga tn i kel l a l e h e t ő l e g n a g y o b b 
mértékű' adó- és i l l e tékkedvezmények- \ 
kel. 

A versenypolitikának b i z t o s í t a n i a j j a ™ 
kell , h o g y a m a g á n e r d ő - g a z d á l k o d á s Wjjjm 
egyéni és társas vál la lkozásai egymás 
sal és az állami e rdőgazdá lkodás szer
vezeteivel egyen lő eséllyel olyan tisz
tességes versenyben vehessenek részt, 
amely motorja az e rdőgazdá lkodás , az 
erdészeti t u d o m á n y o k és oktatás fejlő

désének és amely a magyar e rdőgazdá lkodás valamennyi 
résztvevőjének biztosítja, hogy eleve ne reményte len hely
zetből kelljen indulniuk az EU-közösség versenyében. 

Lehetővé kell tenni, hogy a magántulajdonban lévő föl
dek által határol! állami tulajdonú szórvány erd őket ne csak 
100%-os állami tulajdonban lévő szervezetek bérelhessék a 
Kincstártól, és biztosítani kell, hogy a magánerdő-gazdál
kodás is kapjon reorganizációs támogatást az állami erdő
gazdaságokkal azonos - területarányos - összeggel és fel
tételekkel. 

A környezetvédelmi politikának tekintetbe kell vennie, 
hogy a te rmészetszerű erdők fokozódó védelméből adódó 
kor lá tozások miatti fa tömegkiesést a magántulajdonú földe
ken lé tes í tendő ü t le tvények tudják pótolni , így ezek támo
gatása környezetvédelmi célokat is szolgál . A nem ültet
vényszerű magánerdó'kben pedig meg kell teremteni a tu
lajdonosok érdekel tségét a természet és környezet védelmé
ben, a táj gondozásában . 

4. A magántulajdonon alapuló erdőgazdálkodás 
piacgazdasági kérdései 

A termelő ' alapo k bővítés e 

A hivatkozot t Európa Parlamenti előterjesztés 12. pontja 
az e r d ő erőforrás növelésével kapcsolatban kimondja: „Ki
emelten lehetővé kell tenni a tartamos gazdálkodás előse
gítését az agro-erdészeti rendszerekben és támogatni kell 
az olyan csatlakozó gazdasági programokat, amilyenek pél
dául az agro-erdészeti fejlesztési programok. " 

A Nemze t i Agrá rp rogram (NAP) erdészeti fejezete 1998. 
évtől 2035-ig előreláthatóan 735 ezer hektár új e r d ő t e l e p í 
tését i rányozza elő. Ennek 80%-át ilyen agro-erdészeti rend
szerekben cé lszerű e lvégezni , és amelynek természetesen a 
magántula jdonon alapuló gazdaság körülményei között kell 
megvalósulnia . E z egybees ik az agrár termelők törekvései
vel, akikben ugyanezen megfontolásokból magas az erdő
telepítési kedv és az erdősí tések támogatási rendszerének 
inflációarányos fenntartásával ez megőrizhető , illetőleg az 
E U jelenlegi erdősítési támogatás i rendszere ezt jelentősen 
ösztönzi, így a földterület biztosított . Ugyancsak jól meg
valósí thatók a magántula jdon körü lményei között a kapcso

lódó egyéb p rog ramok is, mint pél
dául a közmunka programok, amit 
b izonyí tanak az ebből a szektorból 
é rkező pályázatok is. Ennek haté
konyságát nagymér tékben fokozni 
lehetne a foglalkoztatási lé tszámke
retnek a bi r tokszerkezethez jobban 
igazodó megál lapí tásával . 'iSfí?" (Folytatjuk.) 

A programot készítették: 
Magánerdő-tulajdonosok és Gazdálkodók 
Országos Szövetsége (korábban: TEOSZ) 
Magyar Bérkilövő és Független Vadászok 
Országos Szövetsége 
Mezőgazdasági Szövetkezők és Termelők 
Országos Szövetségének Erdészeti Vá
lasztmánya 

Mezőgazdasági Termelők Érdekvédelmi 
Szövetsége 
Hajdú-Bihar megyei Magánerdő-tulajdo
nosok Egyesülete 
Magánerdő-tulajdonosok és Erdőgazdál
kodók Veszprém megyei Egyesülete 



A nemzeti erdőtelepítési program agrárpolitikai összefüggéseiről... 
November 26-án az OEE Szeniorok Tanácsa és a Táj- és 

Környezetfejlesztési Szakosztály közös rendezvényt tartott. Az 
ott felvetett témák némelyikéhez ezúton is szeretnék néhány 
gondolattal és kiegészítéssel hozzájárulni. Káldy József elnök 
az OEE új elnökségének célkitűzései között említette - több 
hozzászóló is megeró'sítette - a nemzeti erdőtelepítési program 
megvalósításának kiemelt jelentőségét. 

Ezek a célkitűzések hangsúlyosan jelennek meg a Kormány
programban: „Társadalmi haszna okán a Kormány kiemelten 
foglalkozik a honi erdők kiterjedésbeli és minőségi állapotával. 
Megtartja az állami szerepvállalást az erdők közhasznú munka 
keretében történő telepítése terén, csökkentve ezáltal a falusi 
munkanélküliséget is..." 

Az erdővagyon bővítésének leghatékonyabb eszköze az er
dőtelepítések ütemének felgyorsítása. Környezet- és vidékfej
lesztési, agrárpolitikai szempontok egyértelműen indokolják az 
erdőtelepítési program felgyorsítását. Eszerint 2050-ig mintegy 
600-650 ezer ha, majd ezt követően további 300-400 ezer ha 
új erdő telepítésére kerülhet sor a gyenge termőhelyi adottságú, 
szántóföldi művelésre alkalmatlan területeken. 

Az EU-hoz való csatlakozással kapcsolatban várható a szán
tóföldi növényekre termelési kvóták megállapítása, amelyek
nek következményeként a gyenge termelési adottságú terüle
teket indokolt kivonni a szántóföldi művelés alól. Az erdő te
rületének növelése Magyarországon - 19%-ról mintegy 25%-ra 
- hozzátartozik a racionális földhasználathoz, ilyenformán je
lentősen elősegítheti az EU integrációs folyamatokat. Az erdő
telepítési program megvalósításához az erdőtelepítések költsé
geinek fedezete érdekében igénybe lehet venni az EU tagjai 
számára előirányozott támogatást is. Ennek feltétele többek kö
zött az ökológiai és környezetvédelmi szempontok, valamint 
az agrárpolitikai célok figyelembe vétele. 

Mindezekkel együtt az ökológiai, ökonómiai és szociológiai 
igényeknek megfelelően az erdőtelepítési programot nemzeti 
léptékű beruházásnak kell tekinteni. 

Az agrárgazdaság és vidékfejlesztés stratégiája szerint: „A 
társadalmi elvárásoknak megfelelően az erdők fenntartható fej
lődését a költségvetésnek kell elősegíteni. Szükségszerű az er
dészeti politika, az ökológiai kérdések, a mezőgazdasági tevé
kenység, a térségfejlesztések ökonómiai keretben stratégiai 
szinten történő összehangolása, szintetizálása." 

Az EU-direktíváknak is megfelelően kiemelt feladat a fenn
tartható erdőgazdálkodás, a stabil erdei ökoszisztémák megőr
zése, helyreállítása és az erdők környezet-, természetvédelmi. 

M i n d e n f á t . . . 
(Hozzászólás Barth a Pá l „Önbecsapás" c . írásához ) 
„Minden fá t arr a hsználjunk , amir e való ; amir e a  fizikai , műszak i 

tulajdonságai a  leginkább alkalmass á teszik. " Ez t tanította anna k idejé n 
boldogult emlék ű Lámfaluss y professzorunk. 

Nos, ez t az intelmet bízvás t elfogadhatju k a  különféle kimutatáso k 
felhasználásánál is. 

Bartha Pál nehezményez i a  „korreláció telje s hiányát " a z erdei üzem -
ten/ekben szerepl ő termőhely faterm ő képessége , a faállományok fater -
mő képessége , a termelési cél , a kitermelésre kerül ő faanya g minőség e 
között. Min t írja , e kimutatások ne m szolgáljá k a  gazdasági tisztánlátást , 
nem tükrözik a z egyes gazdálkodó k állományaina k jövedeiemtermel ő ké -
pességét. 

Az való igaz , hogy „egy-az-egyben " valóba n ne m alkalmasak a  Szerző 
által kíván t célra . Mer t példáu l a  cseresek esetébe n miné l job b termő -
helyen állnak , miné l „jobb " fejlődésűek , a  faanyagu k anná l értéktele -
nebb a fagylécesség, a taplógombásodás miatt . Ellentét e enne k a „gyen-
ge" fejlődés ű lucfenyves , amel y 60-8 0 éve s korár a mégiscsa k elér i a 
vezetékoszlop-méretet, akko r pedi g a  jövedelme vetekszi k minde n más , 

szociális-rekreációs, valamint termelési funkcióinak összehan
golása. 

Mindezekből következik, hogy a nemzeti erdőtelepítési 
program megvalósulása jelentősen befolyásolhatja a magyar 
agrárpolitika alakulását és az EU integrációs folyamatokat. 

Az erdők extenzív fejlesztése érdekében meg kell teremteni 
az. erdőtelepítések előfeltételeit. A jelenlegi tulajdonviszonyok 
mellett problémát jelenthet az. is, hogy ki kezdeményezze az. 
erdőtelepítést. Gyakori, hogy más-más szervezet, illetve gaz
dálkodó a tulajdonos, a használó és a fenntartó. így nehéz meg
határozni az erdőterület növelésének elérésére a közös érdeket. 
Az új erdőtelepítések elsősorban magántulajdonúak lehetnek, 
az EFAG Rt.-k számára a termőföldszerzés - erdőtelepítés cél
jára - nehezen képzelhető el. 

1 

Az erdőtelepítéseknél P H A R E források igénybevétele is le
hetséges. A PHARE célkitűzések tartalmazzák a fenntartható 
és környezetbarát mezőgazdaság kialakításával kapcsolatos 
technikai és pénzügyi lebonyolítást végző management támo
gatását. 

Úgy gondo lom ezt a lehetőséget is mérlegelni kellene a 
humán erőfonások megalapozásánál , különös tekintettel az 
OEE-ben felhalmozódott szellemi tőke kamatoztatására! 

Dr. Tarján Lászlómé 

a legjob b termőhelye n felnőtt , legkiválób b minőség ű állományéval . A 
„korreláció", a z összefüggés hiánya tehá t semm i más t ne m mutat , min t 
hogy állományain k egyrész t mé g korántse m használjá k k i a  termőhel y 
fatermő képességét , másrészt , a megtermelt faanya g minőség e messze 
elmarad a  lehetségestől , attól , amilyen t gondo s erdőnevelé s révé n el-
érhetnénk. 

Idősebb generációnkna k bizon y ne m lehet e dicsekedni e ezze l a  (sze-
rény) „eredménnyel" , de az ifjabbaka t serkentheti , lelkesítheti , hog y bő -
ven van tennivalójuk erdein k jobb á tétele , jövedelmezőségéne k emelése 
érdekében. (Remélhetőle g ő k nem a z „energiaerdők", magyará n a  csak 
tűzifának alkalma s erdő k felneveléséve l akarnak büszkélkedni. ) 

Addig i s meg kel l fontolnunk , hog y az egyes kimutatáso k adata i hon -
nan származnak , mit tartalmaznak , é s - mir e nem használhatók. Ne m 
esett sz ó viszont a tanulmányban arról , hog y a z üzemtervezé s során fel -
mérjük a z egyes állományo k faanyagána k minőségét , felhasználó i szem -
pontú értékelését . E z az adat sajnálato s módo n ne m jelenik me g a z 
egyes erdőrésze k adatlapján , é s a jelek szerin t a  Szerző ne m találkozot t 
az összesített adatokka l sem . Pedi g eze k a jövedelmezőség megítélésé-
nél használhatóbba k (lennének) , mint a z összes több i tábláza t együttvé -
ve. 

Reményfy László 



Nyereségérdekeltség vagy kötelességtudat 
(Válasz Reményfy Lászlónak) 

Az. általam igen nagyra becsült kollégánk kérdése az erdő
gazdálkodást érintő alapkérdések közé tartozik, amelyre a vá
lasz mindig attól függ, hogy annak pillanatában milyen a gaz
dasági környezet, milyenek a gazdaságpolitikai (beleértve az 
erdészet- és természetvédelem politikai) célok. Én most olyan 
választ igyekszem adni, ami ma érvényes, de lehet hogy nem 
lenne igaz más országban vagy más gazdasági helyzetben. 

Kíváncsi vagyok, hogy mai világunkban kizárólag a köte
lességtudatra alapozva elvárható-e a nemzetgazdaság bármely 
résztvevőjétől, hogy hatékonyan lássa el munkáját. Ez az idő 
azt hiszem a múlt homályába vész. Habár torz a példa, azért 
csak hadd emlékeztessek a „lánynak szülni dicsőség, asszony
nak szülni kötelesség" jelszóra. Ez a lelkesedésre alapozott cse
lekvés a gazdasági helyzetek (állapot) bizonyos eseteiben szük
séges és elengedhetetlen. 

Magam elsősorban nem kötelességtudatról beszélnék, ha
nem hivatásszeretetről, elhivatottságról, tisztességről, tudásról, 
rátermettségről és ma elkerülhetetlenül az érdekeltségről. A kö
telességtudat azt hiszem ezekbői automatikusan ered. Ez az 
egyik része a dolgoknak. A másik, hogy miből élünk, mitől 
fejlődünk, gyarapodunk. Kell-e a gyarapodás az erdőállomá
nyunk mennyiségét, kell-e a fejlődés a minőségét illetően? Azt 
hiszem ezek nem képezhetik vita tárgyát. 

A tulajdonos szempontjából a vagyon gyarapodása a leg
fontosabb. Ezért az állami erdőgazdálkodást a vagyonérdekelt-
ség oldaláról kell szabályozni. A vagyongyarapodás, minőség
javulás csak akkor képzelhető el, ha a források rendelkezésre 
állnak. Itt a kötelességtudat önmagában már nem elég, ehhez 
már sok pénz kell. A pénzt pedig elő kell teremteni vagy a 
saját gazdasági tevékenység árán, vagy pedig valaki (mondjuk 
az állam helyesebben a „köz") adja. 

A mai helyzetben az erdőgazdasági társaságok teremtik meg 
az állami erdőben való gazdálkodás teljes fedezetét, emellett 
jelentős összegeket fizetnek be az állam számára. Az erdőfenn
tartás finanszírozását (járulék és normatív támogatást) és az 

erdőtelepítés beruházási támogatását most nem véve figyelem
be, a 19 ÁPV Rt. erdőgazdaság évente több mint 100 millió 
Ft-ot fizet azért, mert az erdő vagyonkezelője (még azok a 
cégek is fizetnek, ahol az erdők össz-hozadéka azt igényelné, 
hogy a Kincstár fizessen az erdőkezelésért), és több mint 7 
milliárd Ft a közbefizetés (adók, járulékok stb.), ugyanakkor 
az állami támogatás nem éri el a fél milliárd Ft-ot sem. Az 
erdőkkel kapcsolatos közcélok megvalósulásának költségeit te
hát ma az erdőgazdaságok dolgozó kollektívája és a vállalko
zók teremtik meg egyebek között azzal, hogy jövede
lemszintjük többségében mélyen az országos átlag alatt van. 
(Nem fejtem ki részletesen, ismert a szám, ma évi mintegy 
1,5-2,0 milliárd Ft kellene ezeknek a veszteségeknek a fede
zéséhez.) Sok esetben az erdészkollégák részéről valóban a kö
telességtudat működik, ugyanakkor ezeknek az embereknek a 
családja egyre nagyobb hátrányba kerül a más ágazatokban 
dolgozókéhoz, képest. Az állam tehát ma nem képes az erdő
gazdálkodás terheit viselni, mert ha volna rá mód, akkor a köz
célú feladatok teljes körének finanszírozását felvállalná. Lenne 
tehát fedezet egy nem érdekeltségi alapon működő, tehát bi
zonyosan nem hatékony rendszer fenntartására? 

Megnyugtatásul közlöm, hogy a nyereségérdekeltség követ
keztében nem romlott a kincstári erdők állapota, pl. az erdő-
felújítási hátralék szinte minimálisra csökkent. E/t tanúsítják 
az Erdészeti Hivatalnak az erdőállomány-gazdálkodásról szóló 
éves jelentései. Es az, hogy az állami erdőgazdasági társaságok 
tulajdonosának stratégiája e célok eléréséhez a részvénytársa 
ságok nyereségérdekeltségen alapuló hatékony működésének 
megteremtése volt, úgy érzem beigazolódott. 

Ez úton szeretném megköszönni igen tisztelt Reményfy 
László kolléga felhívását, hogy a fenti gondolatokat kifejthes
sem. És vele együtt szurkolok azért, hogy a közcélúság terheit 
az állam vállalja át. De az érdekeltségi alapon való működés 
elvét azért ma nem szívesen adnám fel. 

Gerely Ferenc 

Folytatódik az együttműködés 
Az orosz-magyar erdészeti együttműkö

dési megállapodásnak megfelelően, ame
lyet tavaly írtak alá a két ország erdészeti 
vezetői, ez év november 8-15. között Ma
gyarországon tartózkodott az. orosz Szövet
ségi Erdészeti Szolgálat küldöttsége: Ju. A. 
Kukujev. az Orosz Szövetségi Erdészeti 
Szolgálat (Roszleszhoz) erdőhasználati és 
Erdőrendezési Hivatalának vezetője, P. M. 
Lagunov, a Központi Erdőrendezési Válla
lat igazgatója (Moszkva), V. G. Kresznov, 
a Nyugat-Szibériai Erdőrendezési Vállalat 
vezetője (Novoszibirszk), V. I. Arhipov, az 
Északnyugati Erdőrendezési Vállalat veze
tője (Szentpétervár) és B. K. Szolovjev. a 
Roszleszhoz Nemzetközi Hivatalának he
lyettes vezetője. 

A budapesti program keretében a kül
döttség látogatást tett az Állami Erdészeti 
Szolgálatnál, ahol Halász Gábor főigazga
tó és munkatársai tájékoztatást nyújtottak 
az ÁESZ szervezetéről és hatósági tevé
kenységéről, a magyar erdó'rendezés és er
dőfelügyelet helyzetéről, illetve a hazai er
dészeti monitoring felépítéséről és műkö
déséről. 

Az orosz küldöttséget megérkezésük 
után fogadta Diamer Márton, a FVM Er

dészeti Hivatalának elnöke. A vendegek 
rövid tájékoztatást kaptak Magyarország 
erdészeti politikájáról, az, ágazatban a tu
lajdonviszonyok terén végbemenő változá
sokról, valamint az erdészeti igazgatás 
rendszeréről. 

Ezt követően a küldöttség vidéki prog
ram keretében megismerkedett az. ÁESZ 
három dunántúli igazgatóságával. A Bala
ton-felvidéken elsőként a Veszprémi Igaz
gatóságon tettek látogatást a vendégek, 
ahol Vaspöri Ferenc igazgató és dr. Peti 
Miklós igazgatóhelyettes fogadták az orosz, 
kollégákat. Az egynapos program kereté
ben a vendégek megismerkedtek az igaz
gatóság munkájával, valamint a BEFAG 
Rt. Ugodi és Bakonybéli Erdészetének te
rületén a bükk- és tölgy-erdőállományok 
felújítási gyakorlatával. A Bakonyszent-
lászlói Erdészetnél a vendégek áttekintést 
kaptak a régió vadgazdákodásáról és egy 
helyszíni bemutató keretében a vaddisznós-
kert működéséről. 

A látogatás következő állomása az 
ÁESZ Szombathelyi Igazgatósága volt, 
ahol Schrödl. Lciszló igazgató és Szkalák 
Gyula igazgatóhelyettes fogadták a vendé
geket. A szombathelyi program során az 
igazgatóság munkájának bemutatása mel
lett a tájvédelmi körzetben folytatott erdő

gazdálkodás, illetve a bükk- és tölgyfelújí
tási gyakorlat került napirendre. 

A Kaposvári Igazgatóságnál Nádas Jó
zsef igazgató és Nagy Zoltán igazgatóhe
lyettes fogadta a vendégeket. A küldöttség 
átfogó tájékoztatást kapott az igazgatóság 
munkájáról. Az erdőgazdaság területén be
mutatásra kerültek a magyarországi viszo
nyok között is ritkaságnak számító ezüst-
hái•sas-bükkös erdőállományok, illetve a 
felújításukkal kapcsolatos problémák. A 
program keretében sor került a szarvasfarm 
megtekintésére. 

Elutazásuk előtt, munkavacsorán Wis-
novszky Károllyal, az. FVM Erdészeti Hi
vatalának osztályvezetőjével kiértékelték a 
tanulmányutat és felvázolták a közeljövő' 
együttműködésének lehetőségét. Az orosz 
küldöttség vezetője, Ju. A. Kukujev meg
köszönte a magyar kollégáknak a gazdag, 
magas színvonalú szakmai és kulturális 
programot és azt a baráti fogadtatást, 
amely végigkísérte őket magyarországi tar
tózkodásuk alatt. 

Az együttműködés jövőre folytatódik, 
amelynek keretében magyar szakemberek 
utaznak Oroszorságba az idei látogatás vi
szonzásaként. 

Veperdi Irina, 
a munkacsoport magyar társtitkára 



S Z M O R A D F E R E N C 

Ismét az erdők természetességi állapotának értékeléséről... 

Az Erdészeti Lapok hasábjain az elmúlt 
hónapokban számos írás látott napvilágot 
a hazai erdők természetességi állapotának 
értékelési lehetőségeivel kapcsolatban. A 
márciusi számban megjelent vitaindító 
cikk nyomán papírra vetett észrevételek, 
kritikai megjegyzések az értékelés szüksé
gességéről, módszeréről, a bevezetés lehe
tőségeiről, problémáiról egyaránt szóltak, s 
több szempontból is segítették az ügy el-
ó'remozdulását. Az alábbiakban a hozzá
szólásokra szeretnék reagálni, illetve meg
kísérelném az elhangzottakat - témakörök 
szerint - a vitaindító cikk tartalmához csa
tolni, az ott felvázolt rendszerbe beépíteni. 

Az értékel ő rendsze r szükségesség e 

A hozzászólások az értékelő rendszer 
szükségességét részben támogatják, rész
ben megkérdőjelezik. Mivel a további lé
pésekhez elengedhetetlen, hogy az erdész
szakma az erdők természetességi állapotának értékelését fon
tosnak tartsa, felvállalja, ki kell emelni, hogy az értékelő rend
szer - a természetvédelmi szempontok kétségtelen képviselete 
mellett - a természetközeli erdőgazdálkodás minél szélesebb 
körű kiterjesztését hivatott megalapozni. Dr. Szodfridt István 
és Csányi Sándor azon véleményének ad hangot, miszerint a 
javasolt értékelő" rendszer az erdőgazdálkodás társadalmi meg
ítélését ronthatja, a laikusok számára támadási felületet adhat. 
Ezek a problémák valóban felmerülhetnek, azt azonban látni 
kell, hogy az erdőgazdálkodás társadalmi elismertségének nö
veléséhez a puszta propagandatevékenység még kevés, szük
séges a kor igényeinek megfelelő - a természetközeli erdőgaz
dálkodást felvállaló - szemléletváltoztatás is. Ehhez, s a vita
indító cikkben felsorolt számos egyéb, szakmai jellegű prob
léma megoldásához is első lépés a jövő feladatait meghatározó 
helyzet felmérése. Az erdők természetességi értékének megál
lapítását megcélzó rendszer ezt a feladatot hivatott ellátni, nem 
pedig az erdészszakma múltbeli - vagy jelenlegi - tevékenysé
gét szándékozik minősíteni, az erdész elődök munkáját lebe
csülni. Utóbbihoz amúgy sincs erkölcsi alap, hiszen a múltbeli 
és jelenlegi gazdálkodási körülményeket és elvárásokat, krité
riumokat nem lehet - és nem is szabad - összevetni. Okulni 
kell a múlt gazdálkodási hibáiból, meg kell tartani, fel kell 
eleveníteni a kedvező tapasztalatokat, s arra kell törekedni, 
hogy a jövő erdőképe a napjainkban egyre inkább felerősödő 
ökológiai szempontok figyelembevételével formálódjon. 

Az értékel ő rendsze r hatály a 

írásában dr. Szodfridt István és Csányi Sándor egyaránt 
megkérdőjelezi, hogy vajon szükséges-e a természetességi ér
ték megállapítása valamennyi hazai erdő esetében. A vitaindító 
cikk erről nem szól ugyan, de csupán azért nem, mert a szerzők 
egyértelműen a teljes körű bevezetés mellett teszik le a vok
sukat. Az országos összképhez, de akár regionális - például 
az erdőtervezési körzetek szintjén megvalósuló - értékeléshez 
szükséges ugyanis a magánerdők és közbirtokossági erdők, il
letve a természetvédelem alatt álló és nem védett erdők termé
szetességi állapotának ismerete, s ugyanezen okból fontos a 
kultúrerdők, faültetvények minősítése is. 

A kultúrerdők és faültetvények nyilván elmarasztaló minő
sítést fognak kapni a természetességi állapot értékelése során, 

azonban jelenléti arányukat az ökológiai 
adottságok megszabta lehetőségekhez képest 
szabad csak értékelni. Vagyis egy országos 
vagy regionális értékeléskor nem az válik 
majd fontossá, hogy mennyi a kultúrerdők 
vagy éppen a faültetvények aránya, hanem 
az, hogy az ökológiai adottságok alapján reá
lisan megcélozható állapothoz képest hogyan 
alakul a területük. 

Domb- és hegyvidéken (Északi- és Du
nántúli-középhegység, Nyugat- és Dél-Du
nántúl), ahol a termőhelyi viszonyok kedve
zőbb feltételeket nyújtanak a fatenyészet szá
mára, a természetközeli erdőgazdálkodás 
szélesebb körben realizálható. E vidékeken a 
reálisan megcélozható erdőkép gyakorlatilag 
azonos a potenciális vegetáció erdőképével, 
így itt a kultúrerdők, faültetvények jelenléte 
egyértelműen negatív megítélés alá fog esni. 
Utóbbi megállapítás itt érvényes a nem-erdő 
termőhelyre telepített erdők (például dolo

mitkopárokra ültetett feketefenyvesek) esetében is, hiszen ezek 
az elsődlegesen edafikus kontroll alatt álló termőhelyek ere
dendően fátlanok, így a rajtuk végzett erdőtelepítés - történjen 
az bármilyen céllal - mindig a természet megregulázása. s 
gyakran az ott található természeti értékek tönkretétele is egy
ben. 

A kedvezőtlenebb adottságú sík vidéki területeinken (Kisal
föld, Alföld), ahol kimatikus és edafikus okok egyaránt nehe
zítik az erdész munkáját, a természetközeli erdőgazdálkodás -
napjaink erdőgazdálkodási gyakorlata mellett - csak szűkebb 
körrjen honosítható meg (gondoljunk csak az őshonos fafajok 
alkalmazási problémáira). Az ilyen területek távlati erdőképé
ben a kultúrerdők, faültetvények nagyobb arányt is elfoglal
hatnak, bár természetességi pontértékük meg fog egyezni az 
átalakításra javasolt domb- vagy hegyvidéki kultúrerdőkével. 

A fentiekből nyilván kitűnik, hogy az értékelő rendszer al
kalmazása során egy abszolút értelemben vett természetességi 
érték megállapítása kívánatos, mellyel egy térség vagy az or
szág erdőállapotának leképezésére nyílik lehetőség. Távlatilag 
- állománynevelési, erdőfelújítási és regenerációs jellegű be
avatkozásokkal - az erdők természetességi állapotának javítása 
kell hogy legyen tehát a cél. A termőheixi-ökológiai viszonyok 
függvényében reálisan megvalósítható erdőképel azonban tér
ségenként (például az erdőgazdasági tájrészletekhez igazított 
erdőtervezési körzetenként) kell meghatározni. Ezzel a megol
dással egy relatív értelmű összevetés is lehetséges, mellyel el
oszlathatok azok az aggodalmak, melyek például a szélsőséges 
talajviszonyú szántóterületekre telepített kultúrerdők megítélé
sével kapcsolatban felmerültek. 

Az értékel ő rendsze r alapelve i 

Fontos szempont, hogy az újonnan bevezetésre kerülő, új 
szempontokat felvonultató erdőállapot-minősítő rendszer kellő 
elméleti megalapozottságú legyen. A jelenlegi vizsgálat alá 
vont értékelő módszer kidolgozásakor azonban a rendszer ké
szítői kettős szorításban kellett hogy tevékenykedjenek. Egy
részt figyelembe kellett venniük, hogy a kiépítésre kerülő me
tódus tisztázott elméleti alapokkal bírjon, másrészt ügyelni kel
lett a kérdés gyakorlatias kezelésére, a megvalósíthatóságra. 
Utóbbi szempont miatt több helyen kellett az - elméleti ala
pokat kissé gyengítő - egyszerűsítések eszközéhez nyúlni. 



Mindezt fontos látni és tudomásul venni akkor, amikor a rend
szer „hadrafoghatóságát" megítéljük. 

Az értékelő' rendszerben a kulcsfontosságú szerepű referen
ciaállapot meghatározása a legkényesebb kérdés, éppen ezért 
a legtöbb kétely is ezzel kapcsolatban merült fel. Mielőtt ezt 
a problémát behatóbban megvizsgálnánk, le kell szögezni azt 
a tényt, hogy bárhogyan is határozzuk meg a referenciakate
góriákat, az mindig kiragadott állapot lesz, s így - mint azt 
dr. Szodfridt István is írja - azoktól „a konkrét állományok 
plusz vagy mínusz irányban szükségszerűen eltérnek". 

A referenciaállapot megválasztásánál a probléma magva tu
lajdonképpen az, hogy a természetes körülmények közötti er
dőkép - jelenlegi ismereteink szerint - jól megfogható, stan
dardként leírható típusokat (különösen az erdőgazdálkodás 
legfőbb bázisának számító zonális erdők esetében) nem, vagy 
alig produkál. Ennek tudatában a vitaindító cikk a gyakorlati
asság által diktált egyszerűsítések révén próbált eleget tenni a 
feladatnak, mégpedig a következők szerint: .,A referenciának 
számító lehetséges (potenciális) erdővegetáció osztályozásának 
alapegysége az erdó'társulás-csoport, melyet többé-kevésbé 
azonos termőhelyi-ökológiai adottságú, szerkezetű (megjele
nésű, szintezettségű stb.) és növényi összetételű erdőtársulások 
összevonásával alakítottunk ki. Tekintettel arra, hogy a hábo
rítatlan természetre jellemző (mozaikos, többkorú természetes 
vegetációdinamikai folyamatokat mutató stb.) erdőket csak 
rendkívül elenyésző területen találunk, referenciaállapotnak a 
több évszázados vágásos üzemmód következtében kialakult, de 
természetszerű erdőképet vettünk alapul. 

Állásfoglalásában tulajdonképpen ugyanezt az alapgondola
tot használja fel az MTA Erdőgazdálkodási Albizottsága (lásd: 
Erdészeti Lapok, 1998. évi szeptemberi szám), amikor a „ter
mészetes" erdőképet a fenti kritériumokkal írja le (igaz, meg
említi még az elméleti jelentőségű „érintetlen, őserdő jellegű 
állomány" kategóriát is). Az állásfoglalás és a vitaindító cikk 
különböző számú és tartalmú kategóriát használ, éppen ezért 
szerencsés lenne a két kategória-rendszer összehangolása, így 
is segítve az egységességet - értékelésben, fogalomhasználat
ban egyaránt. 

Az alapelvek kérdéséhez dr. Mátyás Csaba cikkében talá
lunk számos megfontolásra érdemes észrevételt és javaslatot. 
Az ott leírtak sok szempontból támogatják a vitaindító cikk 
mondandóját, s több kritikai észrevételt is tartalmaznak. Utób
biakra a következő sorokban szeretnék tételesen válaszolni. 

- Tény és való, hogy a cönotaxonómia által leírt erdőtársu-
lások már egy több szempontból átalakított növénytakaró le
képezésétjelentik. Referenciaként való felhasználásuk - éppen 
a fentebb elmondottak miatt - azonban nem feltétlenül hiba, s 
ezt egyébként a cikk írója is elismeri, hiszen hivatkozik az 
MTA Erdőgazdálkodási Albizottsága állásfoglalásra. A hosszú 
termelési ciklussal dolgozó erdőgazdálkodás keretei között, né
hány évtizedes időtávlatban ugyanis nincs esély természetes re
ferencia-erdőkép kialakítására, s ennek megvalósítása - leg
alábbis egyelőre - nem is célja a hazai erdőgazdálkodásnak 
(erdeink nagyobb hányadát a jövőben is művelt erdőként fog
juk számon tartani). Persze ha a kristálytiszta elméleti alapok 
lefektetésére törekszünk, jogos a felvetés. A természetes erdő
kép tipizálási problémái miatt azonban feltehetően akkor cse
lekszünk helyesen, ha a kissé már átalakított, de termé
szetközeli, s jól (vagy sokkal jobban) tipizálható erdőképet 
vesszük alapul az értékelő rendszer megalkotásakor. 

- A cönotaxonómia rendszerek alapegységeit, az asszociá
ciókat valóban a lágy szárú szint hangsúlyos figyelembevéte
lével írták le. A vitaindító cikk erdőtársulás-csoportjai azonban 
az erdőgazdálkodási szempontból igencsak elaprózott asszoci
ációk összevonásával jöttek létre, s az osztályozást a 24 erdő
társulás-csoport kialakításával sikerült a gyakorlatiasság szint
jére emelni. „Túlrészletezést" csak a kritikaként megemlített 
mészkerülő erdőknél lehet feltételezni, azonban ezen erdó'tár-
sulások sajátos talajtani adottságai, s az ebből fakadó erdőmű
velési vonatkozások miatt még itt is indokoltnak tűnik a három 
erdőtársulás-csoport elkülönítése. 

- Korösszetétel és állományszerkezet tekintetében termé
szetszerű állományaink gyaníthatóan valóban messzebb állnak 
a természetes erdőképtől, mint fajösszetétel tekintetében. Mivel 
a többé-kevésbé egykorú természetszerű erdőknél már csak a 
többkorú természetszerű erdők mutatnak kedvezőbb képet, el
engedhetetlen az erdőik értékelésénél a. vegyes korosztályszer
kezet - s az ebből adódó strukturális heterogenitás - figyelem
bevétele. Az értékelő rendszer fel is vette szempontjai közé, 
azonban sajtóhiba folytán a koronaszint értékelő táblázatában 
e/ nem jelent meg: az „5 pont" értékű erdó'k kritériumai tel
jesen azonosak a „4 pont" értékű erdó'k szempontjaival. A „4 
pont" rovatához így hozzáértendő ± „egykorú", az „5 pont" 
rovatához pedig a „± többkorú" kritérium. Természetesen je
lentősebb mértékben is figyelembe vehető az állományszerke
zet (a rendszer ilyen szempontbői bővíthető, módosítható), azt 

Tudományos Emlékülés Kaposváron 
Az MTESZ megalakulásának 50. évfordulója alkalmából, Magyar Tudomány Napja rendezvénysorozat keretében Tudományos Emlékülést rendezett 

az MTESZ Somogy megyei Szervezete és az OEE Kaposvári Helyi Csoportja. A Tudomány és Technika Házában tartott rendezvény első program
pontjaként Bóna József, a megyei szervezet elnöke tartott ünnepi beszédet. Beszédében utalt a gyökerekre, az MTESZ megalakulását megelőző egy 
évszázadra, az első tudományos egyesületek, szervezetek megalakulására, működésükre. 

A közelmúltról már inkább a somogyi történések kapcsán ejtett szót. Beszélt a megyei szervezet megalakulásáról, a megalakításban, szervezésben 
oroszlánrészt vállalók áldozatkész munkájáról. Közülük tizenhatan Somogyi 'Jubileumi'Fmlekérem kitüntetésben részesültek. A kitüntetettek: Christ 
Miklós, Deák Ferenc, Detrich Miklós, Endrédi János, dr. Exner Zoltán, dr. Györky Zoltán, Heizler György, Jaczó Győző, Kiss Zoltán, dr. Marton 
Kálmán, M/ke Ferenc, SámócziIstvánná, Sebők József, dr. famás Károly és Tóth Ferenc. Ezután a nap emlékeié egy ezüsthárs-csemetét ültettek 
el a székház kertjében. 

A program második része a tudományé volt. A klíma lehetséges megváltozása és annak hatása erdőgazdálkodásunkra címmel tartott előadást 
a Soproni Egyetem két oktatója. 

A klímára vonatkozó általános ismeretek felfrissítésével kezdte előadását dr. Víg Péter, a Soproni Egyetem erdészeti meteorológiát oktató 
adjunktusa, majd a klíma utolsó jégkorszak utáni változásairól adott ismertetőt. Az előadó szerint az előadás címében felvett klímaváltozás már 
érezhetően jelen van, ameiyre az erdészeknek időben kell reagálniuk és a további változásokra is fel kell készülniük. A fafajmegválasztáskor a száraz 
és extrém meleg körülményeket is eltűrő fafajokat előnyben kell részesíteni. 

Második előadóként az éghajlati elemek változását és az abból adódó erdészeti teendőket vázolta fel dr. Varga Szabolcs docens, aki a Soproni 
Egyetem Erdőművelési Tanszékén dolgozik. Véleménye szerint nagy valószínűséggel a soron következő meleg periódus elé került földünk éghajlata. 
Az eddig kimutatható változásokat azonban kellő óvatossággal kel! értékelni, további mérésekre és elemzésekre van szükség. Megítélése szerint az 
erdészek legfontosabb szakmai teendője, hogy őshonos fafajokból álló elegyes erdőket létesítsenek, az esetleges éghajlati változásokat a természet 
így tudja majd legjobban követni. 

Az előadásokat követően sok kérdés hangzott el a hallgatóság részéről, ami arra utal, hogy a téma nemcsak a szakemberek, hanem a kívülállók 
számára is érdekes. Detrich Miklós 
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azonban érdemes szem előtt tartani, hogy 
Igazán jó viszonyítási alapot itt sem lehet 
megállapítani. 

- A faál lomány eredeté t (mag , sarj) 
meglehetősen nehéz figyelembe venni a 
természetességi érték megállapításánál, hi
szen ismét csak nem tudjuk, hogy mi le
gyen a referencia. A szaporítóanyag szár
mazását a múltban rendszerint nem doku
mentálták, így a természetesség értékelésé
nél ez is gyenge támpont, bár kétségtelen, 
hogy a sarj eredetű erdők nagyobb valószí
nűséggel képviselik az eredeti, helyi gén
készletet. 

- A korai szukcessziós stádiumok ter
mészetességéhez kétség nem fér, azonban 
ennek figyelembevétele ismét csak kezel
hetetlen, mert olyan többszempontú meg
közelítésre lenne szükség, mely a kivitele
zést - ismerve annak volumenét - lehetet
lenné teszi. Megemlí tendő továbbá, hogy a 
természetességhez a korai szukcessziós stádiumok által képvi
selt bolygatottság csak egy bizonyos mértékig tartozhat hozzá 
(például az egyébként természetes körülmények között, lékek
ben, állományszegélyeken is létező siskanádas vagy szedres 
vágásnövényzet esetében a több hektárt lefedő foltokat már 
semmiképpen nem minősíthetjük természetesnek). 

Az elméleti alapkérdések témaköréhez csatlakozóan ismé
telten ki kell hangsúlyoznunk továbbá, hogy - dr. Szodfridt 
István észrevételével ellentétben - az értékelő rendszernek 
hangsúlyos eleme a termőhely, illetve a termőhely-átalakí
tottság értékelése is. Azt, hogy egy erdőtársulás termőhelyén 
van-e. az aktuális és potenciális erdőkép szintenkénti összeve
tésénél állapítjuk meg, míg a termőhely átalakítottságát a pon
tozásos rendszer külön lépésében. 

Az értékelő rendszer bevezetése 
A vitaindító cikkben felvázolt értékelő rendszer az állapot

értékelésen túl alkalmas lehet a hosszabb időtávlatú változások 
vizsgálatához is. Mindehhez termesztésen az szükséges, hogy 
a felmérések meghatározott időközönként, azonos módszerek
kel megismétlődjenek. Egy országos szintű felmérést egy év
ben elvégezni - a jelenlegi viszonyok között - teljességgel le
hetetlen, kisebb földrajzi egységek szintjén viszont már meg
valósítható. Mivel a tízévente rendszeresen sorra kerülő üzem-
ten'ezési munkák a Jelméréshez megfelelő keretet biztosítanak 
(az erdőiéirás és tervezés munkálatait a természetességi érték 
megállapításához hasonlóan egyaránt a gazdálkodási alapegy
ségnek szanáló erdőrészlet szintjén kell megvalósítani), kézen
fekvő az üzemtervezést végző szakemberek felmérésbe való be
vonása, illetve az erdők természetességi állapotára vonatkozó 

H adatok körzeti erdőtervek keretén belüli rög
zítése tízévente végrehajtott értékelése. 

A felmérés elindítása persze nem lesz 
z ö k k e n ő m e n t e s , főként az üzemtervezés i 
munkákat végzők leterheltsége, illetve a töb
bek által is szóvá tett növényismeret problé
mája miatt. Utóbbi tény a biológiai felké
szül tségre é rdekes fényt vet, mivel több 
helyről is érkezett szóbeli visszajelzés, hogy 
az üzemtervezők nem ismerik (?!) az értéke
lő rendszer alkalmazásához szükséges kb. 
100 legfontosabb hazai lágy szárú növényt 
(az erdőmérnök-hallgatók jelenleg mintegy 
250 lágy szárú növényfajt tanulnak). Persze 
itt most nem sopánkodásra van szükség, ha
n e m cselekvésre: amennyiben az. értékelő 
rendszer bevezetésére valamilyen formában 
sor kerül, továbbképző tanfolyamok indítása 
válik szükségessé, s ezen belül a növényis
meret is elsajátítható. Ami pedig a felmérés 
kivitelezését illeti, az. erdőleírás és tervezés 

munkáival párhuzamosan elvégezhető, s bízom benne, hogy 
erdőtervezőink nem a Csányi Sándor által említett „átsétálás" 
módszerével végzik napi feladataikat. 

Mint már említettük, az új értékelő rendszer bevezetése csak 
fokozatosan, erdőtervezési körzetenként valósulhat meg. Mivel 
a rendszer „kiforrása", bevezetése még évekig elhúzódhat, dr. 
Mátyás Csaba az erdészeti adatbázis erdőrészlet-lapjai alapján 
javasol ja megkísére ln i az erdőrészletek ideiglenes termé
szetességi értékelését. Az alapgondolatot feltétlenül helyesel
nünk kell, a kivitelezést megalapozó faállománytípus-besoro
lásokat azonban célszerű lenne szélesebb szakmai körökben is 
egyeztetni. Az Erdészeti Lapok 1998. évi szeptemberi számá
ban példaként bemutatott osztályozások, illetve a hasonlókép
pen készíthető további besorolás - részben az alapadatok kor
látozott információtartalma, részben más okok miatt - ugyanis 
meglehetősen bizonytalan, s csak tájékoztató jellegű, kisebb-
nagyobb torzulásokkal terhelt adatokat szolgáltathat. A pontat
lan értékelésre számos példát hozhatunk. Így például a Zemp
léni-hegység zonális tölgyesei, mivel onnan a földrajzi helyzet 
miatt hiányzik a cser, kocsánytalan tölgyes faállománytípusba 
sorolva csak ..természetszerű"" kategóriát kaphatnak, holott a 
dr. Mátyás Csaba által használt - s az M T A Erdőgazdálkodási 
Albizottsága által is elfogadott - fogalmak szerint ezek az er
dők kiérdemelnék a „természetes" kategóriát is. További prob
léma adódik az erdős-sztyepp klíma faállománytípusainak be
sorolásával, hiszen a könnyen „kezelhető" tájidegen fafajokkal 
(például fenyőfajokkal), illetve az agresszíven terjedő akáccal 
elegyes erdőket nem említhetjük egy kategóriában, s utóbbia
kat különösen nem lenne szabad a természetszerű erdők között 
szerepeltetni. Az. erdős-sztyepp klímaöv kultúrerdeihez sorolt 
faállomány típusok köre - mint arra a szerző is utal - tovább 
bővíthető, s az osztályozás kiegészítendő még a faültetvények 
kategóriájába tartozó faállománytípusokkal (például nemes 
nyárasok) is. 

O 
Összefoglalásképpen m e g á l l a p í t h a t ó , hogy a témakörhöz 

érkezett hozzászólások sok szempontból előremozdították 
az erdők természetességi állapotának értékelését megcélzó 
rendszer ügyét Számos olyan szempont is napvilágot látott, 
mely a vitaindító cikk szerzőinek figyelmét elkerülte. A 
hozzászólók segítségét, kritikáját - a vitaindító cikk szer
zőgárdája nevében is - köszönöm. Reménykedem, hogy to
vábbi észrevételek is érkeznek az értékelő rendszer ügyé
ben, s hogy az alkalmazási tapasztalatok nyomán a rend
szer hiányosságai fokozatosan és mielőbb pótolhatók lesz
nek. Bízom a mielőbbi életbeléptetésben, s abban, hogy az 
egyes felmérések idősorait vizsgálva a jövőben egy fokoza
tosan kedvezőbbé váló erdőképet tanulmányozhatunk 
majd. 



A világ erdeinek megőrzése 
A Worldwatch Institute 1975-ben alakult Washingtonban 

közhasznú intézetként, a környezeti és világgazdasági folya
matok globális összefüggéseit vizsgálják. 1984 óta minden év
ben közzéteszik jelentésüket a világ helyzetéről, mely évek óta 
a Föld Napján jelenik meg magyarul. A világ helyzete 1998-as 
kötetében az erdőkről is olvashatunk. 

Az erdők kitermelése mögött álló jelentős háttértényező az 
erdei termékek növekvő kereslete: 1950 óta megkétszereződött 
a faszükségleí, a papírigény több mint ötszörösére növekedett. 
Ez a tendencia tovább folytatódik, s az előrejelzések szerint a 
papírkereslet a következő 15 évben újból megkétszereződik. 
Az erdei termékek kereskedelme jelentős gazdasági tényező, a 
globális piac egyik legértékesebb ágazata, ugyanakkor az ipa
rilag fejlett országokban az ipari célra felhasznált fa több mint 
felét, a papírtermelésnek több mint 70%-át a népesség 20%-a 
használja fel. Egyes helyeken elmozdulás tapasztalható | | jób
ban fenntartható erdőgazdálkodás felé. Azok az emberek, akik 
már régóta az erdő közelében élnek, inkább gazdáivá válnak 
az, erdőnek, mint kihasználóivá, rombolóivá. Ha meg akarjuk 
őrizni az erdőket a jövő generációinak, akkor a jelenlegi er
dőgazdálkodási gyakorlatot gyökeresen meg kell változtatnunk. 

Jelenleg az erdők az összes földterület több mint negyedét 
foglalják el, ezek felét trópusi esőerdők teszik ki, a többi bo-
reális és mérsékelt övi erdő. A világ erdőállománya az utóbbi 
évtizedekben mind terület, mind minőség szempontjából jelen
tősen romlott: a Földet valaha borító erdőterületek fele elpusz
tult, s évente újabb 16 millió hektár erdő tűnik el. Az erdőirtás 
nem az egyetlen veszély, az erdők legnagyobb része minőségi 
szempontból is romlik. A másodlagos és telepített erdők na
gyon eltérő típusúak, a fajok összetétele megváltozott, a növé
nyek azonos életkorúak, az erdők feldarabolódtak, mestersége
sek, mezőgazdasági ültetvényhez hasonlatosak. A megváltozott 
ökoszisztémák nem tudják fenntartani a természetes erdőkre 
jellemző ökológiai folyamatok skáláját. 

A kitermelés holtterében hatalmas nemzetközi jakitermelő 
társaságok állnak, melyek hatásköre egyre növekszik. A társa
ságok ereje és a jogadó országok siralmas gazdasági helyzete 
lehetővé teszi, hogy a társaságok maguknak kedvező feltétele
ket diktáljanak. Amelyik országban a kormány kezében van az 
erdőterület jelentős része, a kormány szerepe nyilvánvaló. Sok
szor a kormányok nem képesek, vagy nem is törekszenek arra, 
hogy erdőtörvényeiket betartsák. Ahol a törvény vagy annak 
betartása gyenge, vagy ahol a vezetők hajlamosak a korrupci
óra, az erdők a társaságok könnyű prédáivá válnak: pl. Ama-
zonasban a fakitermelés 80%-a illegális. Lebecsülik az erdők 
által nyújtott előnyöket, az álló erdőt fölöslegesnek és impro
duktívnak tekintik, a gazdasági előnyöket túlbecsülik, mert 
nem ismerik a kitermelés ökoló
giai és gazdasági árát, sokszor 
gazdasági nehézségeik enyhítésére 
feláldozható vagyontárgynak te
kintik az erdőt. 

Az erdők a faanyagon kívül 
sok más szolgáltatást is nyújthat
nak: pl. élelem, takarmány vagy 
gyógynövény termelése, vízfolyá
sok tisztítása és szabályozása, hul
ladékok lebontása, kártevők féken 
tartása, élőhely, éghajlat szabályo
zása és zavarainak kiegyenlítése. 
Ezen felül, oktatási, pihenési, esz
tétikai és kulturális lehetőségeket 
is nyújt. Nemcsak értékesebb ezen 
alternatív felhasználása az erdők
nek, hanem hosszú távon ez a 

fenntartható, és egyre több ember számára nyújt hasznot. Az 
erdők rossz kezelése abból ered, hogy a hasznot hozzáadják a 
nemzetgazdaság nyereségéhez, de nem vonják le a fentiekben 
keletkezett károkat. 

Az emberekben is kezd tudatosulni mindez, s sok fogyasztó 
a maga vásárlási szokásaival segíteni akar az erdőségek hely
zetén, további pusztulások előidézése helyett, az újrahasznosí
tás is egyre terjed, a növekedésben jelentős szerepet vállalnak 
a háztartások és a helyi hatóságok. Válaszul felszaporodtak az 
„ökocimkék". Ezek vizsgálatára hozták létre az Erdőgazdálko
dási Tanácsot, mely kidolgozta Az erdőgazdálkodás alapelvei 
és kritériumai című dokumentumot. A tanács lógóját használni 
kívánó cégeket szigorú vizsgálatnak vetik alá. 

A világnak továbbra is szüksége van faanyagra, így az er
dészek és a közgazdászok figyelme elsősorban az erdőgazdál
kodási módszerek megváltoztatására irányul. Az erdőt teljes 
ökológiai rendszerként kell kezelni annak érdekében, hogy az 
a javak és szolgáltatások széles skáláját tudja nyújtani a jelen 
és jövő generációknak. A gazdálkodásnak a teljes egészet kell 
figyelembe vennie, nem pedig az egyes elemek hatékonyságát, 
s fenn kell tartania és javítania az erdők minőségét. A jelenlegi 
kitermelés 50%-kal meghaladja a fenntartható szintet. Az érin
tetlen erdők értékének lel nem ismerése abból is látszik, hogy 
olyanok kapnak tulajdonjogot, akik az erdőket azok kiirtásával 
„javítják fel", és ehhez még állami támogatásban is részesül
nek. Jelentős kárt okoznak a megrongálódott és otthagyott fák, 
általános az 50%-os járulékos kár. Szakértők szerint a kivágott 
fának csak egyharmadából lesz feldolgozott fa, az USA-ban 
pl. a fűrésztelepekre szállított fának több mint fele „hulladék
ként" kerül ki onnan, forgács és fűrészpor formájában. 

A kezelés és termelés teljes költségét be kellene építeni az 
erdei termékek árába, s így mind a termelőket, mind a fogyasz
tókat józanabb felhasználásra késztetni. Az ökológiai közgaz
dászok azon munkálkodnak, hogy módot találjanak a félreve
zető gazdasági mutatók helyesbítésére, s kiszámították, hogy 
a világ ökorendszerei szolgáltatásainak mostani gazdasági ér
téke legalább 16-54 billió dollárt képvisel évente, ami megha
ladja a világ összes bruttó termékének értékét. A kormányok 
feladata lenne a nemzeti törvények és irányelvek fejlesztése, 
az erdők elértéktelenedését ösztönző támogatások megszünte
tése, a köztulajdonban levő földekből származó jövedelem be
hajtásának javítása, a meglevő törvények jobb végrehajtása. 

Az erdők helyzete világméretű kérdés, hiszen a nyújtott 
szolgáltatások egy része - pl. a szén tárolása, az éghajlat sza
bályozása - az egész Földet érinti. 

(Forrás: Abramovitz, J. N.: A világ erdeinek megőrzése. In: Brown, 
L.R.; Flavin, C; French, H. (szerk.): A világ helyzete 1998, Föld 
Napja Alapítvány.) 

Börcsök Zoltán 

Fakitermelés az Elefántcsontparton. 
A k é p e s l a p o t AbonyiIstván vo l t s z í v e s r e n d e l k e z é s ü n k r e b o c s á t a n i . 
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Új kapcsolat a magyar erdészeti egyesülettel 

A francia SNICEF (az Erdészeti, a 
Környezetvédelmi és a Köztisztviseló'i 
Mérnökök Országos Szakszervezete) 
meghívására 1990-ben háromtagú ma
gyar delegáció érkezett Franciaországba. 

Ezután. 1991. július 27-31. között 
négynapos tanulmányútra egy ugyancsak 
háromtagú francia csoport érkezett Ma
gyarországra. Erről 1991 őszén beszá
moló jelentést közölt a francia egyesület 
lapja, a Le Forestier 13. számában. A be
számoló jelentés azzal fejeződött be. 
hogy a francia lap gyakran fog Magyar
országról írni. Nem így lett! Hét év el
múlt, a hírek nem jutottak francia földre 
és a lap egyetlen szól sem említett Ma
gyarországról. Más erdészeti szaklapok, 
mint a „Magán Erdő" vagy a Francia Er-
dés/eti Köztudósítás, jelenleg „Az Erdé
szeti Vállalat" hírt adtak a magyar aká
cosok nagyszerű eredményeiről. 

Már évek óta. de különösen az. ország 
liberalizálása, 1989 óta, a magyar erdé
szek érdeklődnek a francia erdészet 
iránt, tanulmányutakat tesznek Francia
országban, különösen ennek délkeleti ré
szén. A Jura-hegységben lévő országos 
magpergető, magtároló intézet, nemzet
közi kísérlet címen, ingyen vagy cseré
ben adott a magyar ERTI-nek cédrusma
got akácmagért. Magyarország ugyanis 
nagy mennyiségű és jó minőségű akác
magot gyűjt évente. („Mehetünk-e to
vább Franciaországban az akáckérdés te
rén? Nemesebb és változatosabb egye
dek nyerése a magyar példa alapján." 
Francia Magánerdő Lap, 222. sz. 1995. 
április-május, 31-42. oki.) 

A kétoldalú tanulmányutak követik 
egymást. így például a francia és a ma
gvar feketefenyő-állományok helyi ta
nulmányozása lehetővé tette azok termő
helyének és fatermelésének összehason
lítását. Megállapítottuk, hogy a magyar 
feketefenyő-állományok egyes termőhe
lyeken kezdenek kipusztulni és ezek át
alakítása szükséges. Ehhez a cédrus lát
szik legmegfelelőbbnek. 

Meg kell jegyezni, hogy a íeketelc-
nyő Magyarországon 70 ezer hektár te
riilelet borii. (Franciaországban ez a fafaj 
kb. 60 ezer hektár teriilelet foglal el.) 

Ami a cédrust illeti, Magyarországon 
csak 5 kis területű állományt találunk, 
kb. 10 hektáron. Ugyanakkor Franciaor
szágban a cédrus által elfoglalt terület 
mintegy 20 ezer hektár, beleértve az új 
erdősítéseket is. 

A Soproni Egyetemen előadást tartot
tunk a cédrusok különböző vonatkozá
sairól, a fafaj nagyszerű meghonosodá

sáról és ennek csodálatos elterjedéséről 
a francia mediterrán övben. Ezek az. el
őadások a diapozitív vetítéssel és az utá
na következő vitával megvilágosította a 
magyar erdészeknek a homályos ponto
k a t 

1995 májusában az Erdészeti Lapok 
főszerkesztője egy tanulmányút alkalmá
val Dél-Franciaorszgában videofelvételt 
készített a mediterrán öv különbőzé) tí
pusú erdőiről és nagy cikkel írt ezekről, 
különös tekintettel a cédruserdőkről. 

Nemrégen az Erdészeti Lapok, vala
mint a Soproni Műhely, az Egyetem lap
ja hirdetést lelt közzé, hogy az erdőmér
nök-hallgatók, valamint az er
désztechnikusok végzésük alkal
mával ingyen kapnak cédrus
csemetét, hogy ezeket mini em-
lékíákal ültessék el. A csemeték 
a Mont-Ventoux hegységben be
gyűjtött magokból származnak 
és a kecskeméti Juniperus cse
metekertben nevelték. A cseme
tekert fe-lelősei tanulmányúton 
vettek részt Avignon környékén, 
ahol az említett hegység találha
tó. 

A második világháború után. 
de különösen az 1947-es válasz
tásokat követően - amikor a 
kommunista párt megerősítette 
egyeduralmi hatalmát - a szovjet csa
patok jelenléte segítségével, az. 
egész magyar erdő nemcsak állana irá
nyítás alá került, hanem állami birtok is 
lelt. Ettől kezdve a szó szoros értelmé
ben nem létezett többé magánerdő. 

Részünkről igen nehéz analizálni a 
jobb és a rosszabb oldalát ennek a hely
zetnek. A több tízezer kis erdőtulajdonos 
azonban csak az erőszak által tudta elvi
selni a kártérítés nélküli elkobzást. En
nek a bizonyítéka, hogy már 1989-ben 
reklamálták a régi birtokosok az elveszí
tett erdeik visszaadását. 

Már az. első erdészcsoport, amelyik 
tanulmányútra érkezett Franciaországba, 
felvilágosítást kért a francia magáner
dőkről, azok kezeléséről és a magáner
dők területéről. Ezek után 1991-ben kö
zöltünk egy cikket az. Erdészeti Lapok
ban a francia magánerdőkről. Hozzá kell 
tenni, hogy a magyar' erdészek érdeklőd
tek a francia erdészeti adminisztrációról, 
az állami erdők szakszerű kezeléséről és 
azon szervezetekről, amelyek a magáner
dőket irányítják. 

A magyar privatizálás nagy részben a 
gyorsan növő és kisebb értékű állomá
nyokat érintette. 

C é d r u s a t l a n t i c a á l l o m á n y . . 

... é s a  k i t e r m e l t r ö n k ö k . 

Az új kapcsolatok... 

A francia SNICEF közölte 35. számá
ban, hogy önkéntes személyeket keres, 
akik képesek a közép-európai országok
kal felvenni a kapcsolatot. Pozitívan vá
laszoltam erre. és így az új kapcsolat 
megkezdődött. 

Az 1999-es magyar vándorgyűlésen 
négyszemélyes francia delegáció vesz 
részt és látogatást tesz a legérdekesebb 
magyar erdőkben. 

2000-ben magyar delegáció tesz 
Franciaországban tanulmányutat és ta
nulmányozza a különböző erdőtipusokal 
és a francia erdőrendszert. 

A SNICEF főtitkárának kiegészítése: 
1994-ben magyar delegáció vett részt 
Grenoble városában egy európai er
désztalálkozón. Ezután egymást követ 
ték a jókívánságok váltása és az Erdé-
s/eli Lapok megküldése... de ezeken kí 
vül nem történt meg a tényleges cserék 
folytatása. Üdvözöljük az új kapcsola
tok megindítását és ennek kezdeménye
zőjét. Tóth .Ionos kollégánkat, a magyar 
kollégákkal együtt, akiknek magas 
szakképzettségét és kedvességét mindig 
értékeltük. 



Dr. Sólymos Rezső erdőmérnököt a Magyar Tudományos Akadémia le
ve lező tagjává választotta. A hírt az E l . elmúlt évfolyamának 190. o l 
dalán olvashattuk. A z ezt követő lapszám vezérc ikkében dr. Sólymos 
Rezső összefoglalta gondolatait az erdőgazdálkodás je len gondjaival 
és a jövő k ih ívásaival kapcsolatban. Székfoglalójáról az októberi lap
szám adott hírt, fe lhíva a f igyelmet az ott elhangzottakra. 

Életútjáról, cé l ja i ró l , a szakmáról ad hitvallást. 

Sok össze tevője van annak, hogy 
e rdőmérnök let tem és m é g több, hogy 
szakmai pályafutásom legnagyobb ré
szét az erdészeti kutatás területén töl
töttem. A gyökerek egy kis Vas m e 
gyei faluba vezetnek vissza, amelynek 
az e lemi népiskolájában csupán két ta
nító oktatta a „betűvetés" , a számolás 
és a többi „a l ap tudomány" meg i sme
résére a pa lavesszős-pala táblás kis ma
gyarokat . Szüle im voltak ezek a taní
tók, akik igazi néptaní tóként a falusi 
emberek gondját-baját in tézték, nem 
lévén más „ í rás tudó" ember a község
ben. Az őrségi e rdők levegője töltötte 
meg a tantermeket , ahol az erdőről és 
a fák szere te téről megkü lönböz te t e t t 
tisztelettel beszélt a tanító, ahova es
ténként népdalokat énekelni , színdara
bot tanulni jö t tek össze az erdőn dol
gozó lányok, legények. 

É le tem egyik l egnehezebb útja volt, 
amikor a kis falusi i skolából t ízévesen 
bekerül tem a szombathe ly i Premontre i 
Szent Norber t G i m n á z i u m b a . A fákról 
és az e rdőrő l a g i m n á z i u m b a n m é g 
több szó esett. Cse rkészpa rancsnokunk 
megkövete l te , hogy az e r d ő élővi lágá
ban egyre o t thonosabban mozogjunk . 
Játszva nevelődtünk a természet szere
tetére, a madarak és fák megbecsü lé 
sére . E z e k m e g h a t á r o z ó a k abban is, 
hogy az ember é le tének nagy ál lomá
sai után (elemi iskola, érettségi) a nagy 
váltó arra a vágányra állítsa további út
ját, melyet már pályának, h ivatásnak 
n e v e z ü n k . E n n e k k ö s z ö n h e t ő , h o g y 
felvételi vizsga és e lbeszélgetés nélkül 
elsőként vettek fel 1947-ben a József 
nádor M ű e g y e t e m Bánya- , Kohó- és 
Erdőmérnöki Karára, Sopronba . 

• Melyek voltak a kedvenc tárgyaid? 
Az egyetemi t anu lmányok az E r d ő 

mérnöki Karon az a lapozó tantárgyak 
után biológiai , műszak i és -ökonómiai 
csopor tokba foglalhatók össze. N e m 
csak a biológiai , h a n e m a műszaki tan
tárgyakat is kedvel tem. Talán ezt iga

zolja, h o g y az ok levé l m e g s z e r z é s e 
után a biológiai jel legű Erdőműve lé s -
tani és a műszak i j e l l e g ű Erdésze t i 
Építéstani Tanszékekre hívtak tanárse
gédnek. A soproni egye tem főbejára
tánál sétálgatva töprengtem azon, hogy 
mely ik tanszéket válasszam, amikor az 
egyik kedves professzorom megszól í 
tott. M i k a további terveid? - kérdezte , 
e lmond tam neki a tanársegédi lehető
ségeke t . Vá l a sza : „ M e g ne l ássa lak 
sem a kutatói, sem az oktatói pályán 
addig, amíg legalább 10 (!) év erdé
szeti gyakorlatot n e m szerzel ." Ezután 
sietve u taz tam Szombathe lyre , ahol ki
n e v e z t e k a S z e n t g o t t h á r d - R á b a g y a r 
mat környéki erdőterületre . T íz eszten
dőt töl töttem a gyakorlati e rdőgazdál 
kodásban. Ez a 10 éves gyakorlat ma
gabiztossá tett a kutatói pá lyámon is. 
N e m volt szükségem arra, hogy elve
imet feladjam. Érez tem, hogy a gya
korlat bármikor visszafogad. Ez segí
tett h o z z á a he lyes ku ta lás i téma-vá-
lasztáshoz, a kísérleti területek megfe
le lő helyen és módon való létesítésé
hez is. 

• Hogyan kezdődött szakmai munkás
ságod? 
Erdészet i ü z e m vezetését közvet le

nül az oklevél megszerzésé t követően 
bízták rám. Már a gyakorlati időszak 
kezdetén kísérletezni kezd tem az újon
nan létesített erdészeti csemeteker tek
ben végze i t m iko r rh i za „á l l ományá 
nak" gazdagí tásával . Ezzel a témával 
j e len tkez tem 1952-ben kandidatúrára . 
Amikor az erdőgazdasági központban 
felajánlották az erdőművelés i vezetői 
beosztás t - e l fogadtam. 50 ezer ha er
d ő műve l é sének i rányí tása n e m volt 
k ö n n y ű lecke. Itt nyílott l ehe tőségem 
arra is, hogy az erdőnevelési és fater
mési k í sé r le teke t j e l en tősen kibővül
he s s em. Szakma i munkásságom e l ső 
szakasza 1951-ben kezdődöt t és 1 9 6 1 -
ig tartott. 

1961 közepén az Erdészet i Tudo
m á n y o s I n t é z e t h e z k e r ü l t e m t u d o 
m á n y o s osz tá lyvezetőnek. Az új fel
adatok egyide jű meg i smerése mellett 
e l k é s z í t e t t e m az e g y e t e m i d o k t o r i 
d i s s z e r t á c i ó m a t , a m e l y e t 1962 -ben 
védtem 'meg, amikor az erdészet terü
letén még nagyon kevesen rendelkez
tek egyetemi doktori c ímmel . Abban 
az időben ennek a mainál je lentősebb 
súlya volt. 1966-ban lettem a mező
g a z d a s á g i t u d o m á n y o k kand idá tusa . 
Erre az időre n emcs ak az egész or
szágban sikerült kiépíteni kutatásaink 
kísérleti bázisát, h a n e m itthon és rész
ben már külföldön is „va lóságos" és 
nem kinevezett tudományos osztályve
ze tőnek ismer tek el. 

A harmadik szakasz jel lemzője az 
igazi „kutatási n a g y ü z e m " volt. Ennek 
folyamán kineveztek tudományos fő
o s z t á l y v e z e t ő v é a F e n y ő t e r m e s z t é s i 
F ő o s z t á l y é l é r e . A t e r m e l é s i r end
szerek a mezőgazdaságban egyre na
gyobb tért nyertek. Az erdészetben a 
fenyő- és a nyár te rmesz tés területen 
ígérkezett hasonló megoldásokra jó le
hetőség. Ezek országosan hasznosítha
tó új t udományos e redmények elérését, 
v a l a m i n t a m e z ő g a z d a s á g i t u d o m á 
nyok d o k t o r a fokoza t m e g s z e r z é s é t 
te t ték l ehe tővé (1972) . Az erdészeti 
kutatás irányai , módszere i és szervezé
se t émakörében készí te t tem újszerű ja
vaslatokat azért, hogy az ún. „új gaz
daságirányí tási rendszer" kedvezőtlen 
hatásai t a hosszú lejáratú erdészeti kí
sérleteket illetően el lensúlyozzuk. Az 
i r ány í t á sommal m ű k ö d ő tudományos 
főosztály kutatói egymás t követően ér
tek el újabb kuta tás i e r edményeke t , 
melyek révén ez az. intézeti szervezeti 
egység itthon és külföldön növekvő el
i smer tségre tett szert. Ezzel egy időben 
kívántak gondoskodni az i l letékesek az 
Erdészet i T u d o m á n y o s Intézet nyugdíj 
előtt álló főigazgatójának utódlásáról . 

Utódként a M É M Erdészeti Főosz
tá lyának akkori vezetőjét jelölték, akit 
ezért á thelyeztek az ERTI-be , engem 
pedig az ő helyére a M É M - b e . Sok ví
vódás után az ERTl -ben kialakult ked
vezőtlen helyzet miatt „ törődtem" bele 
abba, h o g y a kiépítet t kutatási bázis 
közvet len irányítása helyett „közvetet
t en" folytassam ezeket a kísérleteket. 
A M É M - b e n történt szervezetfejlesztés 
következtében Erdészeti és Faipari Fő-



osztályt hoz tak létre, amelynek a ve
zetésére 1983-ban kaptam megbízást . 

A negyedik szakasz 1983-ban kez
dődött. A minisztér iumi m u n k a az er
dő-, a vad- és a fagazdaság szélesebb 
körű áttekintésére nyújtott lehetőséget 
hazai és nemze tköz i síkon egyaránt . 
Az újabb kutatási e r edmények gyakor
lati a lkalmazását az ágazat egész terü
letén szorgalmaztam. Ebben a szakasz
ban évente több külföldi ú t ra nyílt le
hetőség. Az erdészeti kutatás helyzetét 
és a ku ta tó in téze tek m u n k á j á t vala
mennyi meglátogatot t á l lamban tanul
mányozhat tam, így nemcsak az. i sme
reteim, h a n e m a nemzetközi kapcsola
taim is je lentősen bővül tek. Az. idő
szak elején lettem az Erdészet i és Fa
ipari Egyetem c ímzetes tanára, majd 
az Egyetemi Tanács tagja. Az e rdőmű-
veléstan és a faterméstan okta tásába 
rendszeresen tartott e lőadásokkal és a 
kísérleti területek helyszíni bemuta tá 
sával kapcsolódtam be . Közben meg
választottak az Erdészet i Kutatóintéze
tek N e m z e t k ö z i S z ö v e t s é g e e g y i k 
munkacsoport jának e lnökévé és továb
bi négy munkacsopor tnak is tagja let
tem. 1989-ben e lnyer tem a Hamburgi 
St i f tung F . V . S . ál tal a d o m á n y o z o t t 
l egmagasabb erdésze t i k i tünte tés t , a 
„W.L.Pfeil-díj"-at, amely az erdészet 
területén a Herder-dí jhoz hason ló . Itt
hon az Országos Erdészet i Egyesület 
Bedő Albert-díjban részesített . N y u g 
díjba vonulásom alkalmával a M u n k a 
Érdemrend arany fokozatát kaptam. 

Az ötödik szakasz 1990-ben kezdő
dött azzal, hogy a folyamatban lévő 
kutatási dolgaimat rendbe tettem. Va
lóságos üdü lésnek érez tem, hogy kí
sé r le te im v a l a m e n n y i fá jával anny i 
időt tölthetek, amennyi re a kutatási cél 
érdekében valóban szükség volt. Hihe
tetlenül jól esett, hogy a gyakorla tban 
dolgozó erdészek Szegedtől Szombat 
helyig, az egész országban minden vá
rakozást felülmúlóan támogat tak . Az 

M T A Agrá r tudományok Osztá lya Er
dészet i Bizot tságában a korábbiaknál 
nagyobb kapacitással vállal tam felada
tokat . 1994-ben e lőször és 1997-ben 
ismételten megválasztot tak az erdészet 
akadémiai köztestületi tagjai közgyű
lési képviselőjüknek, 1996-ban az Er
dészeti Bizottság e lnökének. A Sopro
ni Egye t em Erdőmérnök i Karán vál to
z a t l a n u l t a r t o t t a m e l ő a d á s o k a t , az 
Egye temi Szená tus és a Habi l i tációs 
Bizottság tagjává választot tak és évről 
évre részt vet tem az Ál lamvizsga Bi
zottság munkájában. Tudományos pá
lyafutásom, egész életpályáin legna
gyobb elismerése az volt, amikor 1998 
májusában az MTA levelező tagjává 
választottak, majd ugyanennek az év
nek a júliusában a Soproni Egyetem 
Tanácsa „Dactor Honoris Causa" ki
tüntetésben részesített. 

• Melyek szakmai munkásságod jel
lemző irányzatai, eredményei? 

Az első szakasz. A l e g f o n t o s a b b 
e redménynek azt tar tom, hogy a táji 
e rdőműve lés keretében elkészí tet tem a 
S z o m b a t h e l y i E r d ő g a z d a s á g e rde i re 
vonatkozó erdőművelés i i rányelveket , 
eljárásokat, és megkezd tem a csemete
termelési , erdőnevelési és fatermési kí
sérleteket. 

Második szakasz. Ebben a szakasz
ban készítet tem el az egyetemi doktori 
és a kandidátusi disszertációkat , 89 tu
d o m á n y o s dolgoza tom jelent meg és 
ké t k ö n y v b e n í r t am több fe jezete t . 
Évente át lagosan it thon 6-8, külföldön 
1 -2 előadást tartottam. 

Harmadik szakasz. E b b e n az idő
szakban vezet tem az ERTI Fenyőter
mesztési Főosztá lyát az erdőnevelés i 
és fatermési kutatások egyidejű irányí
tásával . A tudomány doktora akadé
miai fokozat megszerzését eml í t em el
sőnek. A disszertáció védéséig közel 
300 dolgozatban publ ikál tam itthon és 
külföldön a kutatási , főleg a fenyőter

mesztésse l kapcsola tos e redményeket . 
Az Országos Erdészet i Egyesüle t Er
dőművelés i Szakosztá lyát vezet tem és 
1980-ban megválasztot tak „Az E r d ő " 
c í m ű szakmai folyóirat főszerkesztőjé
vé. 

Negyedik szakasz. Ebben a szakasz
ban teljesedtek ki nemzetközi kapcso
lataim Európa-szer te és kisebb mérték
ben más kont inenseken . T ö b b európai , 
amerikai és kínai egye temen tartottam 
e lőadás t . A t émakörökben a korábbi 
konkré t saját kutatásokkal szemben a 
hangsú ly a kutatásszervezés , irányítás 
és a tudományos e redmények gyakor
lati hasznos í t á sa i rányában erősödöt t 
meg . Nemze tköz i el ismertség fokmé
r ő j e v o l t az i d ő s z a k v é g é n e l n y e r t 
W.L.Pfei l -dí j . Éven te 6-8 publ ikác ióm 
je lent meg , egye temi és egyesületi tu
d o m á n y o s e l ő a d á s a i m s z á m a 15-18 
között volt. 

Ötödik szakasz. A 90-es évek elején 
b e k a p c s o l ó d t a m a Brüsszelben folyó 
E U erdőtelepítési m u n k á k tervezésébe, 
valamint részt vet tem az Európai Er
dészeti Intézet (Joensuu) által koordi
nált kutatásokban, és bővítve indítot
tam útjára a francia-magyar fenyőter-
mesztési kutatásokat . Az M T A Erdé
szeti B izo t t sága és az Agrá r tudomá
nyok Osz tá lya tevékenységében erdé
szeti, faipari témáiban témavezetőként 
fogtam össze az ezredfordulót i l lető er
dő- , vad- és fagazdasági kutatásokat . 
Éven te át lagosan 8-10 publ ikác ióm j e 
lent meg , 4-6 előadást tartottam és 2 
könyve t sze rkesz te t t em. Egész tudo
m á n y o s p á l y a f u t á s o m l e g n a g y o b b 
e r e d m é n y e és e l i smerése volt, hogy 
1998-ban az M T A leve lező tagjává vá
l a s z t o t t a k és a S o p r o n i E g y e t e m a 
„Doctor Honor i s C a u s a " kitüntetésben 
részesített . 

Hatodik szakasz. M o s t k e z d ő d i k , 
amelyhez bővítet t alapot nyújt az aka
démiai l eve lező tagság és az a tény, 
hogy az M T A Erdészet i Bizot tság el
nökeként és a doktorok újraválasztott 
képviselőjeként a tudományos közéleti 
t e v é k e n y s é g e t r e m é n y e i m szerint az 
e r d ő - és f agazdaság egészé r e kiter
jesz the tem a köve tkező évszázad fej
lesztési p rog ramjának megalapozásá t 
szolgálva. 

Ö r ö m s z á m o m r a é s e g é s z t u d o 
m á n y o s t e v é k e n y s é g e m e t t e k i n t v e 
k e d v e z ő , hogy az á l ta lam fontosnak 

A lágy szárú növényzet és a legeltetés 
Dombvidéki égeresekbe n kísérlet i célzatta l töb b területe t bekerítette k é s ezekben, 

valamint körülzárat la n mási k terü leteke n a  lág y szár ú növényze te t összehasonlí tot ták . 
Eredmény: a  lezár t terül te n buj a a l jnövényzet , vasta g avar takaró , mí g a háziállatoktó l 
és vadtó l szabado n legel t terü lete n kevé s al jnövényzet , so k csupasz felület ű talajfolt , 
fűfélék e lszaporodás a é s legelőkre je l lemz ő fajo k megje lenése , tovább á b ő magaskó'-
ris-újulat jelentkezett . A  kapott e redménye k összevágna k Va rg a Bél a Mátrába n végzet t 
hasonló kísér leteivel . 

/forestry, 1998. 3. sz. Ref.: Szodfridt István} 



tartóit kutatási eredményeket és a hoz
zájuk kapcsolódó javaslatok legna
gyobb részét elismerték és a gyakorlati 
erdőgazdálkodásban bevezették, az er
dészeti kutatásban alkalmazzák és az 
oktatásban oktatják. Kemény támadá
sok és ellenakciók közepette edződött 
az eredmény és született meg az elis
mertség. Amikor az erdőnevelési mo
delleket nemzetközileg is elsőként 
publikáltam, széles körű visszhangra 
talált az erdőben való beavatkozások, 
a fenntartandó erdőál lomány főbb 
szerkezet i tényezőinek számszerű 
megfogalmazása. Itthon sem fogadták 
először egyhangú elismeréssel. Ma 
már az erdőnevelési modelleket jól is
merik, alkalmazzák és elfogadják. Le
hetséges, hogy az erdészkutatónak ez 
a legnagyobb elismerés (?), mert a ku
tatási eredmények hasznosításán ke
resztül él tovább a megújuló erdők fá
iban, amelyeknek javát szolgálta! 

Az új erdőtelepítések nem tartoztak 
kutatási témáim közé. Szombathelyi 
működésem alatti több ezer ha új erdőt 
telepítettünk és ezt szorgalmaztam a 
minisztériumi tevékenységem idején 
is. Meglepett, amikor 1992-ben az Er
dészeti Kutatóintézetek Nemzetközi 
Szövetsége (IUFRO) 100 éves jubi
leumi ünnepségének keretében az eu
rópai erdőtelepítésekről kértek tőlem 
előadást. 

• Milyen volt a munkahelyi környezet 
hatása munkásságodra? 

Tudományos tevékenységem az Er
dészeti Tudományos Intézetben válha
tott teljessé. Számomra meghatározó 
volt, hogy éppen 1961-ben neveztek ki 
az ERTI tudományos osztályvezetőjé
vé. Munkakedvemet növelte az egész 
intézetre jellemző lendület, az a mun
kahelyi környezet, amely serkentően 
hatott a kutatásra, mindazokra, akik e 
téren eredményt kívántak felmutatni. 

Természetesen a támogatással együtt 
jelentkeztek a kutatói rivalizálás gond
jai is. Ennek köszönhetően történhet
tek részrehajló intézkedések. Az erdé
szet két kutatóhelye: az ERTI és a sop
roni Erdőmérnöki Kar között kitűnő 
együt tműködés alakult ki kutatói, 
egyéni kapcsolatok alapján, de vezetői, 
intézményi szinten a hangzatos szöve
geken kívül alig történt érdemi előre
haladás. Számomra a soproniakkal va
ló együttműködés napjainkig kitűnően 
alakult. 

Összegezve úgy értékelem, hogy tu
dományos tevékenységemre munkahe
lyi környezetemnek pozitív volt a ha
tása, a felmerült kisebb-nagyobb szak
mai vagy politikai problémák nem 
okoztak törést a végzett kutatómunká
ban. 

Mind a felső-, mind pedig a közép
fokú erdészeti oktatásban beépültek 
azok a kutatási eredményeim, amelye
ket lényegesnek tekintek. A Fatermés
tan című tantárgyat korábban önálló 
tantárgyként nem oktatták Sopronban. 
Kezdeményezésemre sikerült a nem
zetközi gyakorlathoz hasonlóan ezt a 
hiányt pótolni. 

Nemzetközi kapcsolataim legfonto
sabb területét az Erdészeti Kutatóinté
zetek Nemzetközi Szövetsége jelenti 
és jelentette. Hamarosan az erdőneve
lési munkacsoport társelnöke lettem, 
így tovább bővültek lehetőségeim. Mi
nisztériumi működésem hat esztendeje 
alatt kormányzati szinten nyerhettem 
betekintést Európa és több tengeren tú
li ország erdészetébe és főleg erdészeti 
kutatásaiba. 

Több külföldi országtól kaptam er
dészeti kitüntetést. A legnagyobb elis
merést a W. L. Pfeil-díj jelentette. 
Napjainkban a legértékesebb külföldi 
együttműködés az Európai Erdészeti 
Intézet (EFI), a IUFRO keretében va
lósul meg. 

Klímaérzékeny statikus modell európai fafajok termőhelyi igényének 
meghatározására 

Fafajaink alkalmazkodóképességéne k vizsgálatár a i s valószínűle g alkalma s modell t dol -
goztak k i a  bécs i Universitá t fü r Bodenkultu r Erdőműveléstan i Tanszékén . A  termőhelyálló -
ság értékeléséhe z a  hőmérsékletet , a z elérhet ő v íz - és tápelemkészle t adatá t vetté k szá -
mításba. D e számolnak mé g az 5,5 T j -o t meghalad ó hőmérsékle t összegével , a minimáli s 
téli hőmérséklettel , ezentú l töb b talajtan i tényez ő alakulásával . A  kidolgozot t model l haza i 
kipróbálásra i s alkalmasna k tűnik . 

(Forstarchív, 1998. 92-103. o. Ref.: dr. Kovács Gábor) 

• M i l y e n te rü le ten érzed magad 
adósnak? 

Nem sikerült maradéktalanul meg
valósítani az erdészetben annyira indo
kolt átfogó kutatásokat, más tématerü
letekkel való érdemibb együttműkö
dést. Ide sorolom az ökológiai ténye
zők, a fák növekedése és az erdők fa-
termése közötti kapcsolatok komplex 
kutatását, az emberi tevékenység és az 
erdei ökoszisztéma elemei közötti 
összefüggések vizsgálatát. 

Kutatásaimat főleg az elegyes erdei 
ökoszisztémák kezelésével, az elegyes 
faállományok növekedésével és fater-
mésével kapcsolatosan szeretném bő
víteni. Ehhez az utóbbi időben OTKA-
támogatást kaptam, amit a jövőre néz
ve is szeretnék elnyerni. Ezenkívül a 
negyven éve folyamatban levő erdőne
velési és fatermési kutatások folytatá
sát tervezem az adott kísérleti bázison. 
Részt vállalok a továbbiakban is az 
Akadémiai Stratégiai Kutatási Progra
mokban, ha erre lesz lehetőségem. 

Az oktatás területén folytatom a 
Soproni Egyetem Erdőmérnöki Kará
nak Erdőműveléstani és Erdészeti Po
litikai Tanszékein a tanévenkénti elő
adásokat, részt veszek a Habilitációs 
Bizottság és az Egyetemi Szenátus 
munkájában. 

A szakirodalom kiemelt céljaim kö
zött szerepel. Évente 4-5 tanulmány 
publikálását tervezem, ezeken kívül 
1999-ben elkészül az „Erdőfelújítás és 
erdőnevelés a természetközeli erdő
gazdaságban" című könyv kézirata. 
2002-re új hazai Faterméstan és faál-
lomány-szerkezettan könyv szerkesz
tését, illetve megírását tervezem. 

Tudományos közéleti tevékenysé
gem elsősorban az MTA Agrártudo
mányok Osztályához és Erdészeti Bi
zottságához kapcsolódik. Szeretnék 
aktívan részt venni az Osztály munká
jában és folyamatosan növelni az Er
dészeti Bizottság munkájának haté
konyságát, kiterjeszteni tevékenységét. 
Ennek során az Erdészettudományi 
Kerekasztal, a Fiatal Erdőmérnökök 
Tudományos Köre jelenti a bizottsá
gon belüli bővítést. 

Terveim megvalósítása sok minden
től függ, elsősorban attól, hogy a Min
denható mennyi időt ad még számom
ra mindehhez. 

Pápai Gábor 



KOLTAY ANDRÁS 

A hazai fenyőállományok egészségi állapota 

Hazánkban a különböző fafajok között a fenyők részaránya 
15,1% (247 268 ha"), ebből az erdeifenyő (Pinus sylvestris) 9 ,1% 
(148 243 ha), a feketefenyő (Pinus nigra) 4.2% (68 666 ha), a 
lucfenyő (Picea abies) 1,5% (24 336 ha) és az egyéb fenyők ará
nya 0,3% (6023 ha) (7. ábra). 

Magyarországon a fenyők nem őshonosak, bár egyes vélemé-
1. ábra 

Magyarország erdőterületének megoszlása főbb fafajonként 
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nyek szerint a nyugati határszél hegyvidéki részein a lucfenyő an
nak tekinthető. A fenyők nagyobb arányú ültetése az. ötvenes évek
ben kezdődött, amikor célul tűzték ki a gyenge, mezőgazdasági 
művelésre alkalmatlan területek erdősítését. Ennek figyelembevé
telével elsősorban a mészkő és dolomit kopárokra, valamint a sík 
vidéki, homokos és kavicstakaróval fedett területekre telepítették 
az állományokat. Többnyire nagyobb, egybefüggő monokultúrás 
ültetvények létesültek, amelyben kiemelkedő szerepet játszott az 
akkori fafajpolitika és a kiemelt támogatási rendszer. A telepítések 
viszonylag egyszerűen és kis ráfordítással kivitelezhetőek voltak 
es mar az első időszakban gyors sikereket lehetett felmutatni, fin
nek megfelelően egyre nagyobb területeken jelent meg az erdei-
és feketefenyő, és kisebb részben a luc. A nagyarányú fenyőtele
pítési program a hatvanas, hetvenes években érte el csúcspontját, 
amit jól mutatnak az állományok korosztály-viszonyai (2. ábra). 

A szélsőséges termőhely és a monokultúrás ültetési mód egy
ben azt is jelentette, hogy ezek az állományok fokozottan érzéke
nyek a különböző károsítókkal, kórokozókkal szemben. Az erdei-
és feketefenyvesek esetéhen az a gyakorlat, hogy ahova más fafaj 
mar nem ültethető, oda erdei- és feketefenyő kerül. A viszonylag 
jobb termőhelyre az erdeifenyőt, míg a legrosszabb területekre fe-
keteíenyőt ültetnek. Mindezeket figyelembe véve a /'//íií.v-állomá-
nyok jelentős része határtermőhelyen áll, azaz a termőhely vala-

2. ábra 
Fenyőállományok megoszlása korosztályok szerint 
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mely tényezője nem, vagy alig felel meg számukra. A lucosok 
csak egy kisebb része - a nyugati határszélen, illetve a középhegy
ségi régiókban - található a számukra megfelelő termőhelyen, míg 
túlnyomó többségük ugyancsak kedvezőtlen termőhelyi viszonyok 
közé került. 

Az egészségi állapot szempontjából - a termőhely mellett -
meghatározó tényező az időjárás, illetve ennek szélsőséges alaku
lása. Itt két tényezőt kell kiemelni, az. egyik az elmúlt évtized 
szélsőségesen száraz, meleg időjárása, valamint az utóbbi években 
jelentkező késő őszi, kora tavaszi hótörések magas száma. 

A termőhelyi tényezők fokozatos romlásával, és az időjárási 
szélsőségek szaporodásával egyenes arányban gyengült erdeink 
egészségi állapota. F.gy az ERTI Erdővédelmi Osztályán 1991-ben 
készült tanulmány szerint az ország 20-40 éves erdei- és fekete
fenyő állományainak mindössze 44%-a egészséges, 39% beteg, 
azaz valamely károsító, illetve kórokozó már észlelhető mértékben 
jelen van, és az állományok 17%-a oly mértékben károsodott, hogy 
fenntartásuk a gazdaságossági viszonyokat tekintve nem indokolt. 

Nézzük, melyek azok a károk, amelyek leginkább veszélyezte
tik fenyőállományainkat? A legnagyobb és alapvető gondot a mái-
említett szárazság, aszály és hőguta okozza. A szárazság a fizika
ilag sekély talajokon álló fenyveseket sújtja elsősorban. Ide sorol
hatók azok a homoktalajok is. ahol a talajvíz a fák számára elér
hetetlen. A hőguta elsősorban a relatív páratartalomra érzékeny 
lucokon jelentkezik gyengültségi állapot kialakulásával, ami aszú
bogarak tömeges elszaporodását idézi elő. A szúkárok másik ki
váltója, elsősorban erdei- és feketefenyvesekben, az elmúlt évek
ben jelentkező kora téli. illetve tavaszi nedves hó okozta töréská
rok. Az. elpusztult kidőlt fák egy része az, állományokban maradt 
és így ideális feltételek adódtak a szúk tömeges elszaporodásához. 
Lucfenyőn elsősorban a betűző szú (Ips typographus), valamint a 
rézmetsző szú {Pytyogencs chalcographus) fajok fordulnak elő tö
megesen, míg az, erdei- és feketefenyőn a hatfogú szú (lps sex-
dentatus). erdeifenyő fogasszú (Orthotomicusproximus) és a nagy 
fenyőháncsszú (Myelophiluspiniperda). A 3. ábra mutatja a feny
vesekben előforduló szúkárok mértékét 1962-től 1997-ig. A nyolc
vanas évek végétől ugrásszerűen megnőtt a kártétel, ami a mar 
említett száraz periódussal van összefüggésben. Ehhez, járult hozzá 
a hótörések magas száma. Különösen nagyarányú töréskárok vol
tak 1994-ben. 1996-ban és az. elmúlt évben is (4. ábra). 

A legfőbb károk abiotikus okokra vezethetők vissza, de emellett 
a biotikus tényezők is jelentős szerepet játszanak a fenyők egész
ségi állapotának kialakulásában. Nézzük a gombák okozta epide-
mikus fertőzéseket. Első helyen a gyökérrontó tapló (Heterobasi-
dion annoswn) által előidézett károkról kell beszélni. Ez az a kór-

3 . ábra 
Szúkárok mértéke (1962-1997) 
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okozó, amelyik gyakorlatilag határt szab erdeifenyveseink életko
rának. Bár az óriás terüló'gomba (Peniophora gigantea) spóra
szuszpenziójának alkalmazásával megelőzhető', illetve jelentősen 
csökkenthető a kórokozó kártétele, a kezelések hiányában mégis 
hatalmas területek esnek a gomba áldozatául. A kórokozó az. erdei-
és feketefenyő szíjácsát támadja, így ezen fafajokon gyors pusz
tulást idéz elő, míg a lucfenyő, jegenyefenyő, duglászfenyő és a 
vörösfenyő esetében a gesztben telepszik meg, így ezek a fajok 
lassan, fokozatosan pusztulnak el. A lucnál a törzs alsó féle üre
gessé válik, ami jelentős fatömegveszteséget okoz. Különösen ve
szélyeztetettek a homoki termőhelyek, mivel ott a fenyők nagy 
kiterjedésű' horizontális gyökérrendszert fejlesztenek és a gyökér-
érintkezéseken keresztül a gomba gyorsan terjed. 

A pusztulás körkörös irányú, évente megközelítőleg 1-1,5 m-t 
halad, és az, egyre bővülő foltok végül összeérhetnek. Az. állomá
nyok így idő előtt készletszegénnyé válnak és a tervezett 70-80 
éves vágásforduló helyett 30-40 éves korban le kell termelni őket. 
Dr. Pagony Hubert és dr. Tóth József által 1989-ben végzett fel
mérés szerint a két legnagyobb fenyvesrégióban, az Alföldön 13%-
ban. a Dél-Dunántúlon 54%-ban fertőzöttek gyökérrontó taplóval 
az állományok. 

Az egészségi szempontból viszonylag stabil kultúrának szarni tó 
feketefenyvesekben nagyobb arányú vörösödés lépett fel a nyolc
vanas évek végén. A hajtáspusztulást a Sphaeropsis sapinea (syn. 
Diplodia pinea) idézte elő. A kórokozó epidemikus fertőzése a 
kilencvenes évek kezdetén jelentkezett és napjainkig tart. A kez
detben megfigyelt gomba mellett hamarosan feltűnt az állomá
nyokban a Mycospherella pini (syn. Dothistroma piui). valamint 
a Sclerophoma pithyophila. Feketefenyőn mindhárom kórokozó 
egyszerre is előfordulhat, de erdeifenyőn általában a Sclerophoma 
pithyophila okoz jelentősebb károkat. A gombák hirtelen megje
lenése és elterjedése megítélésem szerint a hosszan tartó, szélső
ségesen száraz, meleg időjárás miatt következhetett be. A '80-as 
évek végéig a kórokozók gyakorlatilag ismeretlenek voltak ha
zánkban és kártételükről nem érkezett jelentés. Az elmúlt években 
azonban változó intenzitással, de mindvégig jelentős károkat okoz
tak (5. ábra). 

A fentiekben említett kórokozók mellett a tűkarcgomba (Lop-
hodermium pinastri, L. seditiosum) idézett elő korai lombvesztést. 
1997-ben megközelítőleg 800 ha-on, főként fiatalabb erdeifenyő
állományokban. Bár e gomba szinte folyamatosan jelen van, az 
állományokban nem okoz igazán jelentős károkat. Csemetekeitek
ben leginkább a L. seditiosum fordul elő. Az elmúlt években a 
száraz nyári időszakok és az esetenként alkalmazott vegyszeres 
védekezés miatt kártétele jelentősen visszaszorult. 

A kórokozók mellett a rovarok szerepe sem elhanyagolható 
fenyveseink egészségi állapotának alakulásában. A környezeti té
nyezők kedvezőtlen alakulásának kapcsán már utaltam a szúkárok 
jelentőségére. Emellett a legnagyobb gondot minden esetben a ho
moki területek fenyőteleprtéseihen jelentkező cserebogárpajor-ká
rok jelentik. A cserebogár-nemzők elleni védekezések az utóbbi 
evek pénzügyi nehézségei miatt sok helyütt elmaradlak, valamint 

4. ábra 
Hótdréssel érintett területek (1962-1997) 
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jelentősen megnőtt a parlagterületek aránya, aminek következtében 
egyre nagyobb területeken szaporodott el a károsító. Országos kár
tételére vonatkozóan csak megközelítő adatokkal rendelkezünk, de 
ennek alapján 1000-1200 hektárra tehető az éves pajorkárok mér
téke fenyőerdó'sítésekben. 

A lombfogyasztók közül a fenyőrontó darázs (Neodiprion ser-
tifer) és kisebb részben a fésűs fenyődarázs (Diprion pini) az, 
amelynek kártételével esetenként számolnunk kell. 1997-ben 
összesen 1433 ha-on jelentették a fenyődarazsak álhernyóinak kár
tételét az erdőgazdálkodók. A hajtások tfíleveleire rakott peték se
gítségével előfordulása prognosztizálható és vegyszeres védekezé
sekkel a károsító viszonylag jól leküzdhető. 

Lucfenyő fiatal hajtásain az utóbbi években egyre nagyobb tö
megben jelentkezik a kis lucfenyődarázs (Pristiphora abietina). 
amely ellen hatékonyan alkalmazható a vegyszeres védekezés. 
1997-ben kártétele 377 ha lucfenyőt érintett. 

A fentiekben bemutatott hiotikus károsítókon kívül termé
szetesen előfordulhatnak esetenkent egyéb gomba- és főleg rovar-
károk is, de ezek jelentősége jóval kisebb és többnyire nem or
szágos jelentőségű. 

Összegezve az, eddigieket elmondható, hogy a szélsőséges ter
mőhelyekre telepített fenyveseink egészségi állapota az utóbbi év
tizedben sokat romlott. A szokatlanul hosszan tartó száraz, aszá
lyos periódus miatt legyengült állományokban nemcsak az eddig 
ismert károsítok szaporodtak el. hanem új, eddig számunkra isme
retlen kórokozók is megjelentek. Egyes esetekben szakszerűen és 
időben végrehajtott beavatkozásokkal lehetséges a károkat csök
kenteni, illetve mérsékelni, de az időjárási anomáliákból adódó 
károkkal szemben többnyire tehetetlenek vagyunk. 

Az adatok egy része az Állami Erdészeti Szolgálat „Magyaror
szág erdőállományainak főbb adatai 1996" c. könyvéből, valamint 
az ERTI Erdővédelmi Osztálya által kiadott Prognózis füzetekből 
származnak. 

5. ábra 
Hajtáspusztulással érintett területek (1989-1997) 
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D R . B A R T H A D É N E S 

Veszélyeztetett erdőtársulásaink XI. 
Szurdokerdők 

Korunk egyik legszomorúbb és leglátványosabb jelensége 
természeti környezetünk pusztítása. A Jajok eltűnése gyor
suló ütemben halad, s vészesen zsugorodnak a természetes, 
természetközeli éhíhelyek területei is. A védett és veszélyez
tetett jajok listája mellett most készült el hazánkban a ve
szélyeztetett, védendő élőhelyek, társulások összeállítása, 
mely várhatóan a közeljövőben jogszabály formájában nyil
vánosságra kerül. Ebben a sorozatban a veszélyeztetett er
dőtársulásokat, veszélyforrásaikat és megóvásuk lehetőségét 
mutatjuk be, tudva azt, hogy az erdőterületeken végbemenő 
degradációt csak az erdészek állíthatják meg és fordíthatják 
vissza. 

A középhegységek szűk völgyeinek alsó, meredek lejtő
in, töbrök oldalain általában 300 m tszf. magasság felett 
alakulnak ki a szurdokerdó'k. Az egyébként is hűvös, párás, 
csapadékos makroklímánál a domborzati sajátságok miatt a 
mezoklíma még hűvösebb, párásabb. A szurdokok kialaku
lására a tömör, de kémiailag jól málló kőzetek (pl. mészkő, 
andezit, bazalt) alkalmasak, melyek felső, lehordási részén 
főleg többletvízhatástól független köves-sziklás váztalajok 
és kőzethatású talajok (ranker, rendzina, erubáz), alsó, fel
halmozási részén többnyire szivárgó vizű lejtőhordalék er
dőtalajok jönnek létre. 

A zárt, két vagy több szintes lombkoronaszint fajgazdag, 
melyet főleg mezofil jellegű fajok építenek fel. A makro-
klíma által meghatároztt klimax fafajok (bükk, gyertyán, 
kocsánytalan tölgy) a termőhelyi sajátosságok miatt itt nem 
jutnak állományalkotó szerephez, a zonális bükkösök és 
gyertyános-tölgyesek elegyfafajai viszont sikeresek itt, s 
konkurrensei ezeknek. A plasztikus gyökérzetű, magról és 
sarjról könnyen újuló hegyi és korai juhar (Acer pseudop-
latanus, A. platanoides), nagylevelű és kislevelű hárs (Tilia 
platyphyllos, T. cordata), hegyi szil (Ulmus glabra), magas 
kőris (Fraxinus excelsior), madárcseresznye (Cerasus avi-
um) mellett szálanként, elszórva található egy-egy bükk 
(Fagus sylvatica) vagy gyertyán (Carpinus betulus). Dél-
Dunántúlon az ezüst hárs (Tilia tomentosa) és virágos kőris 
(Fraxinus ornus) is megjelenik. Az állandó talajmozgás, a 
fafajok árnyalása miatt a cserjeszint alacsony, ritkábban kö
zepes borítású. A fekete és a ritkább fürtös bodzán (Sam-
bucus nigra. S. racemosa) kívül előfordul az itt-ott kisebb 
fává is megnövő mogyoró (Corylus avellana), mogyorós 
hólyagfa (Staphylea pinnata), ritkább a köszméte (Ribes 
uva-crispa), s még ritkább a védett havasi ribiszke (Ribes 
alpinum). Több liánfaj kapaszkodik a fényért küzdve a fákra 
és sziklákra, gyakori a borostyán (Hedera belix) és az erdei 
iszalag (Clematis vitaiba), a védett havasi iszalag (Clematis 
alpina) viszont csak a Bükkben és a Mátrában színesíti ezt 
az élőhelyet. A jó vízellátás, a humuszos, tápanyagokban 
gazdag talajok miatt a mezofil, nagyobbrészt üde lomberdei 
fajok alkotják a gyepszintet, sok faj húzódik be a bükkösök 
és gyertyános-tölgyesek aljnövényzetéből. Rajtuk kívül jel
lemző a harasztok néhol tömeges megjelenése, mint a gím-
nyelv (Phyllitis scolopendrium), vesepáfrányok (Polysti-
cliitni spp.), hólyagpáfrány (Cystopteris fragilis). A jó víz-

és tápanyagellátás miatt sikeresek a magaskórósok is, tipi
kus képviselőjük a tornyos ikravirág (Arabis turrita), hölgy
estike (Hesperis malronalis), évelő holdviola (Lunaria re-
diviva), osztrák borzamag (Pleurosperrnum austriacum), 
farkasbogyő (Scopolia carniolica). Az állandóan mozgó ta
lajfelszín miatt a feltalaj nitrogénben állandóan dúsul, ezért 
több nitrofil faj is konstans eleme ezen élőhelyeknek, mint 
például a nagycsalán (Urtica dioica), falgyom (Parietana 
offtcinalis), vérehulló fecskefű (Chelidonium május), nehéz-
szagú gólyaorr (Geránium robertianum). Fentieken kívül 
jellemző faj még a lenyes turbolya (Anthriscus nitida), erdei 
csenkesz (Festuca altissima), fodros gólyaorr (Geránium 
phaeum), mohos csitri (Moehringia muscosa), havasi ikra
virág (Arabis alpina), kövi szeder (Rubus saxatilis), hár-
maslevelű macskagyökér (Valeriána tripteris), magas csu-
kóka (Scutellaria altissima). A gyepszintnél érdekes meg
figyelni, hogy az állandó talajmozgás, kiálló kövek és szik
lák miatt csak alacsony vagy közepes borítást találunk, s itt 
a tarackokkal szaporodó polikormonképző fajok is csak ki
sebb foltokon jelennek meg. A talajlakó mohák számára 
szintén nem kedvez a talajmozgás, a kövek-sziklák viszont 
a párás, árnyas szurdokokban alkalmasak a sziklalakó mo
hoknak és zuzmóknak. A mohák közül a gömbös moha 
(Bartramia pomiforrnis), kúpos májmoha (Conocephalum 
conicum), valamint a magyar nevet nem viselő Fissidens 
eristatus és Marsupella hungarica karakterisztikus elem itt. 
Szurdokerdőket az Északi- és Dunántúli-középhegységben. 
Nyugat-Dunántúlon (Kőszegi-heg.) és Dél-Dunántúlon 
(Mecsek, Villányi-hg.) találunk az országban. Földrajzi vál
tozatokat - a csekély különbségek miatt - nem célszerű 
elkülöníteni, helyettük az alapkőzet alapján ökológiai vál
tozatokat lehet fölállítani. így megkülönböztethető a mész-
kövön (Pliyllitidi - Aceretum) és andeziten (Parietano -
Aceretum) álló szurdokerdő. Előbbi fajgazdagabb, s több 
hidegkori reliktum fajt is őriz. mint a havasi ikravirág, far
kasbogyő, havasi iszalag, havasi ribiszke, sárga ibolya. Ez 
a változat a Tornai Karszt, Bükk, Pilis, Gerecse, Vértes, 
Bakony, Balaton-felvidék, Kőszegi-hg., Mecsek, Villányi-
hg. szurdokerdeire jellemző. Az utóbbi, andeziten található 
változat fajszegényebb, reliktum fajt alig őriz, viszont sok, 
szilikátos aljzatra jellemző mohafajokkal képviselteti magát. 
A Mátra, Börzsöny és Visegrádi-hg. területén fordul elő. 

Bár a szurdokerdőkben értékes faanyagú fafajok fordul
nak elő, fatermesztésre alkalmatlan területek. A törzsek gir-
be-gurbák, erősen elágazók, sokszor sebzettek, a rendszeres 
széltörések miatt sok a kidőlt törzs. Emiatt, s az eróziónak 
erősen kitett termőhely miatt véderdőként kell őket nyilván
tartani, s mindenféle gazdálkodást, háborítást meg kell til
tani. A kis területű, könnyen sebezhető, de nagyon értékes 
élőhelyek csak így őrizhetők meg. Több szurdokerdőben, 
különösen a talpi részeken, luctelepítéseket végeztek, mely 
állományok - a luc pusztulása miatt is - visszaalakítandók. 
Jelentős károkat okoz a túlszaporított nagyvadállomány. ta
posásuk, rágásuk miatt az értékes fajok eltűnnek, s gyomo-
sodás tapasztalható. Ugyancsak hasonló problémák lépnek 
fel a turizmus miatt is. 



DR. TEMESI GÉZA 

A természetvédelm i ő r feladatai é s jogosultsága i 

A jogszabá lyok alapján és a gyakorla tban 
kialakult szokás jog szer int a védet t te rmé
s z e t i é r t é k e k é s t e r ü l e t e k ő r z ő i t termé
szetvédelmi őröknek, a t e r m é s z e t v é d e l m i 
ő r ö k b ő l á l l ó s z e r v e z e t e t p e d i g termé
szetvédelmi őrszolgálatnak nevezik. 

A természet véde lméről szóló 1996. évi 
LIII . törvény 59 . § (1) bekezdése szerint a 
természeti értékek és területek, különösen a 
védett természeti értékek és területek őrzése, 
megóvása, károsításának megelőzése érdeké
ben - egyenruhával és szolgálati lőfegyverrel ellátott tagok
ból álló - Természetvédelmi Őrszolgálat működik vala
mennyi nemzeti park igazgatóság szervezetében. A 62 . 
§ (1) és (2) bekezdése lehe tővé teszi a települési - fővá
rosban a fővárosi - önkormányza tok számára a helyi jelen
tőségű védett természeti területek védelme érdekében 
önkormányzati természetvédelmi őr a lkalmazását , i l letve 
önkormányzati természetvédelmi őrszolgálat működte té 
sét. 

A te rmészetvédelmi őrszolgálatok feladatainak nagyság
rendjére je l lemző, hogy Magyaro r szágon (az 1998. júniusi 
adatok szerint és kerekí tve) összesen 827 000 ha terület áll 
te rmészetvédelmi ol ta lom alatt, ebből 791 000 ha országos 
je lentőségű védett természet i terület (melyből 109 000 ha 
fokozottan védett) , 36 000 ha pedig önkormányza tok által 
védett, helyi j e l en tőségű védet t természet i terület. Az orszá
gos je lentőségű védet t természet i területek 9 nemzet i parkot , 
37 tájvédelmi körzetet és 145 te rmészetvédelmi területet j e 
lentenek. A te rmésze tvédelmi ol ta lom alatt álló növényfajok 
száma 516, ebből 4 6 4 faj védett , 52 faj fokozottan védett . 
A természetvédelmi ol ta lom alatt álló állatfajok száma 855 , 
melyből 771 faj védett , 84 faj ped ig fokozottan védett . Az 
állatfajok közül 4 0 7 emlős- és madárfaj áll ol talom alatt, 
ebből 326 faj védet t és 81 faj fokozottan védett . A védett 
állatfajok e g y e d e i n e k t e rmésze tvéde lmi é r t éke 2 0 0 0 F t -
50 000 Ft, a fokozottan védet teké 100 000 F t - 5 0 0 000 Ft, 
a védett növényeké 2000 F t - 1 0 000 Ft, a fokozottan védett 
növényeké pedig 30 0 0 0 F t - 5 0 000 Ft. Ezek az adatok azért 
is fontosak, mert a véde lem alatt álló fajok egyede inek ve
szélyeztetése, károsí tása vagy elpuszt í tása esetén a te rmé
szetvédelmi bírság mér téké t külön jogszabá ly alapján a faj 
egyedének te rmészetvédelmi ér téke alapján kell meghatá
rozni . 

Az állami te rmészetvédelmi feladatokat kilene nemzet i 
park igazgatóság látja el, ame lyek egyben I-fokú termé
sze tvéde lmi h a t ó s á g o k . T e r m é s z e t v é d e l m i szabálysér tés i 
ügyekben a nemzet i park igazga tóságok ugyanesak önálló 

halóságként j á rnak el. Az igazgatóságok ke
retében m ű k ö d ő természetvédelmi őrszolgá
latok országos össz lé tszáma jelenleg 190 lő. 
így 1 fő te rmészetvédelmi őrre átlagosan kö
zel 4 2 0 0 h a védett természeti terület jut. E z 
meglehe tősen kedvezőt len arányt jelent an
nál is inkább, mer t az őrszolgálatok műkö
dése a közel jövőben kijelölésre kerülő ter
mészet i területekre is kiterjed majd. Az igaz
gatósági te rmésze tvédelmi őrök igen sokrétű 
és összetett feladatköre hármas tagolódású; 

hatósági őrzési tevékenységből , természetvédelmi szakmai 
és kezelési, valamint hatósági és szakhatósági ügyintézési 
feladatokból áll. Ezen feladatok aránya alapvetően a konkrét 
őrszolgálati beosztás függvénye. 

1998. j ún ius l - jén ha tá lyba lépett a fegyveres biztonsági 
őrségről , a te rmészetvédelmi és a mezei őrszolgálatról szóló 
1997. évi CLIX . törvény, amelynek II. fejezete tar talmazza 
a természetvédelmi óír ál lampolgári jogokat korlátozó in
tézkedési jogosultságait és kötelességeit . A törvény szerint 
a nemzeti park igazgatóságok természetvédelmi őrei 
az igazgatóság i l letékességi területén jogosultak és kötele
sek: 

• a természet véde lmére vonatkozó előírások megtartását 
ellenőrizni; 

• a te rmészetvédelmi érdekeket sértő, a természeti értéket 
és területet (beleértve a védett természet i értéket és terüle
tet) veszélyeztetői vagy károsí tó joge l lenes ese lekményt el
köve tő személyt a cselekmény abbahagyására felszólítom, 
feltartóztatni, igazoltatni, ellene eljárási kezdeményezni; 

• azi a személyt , akiről alaposan feltételezhető", hogy jog
ellenesen szerzett természet i ér téket tart magánál , feltartóz
tatni, igazoltatni, csomagját átvizsgálni; 

• azt a j á rművet , amelyikről alaposan feltételezhető, hogy 
azon jogel lenesen szerzett természeti érték van, a közleke
désrendészet i szabályok betartásával feltartóztatni, átvizs
gálni, a jármű vezetőjét és az azon tartózkodó személyeket 
igazoltatni; 

• védett természeti területen a vadász vadászjegyét, egyé
ni lőjegyzékét, vadászlőfegyver-tartási engedélyéi, ragadozó 
madárral vadászai ni jogosító engedélyét, vadászíj-tartási 
engedélyei, valamint az elejteti vad azonosítójelét, továbbá 
halász vagy horgász esetében a halászatra, illetve horgá
szatra jogosító okmányokat, valamim a fogási naplót ellen
őrizni; 

• a természeti értéket vagy területet károsító vagy veszé
lyeztető jogel lenes ese lekmény elkövetésén tetten ért vagy 

Faji sokféleség a német erdőkben 
Különböző fokozatú természetességgel rendelkező, valamint egy mesterséges, ültetett erdőben három állatcsoport (szúnyogok, pókok, bogarak) 

faj- és egyedszámát számolták meg. Az erdőültetvényben talált egyed- és fajszám alig maradt el a természetes erdőben találttól. Ezt azzal magya
rázzák, hogy a fafajösszetételnél többet nyom a latban a terep kisebb mélyedéseiben felhalmozódó avar és víz mennyisége. Fontos még az erdőn 
maradt hoít-fa mennyisége is, ez szintén befolyásolja a faji sokféleséget. 

(Forschungsbericht 1997. Fachhochschule Eberswalde; Ref.: dr. Bidló András) 



az elkövetéssel alaposan gyanúsítható személytói a jogelle
nesen szerzett természeti értéket, valamint az elkövetéshez 
vagy veszélyeztetéshez használt eszközt visszatartani; 

• a természet védelmével összefüggő bűncselekmény el
követésén tetten ért vagy az intézkedésének ellenszegülő 
személyt elfogni, a rendőr megérkezéséig visszatartani, 
vagy a legközelebbi rendőri szervhez előállítani; 

• jogszerű intézkedésével szemben történt ellenszegülés 
megszüntetésére kényszerítő eszközt alkalmazni, az ellensze
gülő vagy támadó személytől fegyvert, élet kioltására alkal
mas, illetve más veszélyes eszközt elvenni és az illetékes 
rendőri szervnek átadni; 

• külön jogszabályban meghatározott esetekben helyszíni 
bírságot kiszabni. 

A jogosultsági körben az „eljárás kezdeményezése" ter
mészetvédelmi szabálysértési eljárás és/vagy természetvé
delmi bírság kiszabására irányuló államigazgatási eljárás 
kezdeményezését jelenti a nemzeti park igazgatóságnál, ter
mészetkárosítás bűncselekményének alapos gyanúja esetén 
pedig büntető eljárás kezdeményezését a rendőrségnél. A 
természetvédelmi bírság kiszabásával kapcsolatos szabályo
kat a 33/1997. (11.20.) Korm. rendelet állapítja meg. 

A jogellenesen szerzett „természeti érték visszatartása", 
valamint az „elkövetéshez vagy veszélyeztetéshez használt 
eszköz visszatartása" olyan természetvédelmi őri jogosult
ságok, amelyek gyakorlása után a nemzeti park igazgatóság 
(vagy más hatáskörrel, ill. illetékességgel rendelkező ható
ság) határozati lefoglalása vagy elkobzása szükséges. 

Helyszíni bírság kiszabására természeti és védett termé
szeti területen kerülhet sor, a következő szabálysértések ese
tében: 

• természetvédelmi célokkal össze nem egyeztethető te
vékenység folytatása, 

• szemetelés vagy a terület más 
módon történő szennyezése, 

• tiltott helyen (pl. fokozottan 
védett természeti területen enge
dély nélkül) tartózkodás, 

• tiltott módon közlekedés, 
• engedély nélküli tűzrakás, 
• zajkeltő tevékenység (csend

háborítás). 
A nemzeti park igazgatósági 

(állami) természetvédelmi őr a tör
vény szerint a rendőrségnél rend
szeresített következő kényszerítő 
eszközöket alkalmazhatja: 

• testi erővel cselekvésre vagy 
cselekvés abbahagyására kény
szerítés, illetve pórázon vagy 
anélkül, szájkosárral ellátott szol
gálati kutya; 

• az elfogott (visszatartott vagy 
előállított) személy szökésének 
megakadályozására bilincs; 

• a támadás megakadályozására 
vagy az ellenszegülés megtörésére 
vegyi vagy elektromos sokkoló 
eszköz, illetve pórázon vezetett 
szájkosár nélküli kutya. 

A természetvédelmi őrök szol
gálati maroklőfegyvere kizárólag 

önvédelmi célú, amely egyenruhás szolgálatban nyíltan vi
selhető. 

Az önkormányzati természetvédelmi őrök jogosultsági 
köre az igazgatósági természetvédelmi őrökéhez képest szű
kebb, amelynek elégségességét több szempont is indokolja 
(helyi - tehát nem országos - jelentőségű védett természeti 
területekről van szó, a helyi védettségű természeti területen 
kívüli természeti értékekre a feladatkörük nem terjed ki, a 
helyi jelentőségű védett természeti területek lakott területek 
közelségében vannak, ahol biztosított a rendőrség és más 
őrző szolgálatok jelenléte is stb.). 

A törvényi felhatalmazás tehát széles körű intézkedési 
jogosultságokat biztosít a természetvédelmi őrszolgálat tag
jai számára, amely jogosultsági kör arányban áll a védett 
természeti értékek és területek veszélyeztetettségével, illet
ve azok kiemelt oltalmához fűződő állami és társadalmi ér
dekekkel. Mind az igazgatósági, mind az önkormányzati 
természetvédelmi őrök egyenruhával ellátott hatósági, hiva
talos személyek, az igazgatósági természetvédelmi őrök köz
tisztviselőik. 

A természetvédelmi törvény 66. §-a alapján a termé
szetvédelmi hatóságok mellett polgári természetőrként az 
állampolgárok is részt vehetnek a természet védelmében, 
segítve a nemzeti park igazgatóságok, önkormányzatok ez 
irányú tevékenységét. A polgári természetőrök tevékenysé
gének feltételeit, feladataik ellátásának alapvető szabályait 
a polgári természetőrökről szóló 33/1997. (XI.20.) KTM 
rendelet állapítja meg. A polgári természetőr csoportok a 
területileg illetékes nemzeti park igazgatóság irányításával 
működhetnek. 

A természetvédelmi hatóság és a rendőrség, valamint a 
vám- és pénzügyőrség között országos és területi szintű 
megállapodások alapján több éve együttműködési rendszer 
van életben a védett természeti értékek károsításának meg

előzése és felderítése, valamint 
a kapcsolódó hatósági és szak
mai feladatok és az egymást 
kölcsönösen segítő intézkedé
sek összehangolt végrehajtása 
érdekében. Helyi szinten hason
ló együttműködés szükséges a 
természetvédelmi hatóság és a 
különböző vagyonőrzési jellegű 
szolgálatok között, így a termé
sze tvéde lmi őrnek kölcsön
össégi alapon együtt kell mű
ködnie a hivatásos vadászokkal, 
az erdő őrzésével megbízott er
dészeti szakszemélyzettel és a 
mezőőrökkel. 

Csak így lehetséges a ter
mészetvédelmi őrszolgálatok 
kis létszáma mellett hatéko
nyan megőrizni a jövő szá
mára a pótolhatatlan termé
szeti kincseinket: a veszé
lyeztetett, ezért védett termé
szeti értékeinket, a nem vé
dett természeti értékeket, a 
természetes élő-helyeket és a 
biológiai sokféleséget, mint 
az egészséges emberi lét ökoló
giai alapfeltételeit. 

Hókompozíc ió 

\ 
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Felhívás 
A Sopron i Egyete m Erdőmérnök i Kar a Okleveles Természetvédelmi Szakmérnöki Szakot indít 1999. februárjában, levelez ő formában . 
A képzési idő 4 szemeszter, szemeszterenként 2xT hét konzultáció. 
A Szakmérnök i Szakr a oklevele s erdőmérnöki , oklevele s környezetmérnöki , oklevele s agrármérnöki , oklevele s kertészmérnöki , vadgazd a mér -
nöki végzettségűe k jelentkezhetnek . Elfogadju k a  biológuso k é s biológiatanár-szakosok jelentkezésé t is , de részükre csa k abszolutóriumo t 
tudunk kiállítani , szakmérnök i oklevele t ne m nyújthatun k át . Felvétel i vizsg a nincs . 
Részletes felvilágosítás t a  Soproni Egyete m Erdőmérnök i Ka r Dékáni Titkárság a (Cím : Sopron i Egyete m Erdőmérnök i Kar , 940 0 Sopron , Ad y 
Endre u . 5. Tel .: 99/311-100/207-es mellék) , valamin t a z Egyetem Továbbképzés i Osztály a (940 0 Sopron , Templo m u . 4. Te l .: 99/338-870) 
ad. 
A jelentkezés i lapoka t legkésőb b 1999. február 1-lg kell benyújtani, a Továbbképzési Osztályra. 
A Szakmérnök i Sza k vezetőj e dr . Bartha Déne s intézetigazgat ó egyetem i tanár . 
A tandíj összege 50 OOO Ft/félév, ami a vizsgadíja t tartalmazza . A  konzultáci ó idej e alat t a  szállás és az étkezés önköltséges. /Étkezési 
lehetőséget a z Egyetem menzáj a biztosít. ) 
A képzé s eredményekén t egyetem i végzettségűe k részér e Oklevele s Természetvédelm i Szakmérnöki, főiskola i végzettségűe k részér e Termé -
szetvédelmi Szakmérnök i oklevele t nyújtun k át. 
A konzultáci ó időpontjáró l januárba n adun k tájékoztatást . 

Dr. Faragó Sándor 
dékán 

M á r k u s L á s z l ó - M é s z á r o s K á r o l y : E r d ő é r t é k s z á m í t á s - A z e r d ő é r t é k e l é s alapjai 
(Mezőgazdasági Szaktudás Kiadó, Budapest, 1997) 

Az erdészeti szakirodalom legújabb termése dr. Márkus László. 
a mezőgazdasági tudományok doktora és dr. Mészáros Károly 
egyetemi adjunktus közös munkájaként megjelent a ma rendkívül 
időszerű Erdóertékszámítás című szakkönyv. Megjelenését a Mű
velődési és Közoktatásügyi Minisztérium és a Felsőoktatási Pályá
zatok Irodájának támogatása segítette. 

A szerzők az anyagot négy nagy témakörre osztották: 
I. Az erdőértékelés alapjai 
II. A kamat-, járadék- és a törlesztésszámítás alapjai és alkal

mazása 
ü l . Az erdőérték-számítás elmélete 
IV. Az alkalmazott erdőértékelés. 
A könyv irodalmi télsorolással és különböző kamat- és jára

dékszámítási táblázatokkal zárul. 
A szakkönyv írói az alapokból kiindulva építik fel mondaniva

lójukat, tisztázzák az. érték és az. ár fogalmát, az erdő minőségénél 
nagy szerepet kapott természeti erőforrások felosztását, jelentősé
get és értékelését. 

A természeti erőfonásokat két nagy csoportban tárgyalják: 
megújuló és meg nem újuló természeti erőforrásokként. Az elsőbe 
az ásványi nyersanyagokat, a másodikba a mező- és az erdőgaz
dasági termőhelyeket, a légkört és magát az erdőt sorolják. Ezek 
gazdasági értékelését a kamat- és a járadékszámítás képleteinek 
gyakorlati alkalmazása követi. 

A könyv egyik legértékesebb része az „erdőérték-számítás el
mélete". Ezen összefoglaló cím alatt először a fatermelés költségeit 
és hozamait mint az erdőgazdálkodás eredményét befolyásoló, és 
így az erdőértékelés kialakulásának döntő tényezőit tárgyalják. A 
költségeket három szempont szerint osztályozzák: hatáskörök 
(üzemági, üzemi, vállalati), tevékenységi alap (fő-, mellék- és se
gédüzemágak), végül területi alap (közvetlen és közvetett) szerint. 

A faállomány értékét befolyásoló tényezők közül a termőhely 
minőségének javító vagy rontó hatásaira mutatnak rá. 

Külön fejezet foglalkozik az erdőtalaj szerepével. 
Ezután már az erdőértékelési eljárásokat és azok gyakorlati al

kalmazásának ismertetése mellett, a számítások gyorsításának el
ősegítésére Márkus által összeállított, a jellemző klímaosztályoknál 
alkalmazható fajlagos földértékek százalékait (7. táblázat) és az. 
erdők kataszteri tiszta jövedelme alapján számított átlagos földér
téket (12. táblázat) tüntetik fel. Ez utóbbi kiszámításához a gya
korlatban könnyen alkalmazható egyszerű és világos képletet ad
nak. 

A faállomány értékét annak tőára adja. A tőár megállapítására 
a Chapman-Mayer-féle képlet látszik a legalkalmasabbnak, mert a 
fakitermelés, a fűrészüzemi költségek és az értékcsökkenés ösz-
szegével csökkentett árbevételhez hozzáadja a haszon- és a koc

kázati rés százalékával megszorzott, es a fatélfogattal elosztott ál
ló- és forgótőkék összegét. 

Az élőfakészlet értékének megállapítására négy módszert i s-
mertetnek: 

- a vágásérett állományok kitermelési vagy forgalmi eriékének 
megállapítását; 

- az állományfejlődés kezdeti szakaszában az állomány költ
ségértékének számítását; 

- a kitermelési és a költségértékek felhasználásával a várható 
hozadéki értéket; 

- a kombinált értékelési eljárásokat, pl. a korértékgörhés eljá
rási. Ilyen vizsgálatot a szerzőpáros közül Mészáros Károly vég
zett. 

Az erdő értéke értelemszerűen a faállomány tőára és a talaj 
forgalmi ertekének összegéből adódik. 

Az erdő funkciójának terebélyesedése. annak több célú hasz
nosítása az erdő értékelését tovább szélesítette. Ezek az erdő inf
rastrukturális szolgáltatásai, közelebbről a környezeti, a rekreációs 
es a szociális funkciók. 

Az erdőbirtokosok es az erdészek érdeklődése is talán az erdő 
komplex értékelése iránt nyilvánul meg. amely az erdő fokozott 
jelentőséget is igazolja. Ezt Márkus ..a termelési, a védelmi és a 
rekreációs funkciók" értékeinek összegzésével egy normál üzem-
osztályra vonatkozóan vezeti le. Alapvető megállapítása, hogy „az. 
erdő járadék szerinti értéke a tartamos üzemre berendezett erdő
testnek a hozadéki értékével egyenlő' . 

A könyvben külön fejezetben tárgyalják az erdőgazdálkodási 
tevékenység korlátozásainak hatását az üzemi bevételek csökke
nésére, ami főként a környezetvédelemmel kapcsolatos tiltásokkal 
(pl. valamely védett növény vagy fészkelőhely miatti fakitermelési 
vagy ápolási tilalom) létesül. 

Ma még az erdő infrastrukturális funkcióival kapcsolatban is 
számos probléma var megoldásra, ami sok próbálkozást igényel 
és vitát fog kiváltani. 

A könyvnek a gyakorlat részére rendkívül jelentős része az „Al
kalmazott erdőértékelés" című fejezet. Ebben a szerzők az. erdő 
értékelésénél elengedhetetlen előmunkálatok fontosságára hívják 
lel a figyelmet és a különböző kártevők károsításaival kapcsolat
ban adnak számítási mintákat. 

Az „Erdőértékszámítás" a szerzőpáros kiválóan összehangolt 
munkáját dicséri, amely a hazai igények kielégítése mellett a tu
dományos kutatások legújabb hazai és nemzetközi eredményeit is 
tárgyalja. A hazaiak közül több a szerzőpáros kutatásainak sikerei 
bizonyítja. 

Dr. Kollwentz Ödön 
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Értesítés! 
Schandl Lajos - nyugdíjas erdésztechnikus - értesíti 

olvasóit, hogy memoárkötetének harmadik, befejező kö
tete is megjelent. 

Ebben a harmadik kötetben - 360 oldalon - saját élet
rajzi mozaikokon keresztül taglalja, hogy 41 évi szolgá
lati időn keresztül - kiemelt és különleges támogatás 
mellett - nagy szeretetet kapva, miként alakult egy nem
zetiségi erdésztechnikus élete. 

Hogyan alakulnak egy generációs fejlődés első lép
csőjén álló ember küzdelmei? A legintelligensebb kör-

Valami elkezdődött! 
Több mint egy teljes oldalas cikk foglalkozik a METRÓ 

c. lapban a budai erdők állapotával, a Budapesti Erdészet 
erdőművelési gondjával, bajával. Kertész István, a c ikk 
szerzője, alaposan felkészült, mielőtt megírta cikkét. 

Végre egy elfogulatlan írás, mely hozzásegíthet az erdé
szek munkájának megismertetéséhez. 

O 

Megjelent a Székelyföldi Nimród 
A belhonban megjelenő testvérlapjához hasonló külsőben 

Erdély, elsősorban Székelyföld tájain csatangolhat az ol
vasó. Ha kedve van puskával a vállán, ha a vízpartot szereti, 
horgászbottal a kezében vagy a hét végi délutánokon a le
tűnt idők vadászemlékeit olvasgatva, ízelítőt kap egy kis 
erdőtörténetből. 

Kész Csaba Levente főszerkesztő Beköszöntő-jéből idéz
ve kérjük olvasóinkat, hogy megrendelőjüket Székelyudvar
hely, Bethlen Gábor u. 86. számra küldjék. A lap ára 140 
forint. 

O 
Beköszöntő 

Évszázadok óta Székelyföld legnagyobb kincse az erdő, 
a hegyei, az állatvilága és nem utolsósorban az itt élő em
berek becsületessége, vendégszeretete. Azzal a gondolattal 
indítjuk útjára a SZÉKLELYFÖLDI NIMRÓD-ot, hogy se
gítségével közeli és távoli szomszédainkkal, vendégeinkkel 
jobban megismertessük eme értékes kincseinket. És azzal a 
szándékkal is indítjuk útjára lapunkat, hogy felhívjuk a szé
kelyföldi ember - utóbbi időben sajnos lankadó - figyelmét 
értékeink ápolásának, megőrzésének szükségességére. Sze-

nyezet is ki tudja-e küszöbölni a társadalmi ütközéseket? 
Akik minderre kíváncsiak 1000 Ft/db áron megrendelhe
tik a szerző: Schandl Lajos 2025 Visegrád, Széchenyi 
u. 46. sz. alatt - saját terjesztésében árusított - Feladó
állomáson című kötetét. 

500 Ft/db áron - korlátozott számban - a második, 
Közbenső rakodón c. kötetből is lehet rendelni. 

Aki az első, Tő mellett című kötetből is rendelni kí
ván - ez is 500 Ft/db - , annak a kívánságát feljegyzi és 
az utánnyomás elkészültével megküldi a szerző. 

retnénk, ha a Székelyföldi Nimród, akárcsak magyarországi 
nagyobb testvére, az európai rangú NIMRÓD a termé
szetbarátok, minden természetjáró ember lapjává válna. 

Tisztelt Olvasóink! Önök egy olyan új lapot tartanak ke
zükben, amilyen Székelyföldön, Erdélyben eddig nem léte
zett. A hiányt - részben - az Erdélyi Gazda folyóirat pó
tolta. Most néhány székelyföldi, a természetet nemcsak sze
rető, hanem tisztelő ember, magyarországi barátaink önzet
len segítségével elhatároztuk, hogy megpróbálunk - egye
lőre kéthavi rendszerességgel - egy lapba foglalva írni 
mindarról, amitől az életünk, a falusi és városi ember élete, 
de az egész földgolyó élete is függ. Ez a hatalmas csoda 
pedig nem más, mint a TERMÉSZET! 

Lapunk hasábjain tehát teret adunk az erdővel, az állat
os növényvilággal, a vadgazdálkodással, vadászattal, a hor
gászattal, a természetvédelemmel kapcsolatos írásoknak, in
formációknak, érdekességeknek. Helyet kapnak továbbá a 
turizmussal kapcsolatos írások is, hiszen a vendégfogadás 
lehet Székelyföld jövendőbeli fellendülésének egyik re
ménysége. 

Szándékunk nem az, hogy csupán egy bizonyos olvasó
rétegnek szóló szaklapot jelentessünk meg. Mi a termé
szetbarátoknak olyan magazin jellegű folyóiratot szeretnénk 
adni, amelyben ki-ki megtalálja az őt érdeklő témát. 

Kívánjuk, hogy télen, nyáron, tavasszal vagy ősszel, ami
kor elindulnak, hogy megcsodálják a természet székelyföldi 
szépségeit, hogy megpihenjenek, felfrissüljenek az ölén, 
mindig "hű, hasznos útitársuk legyen a SZÉKELYFÖLDI 
NIMRÓD is! 

Kész Csaba Levente 
főszerkesztő 

Magonc 
címmel jelen t me g a Mecsek i Erdészet i Rt . k iadásában a z Adorján Rita álta l összeál l í tot t oktatóanyag . A  főkén t erde i iskolá k számá/ a 
készült köny v sok-sok gyakor lat i -módszertan i el igazítás t a d a pedagógusoknak . M ive l nye lvezet e nemcsak hog y egyszerű , d e o lvasmányos 
is, bizto n használhatjá k e redménnye l a  természete t kedvel ő szülő k is . Il lusztrációi t gye rmeke k rajzolták , a  ve rse k rímei t gyermeke k 
faragták, meséi t gyermeke k írták . 
Azok a  kétláb ú „magoncok" , aki k kell ő komolyságga l végig játszot ta k e  könyvecskét , minde n bizonnya l te rmészetkedve l ő felnőtt é válnak . 

• 
Hasonló célzattal , d e másfél e szerkesztésbe n jelent me g Darvasné Molnár Anna A z Erd ő l-ll . c . füzetecskéj e ké t grafika i melléklettel . 
A Mezőgazdaság i M ú z e u m osztá lyvezetőnő j e a  Va jdahunyad-várba n lév ő E R D É S Z E T c . álland ó kiállítá s megtek intésér e vál lalkoz ó pe -
dagógusoknak készítet t oktatóanyagot . A  kiállítás t vég ignéz ő nebulók v isszatérv e az iskolába, a  fe ladat lapokon fe le leveníthet i k mindazt , 
amit a z igényesen összeáll í tot t kiál l í táso n láthattak . 
A látogat ó osztályokna k a z „Embe r a z Erdőért " A lap í tván y álta l támogatot t 2 5 perce s v ideof i l m ve t í tés e segí t mé g jobban el igazodn i 

az erdésze k munkájában . 



D O B A Y P A L 

Néhány szó a hutai erdőről és a falu történetéről 
Ha - Tolsztoj szavaival - „A fa örök szépség", az erdő több

szörösen is az. Hatványozottan áll ez a megállapítás a hutai -
hutaszentléleki - erdőre. Aki széttekintett már a Hreben sziklafo
káról vagy végigjárta a Háromszáz garádics nevű turistautat, volt 
mar a Kopanyicán - Asztrik atya (nyugodjék!) „egyszemélyes" 
művésztelepe fölött (amely ma ferences remeteség) - , belefeled
kezett az égetthársi hajtűkanyarhoz érve a szeme elé táruló tájba: 
annak felesleges minden további bizonyíték. Pilisünk - szűkebb 
pátriánk - kétségtelenül legszebb községhatára a pilisszentléleki. 
és az itt lévő erdő erdésznek is, vadásznak is, botanikusnak is, 
turistának is meg természetvédőnek is azonnal megtetszik 

Az erdőt ápoló-nevelő és faanyagot termelő erdész számára a 
legnagyobb szakmai értéket a viadukt utáni bükkösök jelentik. 
Ezek élőfakészlete eléri a 443 m /ha mennyiséget. Folyőnövedé-
kük - évenkénti átlagos fatérfogat-gyarapodásuk - jelenleg 6-7 
m 3/ha/év körül mozog. Vágáséreltsegüket 120-135 év között érik 
el. tehát 4-5 emberöltőn át kell nevelni, védeni őket, míg elérkezik 
az ..aratás". E néhány legjellemzőbb adat Pilis-szerte a legjobb 
mutatok közé tartozik és a legértékesebb faállományokat jelentik 
a térségben. 

Külön érdekesség - talán nem is minden esztergomi tud róla 
- a felső-réti lucfenyves. A fenyő ugyan nem őshonos fafaj Pili
sünkben, de az itt lévő faállomány egyedei közül nem egy eléri 
már a szarufa, sőt vezetékoszlop méretét. Illegális erdőhasználattal, 
falopással minden erre jártamkor találkozom itt. noha a fenyves 
aljában áll az erdészház: a helyi kerületvezető erdész szolgálati 
lakása. 

Vadásznak igazi paradicsom a hutai erdő. 
Egyaránt felnevelődik, majd puskavégre ke
iül itt a szarvas és a vaddisznó: a Pilis két 
fő vadja. Az 1700-as évek elején még a far
kas és az európai bölény is előfordult a tér
ségben. Muflon alig egy évtizede mutatkozik 
errefele. Az őz mennyisége és kártétele nem 
annyira számottevő. 

Botanikusnak különös élvezet itt az erdő-
járás, hiszen a Hreben sziklagyepjétől es 
karszt hokorerdejétől a gyertyános tölgyesig, 
a fekete zászpától az őszi kikericsig szinte 
minden természetes hegyvidéki erdőtársulás 
es középhegységi lágy szárú növény megta
lálható a hutai erdőben. 

A táj szépségéről legtöbbet a turisták be
szélhetnének. Hivatali beosztásomnál fogva 
is hányszor, de hányszor megfordulok évente 
a hutaszentléleki erdőben, de egyszer sem ju
tott még eszembe megszámolni az erdőt át 
meg átszelő jelzett turistautakat. No, majd ha 
nyugdíjas leszek... 

Irodalomtörténeti érdekessége a hutai er
dőnek, hogy itt járt utolsó turistaútján Berda József költő-turista 
- vagy turista-költő? - , az. újabb esztergomi könyvesbolt névadója. 
Talán éppen itt érlelődött meg lelkében az alábbi néhány verssor 
(noha Csobánka körül vetette csak papírra): 

..Egész napon át csak sziklás és erdős 
hegveid között barangoltam, élvezvén 
az. éles levegőt, mint elszánt turista, 
tiroli nadrágban, meztelen térddel... 

S ez Istennel leli bolyongóisok közepette 
arra gondoltam sajgó fájdalommal: 
be boldog volnék, ha ill élhetnék, mint 

vidám remete s végül ill halnék meg, 
s a domboldali öreg temeléíben fejfa 
jelezné: milyen derűvel áldott tereinlés vall. 
nng e tájban fürdőit lesle és lelke 
az alant aluvónak. " 

Magától értetődő, hogy ennyi érték és szépség hivatalból is 
védelmet érdemel. A Budapesti Természetvédelmi Igazgatóság a 
folyó év január l-jével életbe lépett és 10 évre szóló erdőállo
mány-gazdálkodási tervben elsődlegesen természetvédelmi rendel
tetést írt elő a Feketehegy fennsíkjára es E-i oldalára egészen Kot 
bükkfanyeiégig. továbbá a Hreben - „Hála szobor" - Simon halála 
- Hlapec térségére. Itt ezért erősen másodrendű a faanyagtermelés 
és vadgazdálkodás vagy egyéb erdei mellékhaszonvétel. Fő cél a 
természetes környezet megóvása, illetve fenntartása: minél keve
sebb emberi beavatkozással. 

o 
Lent a völgyben, a Szentlélek-patak két partján húzódik meg 

a legkisebb, de alighanem a legszebb fekvésű pilisi falu: az alig 
400 lelkes Pilisszentlélek. Kevesen tudják, hogy ez a legfiatalabb 
pilisi település. A község kialakulása a legszorosabban összefügg 
az egyetlen magyar alapítású szerzetesrenddel: a pálosokkal A rö
vid falutörténet a következő: 

A mai község helyen lévő völgyet Rend völgyének hívták az 
Árpád-korban. Egy 1265(7). évi - IV. Béla királytól származó -
adománylevél Benedek-völgy néven említi. Megtudjuk ebből, hogy 

a hallgatag és szorgalmas pálos barátokat na
gyon kedvelő király a mai - jelenleg végre fel
tárás alatt lévő - pilisszentléleki rommezővel 
azonos vadászkastélyai a pálosoknak adomá
nyozza ujabb kolostoralapítás céljából. Ez 
azonban csak jóval később valósult meg. a m i 
kor IV. (Kun) László Király 1287. évben vég
rehajtotta nagy-apja rendelkezését és ténylege
sen át is adta a vadászkastélyt kolostorrá ala
kítás végett a szomszédos kesztölc-klastrom-
pusztai pálosoknak. A szerzetesek a Szentlélek 
tiszteletére („Sanctus Spiritus de Pilisio") szen
tellek lel új -immáron második - kolostorukat. 
Ettől kezdve Szentléleki völgy a helység - de 
még nem falu! - neve. 

Az 1700-as évek első három évtizedében -
pálos égisz alatt - üveggyártás folyt itt. Az eh
hez szükséges kemencékről, illetve hutákról 
IIutus7.entl.elek lett a kis erdei település új neve. 
Az üveggyártás megszűnte után - jóval később 
- alakult ki a ma hivatalos Pilisszentlélek szó, 
ám idős emberek ajkán még mindig gyakori a 
rövidebb, egyszerűbb Huta kifejezés. 

Miért tipikusan szlovák falu Pilisszentlé
lek? - A magyarázat kézenfekvő. A török 

hódoltság utáni mesterséges betelepítések alkalmával a fás-ligetes, 
nagy síkságokhoz szokott magyar ember ösztönösen elkerülte az, 
itteni erdős-hegyes tájat. De a másfél évszázados török uralom 
egyébkent is annyira megtizedelte a magyar lakosságot, hogy szó
ba sem jöhetett e völgy magyarokkal történő benépesítése. 

A mezőgazdasági művelésre alkalmatlan szentléleki völgy nem 
vonzotta az egyébkent nagyon dolgos es munkaszerető, „a jég há
tán is megéli"' bajor vagy német bevándorlókat sem. 

Egyedül a Felvidék hegyei és erdői között is megélő. ízig-vérig 
erdei nép: a szlovák verhetett csak itt tanyát, amikor a térség haj
dani tulajdonosai: a pálos szerzetesek ismét bútokba vehették a 
környéket és üveggyártásra rendezkedtek be ezen a helyen. 

http://Iutus7.entl.elek


Egy kis történe fem 
A novemberi E.L. 350. oldalán olyan információ jelent meg, 

miszerint Kálmán királyunk uralkodása alatt „hódoltatik meg Hor
vátország" 1089-ben. Német Ferenc olvasónk figyelmeztet, hogy 
Szent László 1089-ben Szlovénia, majd 1091-ben Horvátország 
felé hódít. 

Könyves Kálmán 1102-ben koronáztatja magát Horvátország 
királyával. o 

Az 1861-ben Debreczenben kiadott „Magyar ország Históriája 
a' mohátsi veszedelemig" c . Budai E'saiás által a tanulóknak meg
jobbított kiadásban ezt írja Könyves Kálmánról: 

„László utánn Magyar Országi Királlyá lett annak fija KÁL
MÁN (Colomannus), 1096-bann. Alig van valami testi és erkőltsi 
hiba. a'mit erre Thurótzi és Bonfinius rá nem fognának. Ugyan 
is, igen rút termetű és undok tekintetű embernek írják, úgymint: 
horgas lábúnak, selyp nyelvűnek, görbe és tsomós hátúnak, behor
padt mejjűnek, és sántának. Ezennkívül, álnoknak, bujának, ke
gyetlennek, komor természetűnek, gyanúsnak, hirtelen haragvó-
nak, irigynek, és az Isteni szolgálattal semmit nem gondolónak 
vagy vallástalannak. De hogy ezek nem igazak, sőt hogy Kálmán
ról éppenn ellenkező módonn kell gondolkodni, eléggé meg van 
mutatva. 

Mely szavaiból Rogeriusnak világos, hogy ő Kálmánt, István
nal. Imrével, és Lászlóval, egy formánn canonizáltatott, és így, 
egyforma virtusokkal is bíró Királynak tartottak. Ezek szerint, a' 
már a' kérdés, mi vehette arra Thurótzit és Bonfiniust, hogy Kál
mánt ilyen rút színekkel fessék le? Ennek fő oka az, hogy azok 
a/ Írók, a' kikből Thurótzi és Bonfinius a' magokét vették, úgy
mint Kéza Simon és Kiküllő János, (amaz élt IV. vagy Kún László, 
emez pedig I. Lajos alatt), olyan Magyar Királyok alatt éltek, kik 
annak az Almusnak famíliájából valók voltak, a' kit, a' mint fel
jebb említődön, Sz. László Horvát Országi Királlyá tett: de Kál
mán ettől a' méltóságtól megfosztott, sőt mind magának, mind a' 
ríjanak, II. bélának szemeit kitolatta. Ezen Álmus famíliájából való 
Királyoknak tehát, azzal hízelkedtek a' feljebb említett Historiku
suk, hogy Kálmánt minél rútabb színekkel festették le. Másik oka 
ennek a' volt. hogy Kálmán, a' szent főidre Magyar Országonn 
általmenő keresztes katonákkal érdemek szerint bánt. 

Kálmánnak nevezetesebb dolgai e' következendők: 
I. Mindjárt uralkodásának kezdetébenn. 1096-bann. háborog-

vánn a' Horvátok, és azoknak zabolánn való tartására Álmus elég
telen lévénn, minekutánna azon Országot nem tsak letsendesítette, 
hanem annak a' tenger mellyéki részét is (Croatia maritima) el
foglalta; Almust. az ő Attya testvérének Geizának fi ját Horvát Or
szágból haza hívta, és annak, a' Horvát Országi Királyság helyett 
adta Magyar Országnak harmadát Herczegi titulussal. Mely tsele-
kedetével mind Álmust mind a' Horvátokat magára haragította. 
Álmus meg sem is szűnt Kálmán egész, uralkodása alatt e' miatt 

nyughatatlankodni. De a' Horvát Országiak ez úttal hamar lelsen-
desedtek, minekutánna azt ígérte nékik Kálmán, hogy a' Nemes
ségtől semmi adót nem kíván, és magát közöttök Belográdbann 
megkoronáztatja. Mely utolsó ígéretet azért tette, mivel az esett 
nehezeim a' Horvátoknak, hogy az Álmus visszahívattatása utánn. 
nékik többé magok módjok szerint megkoronázott Királyjok nem 
vőlt; melyből ezt hozták ki. hogy az. ő Országok nem úgy néződik, 
mint különös, és Magyar Országtól megkülömböztetett Ország: ha
nem tsak mint ennek toldalékja. Ebből a' vélekedésből, tsak úgy 
is lehetett Kálmánnak a' Horvátokat kivenni, hogy magát közöttök 
megkoronáztatta." Pápai Gábor 

A törökmogyoróró l 

Sződ közsé g határába n Csörö g nev ű te lepülése n a  hétvég i tel -
kemen 1978-ba n ül tet te m ké t törökmogyoró-csemetét. A  vác -
rátóti csemeteker tbe n ( M T A Botanikuskert ) ve t te m a z anyagot. 
Húsz é v alatt gyönyör ű fává fej lődtek . Mos t kb . 7-8 m magasak, 
20 c m körüli mel lmagasság i á tmérőve l . A z első termés t 1 0 éves 
korban hozták . Azó t a rendszerese n teremtek. Bősége s termés t 
1995-ben hozta k először , kb . 25 kg-ot . Hasonl ó vol t a z idei , 
1998. év i termés is . Lombhul lás utá n tel e va n a fák koronája 
barkával é s te rmésrüggye l, jó te rmés Ígérkezik . 
A lehullot t mogyoró t lehetet le n maradéktalanu l összegyűj ten i . 
Ezért évrő l év re bősége s újula t keletkezik . Eze k eg y részé t észre 
se vesszük . Ha megerősödnek szomszéd , barát , roko n v isz i , ha 
kell neki . 
Károsítást eddi g ne m ész le l tem , férge s ma g is ali g akad . A 
pelék v iszon t má r megtalál ták, d e jelentéktelen a  károsításuk . 

Lengye/ György 

S A J T Ó T Á J É K O Z T A T Ó 
A N é m e t - M a g y a r Ipar i é s K e r e s k e d e l mi Kamar a ú j s z é k h á z á b an (1024 Budapes t, Lövó 'há z u. 30/a. ) 

tar tot ták sa j tó tá jékoztató juka t a 
H 0 L Z - H A N D W E R K 9 9 Faipari G é p - é s G y á r t ó e s z k öz Szakk iá l l í tás v e z e t ő i , s z e r v e z ő i . 

Az 1999 . m á r c i u s 18. , csü tö r tök é s márc ius 21. , v a s á r n ap közöt t a  nü rnbe rg i v á s á r k ö z p o n t b a n r e n d e z e n d ő H o l z - H a n d w e r k 99 
s z a k v á s á r h o z z á v e t ő l e g e s e n 550 kiállítój a te l je s kör ű tá jékozódás i l ehe tősége t nyúj t a z alábbi á r u c s o p o r t o k b a n : 

f a m e g m u n k á l ó gépe k 
e lek t romos é s pneumat i kus s z e r s z á m o k 
s z e r s z á m o k , cs i szo ló - é s po l í r ozóanyagok 
hu l ladék techn ika 
vasa la tok , zá rak , s z e r k e z e t i r é s z e g y s é g e k és k iegészí tők 
sze rkeze t i é s n y e r s a n y a g o k 
fe lü le tkeze lés i m ó d s z e r e k 
k ö r n y e z e t - é s m u n k a v é d e l em 
i roda techn ika é s ü z e m s z e r v e z és 
s z a k k ö n y v e k é s szak fo lyó i ra tok 



Jégzajlás a Dunán 
1941 nyarán a buvat i e rdészházba egy 

olyan erdészt helyeztek, aki már i smer te 
a Duna menti élet szépségei t és veszélye
it. Nagy esalád volt, gyerekekkel együtt 
összesen heten voltak. Nyáron a gyere 
kek élvezték a vízi életet, fürdést, ladi
kázást. A tél nagy hideggel jött. A nagy 
D u n a és a mel lékág, a grébeei D u n a is 
befagyott . Csodála tos volt ez a megder 
medt v íz tömeg m e g d ö b b e n t ő csendjével . 
Mindez nem okozot t s e m m i bajt, a jégen 
könnyen lehetett közlekedni és a gyere
kek vígan csúszkálhat tak. Jött a tavasz, a 
jég megtört , megindul t a jégzajlás. A D u 
na kiáradt, töltéstől töltésig ért a víz, j ég 
torlaszok keletkeztek. A főnököm és én 
tudtuk, hogy a buvati e rdészház , mely a 
D u n a és a grébeei mel lékág torkolatánál 
feküdt, veszélyben van. A nagy családot 
nem lehet egyedül hagyni . E lh ív t am az 
ismerős halászt, aki már többször járt a 
jégzajló Dunán . Ket ten eveztünk a j ég 
táblák között . Gyorsan haladtunk lefelé a 
sodrásban. Én elöl evezővel lökődtem a 
jégtáblákat a ladik előtt. Ez a ha ta lmas 
j ég tömeg csendes morajlással sodródott , 
a par ton l é v ő fűzfák r ec segve - ropogva 
törtek össze a part felé sodródó jégtorla
szok nyomásá tó l . M e g é r k e z t ü n k az er
d é s z h á z h o z , itt b i z o n y n e m f o g a d o t t 
megnyugta tó lá tvány. A ladikot az ajtó 
előtt l évő sárvakaróhoz kötöt tük. A ház
tól körülbelül 20-30 méter re magasabb 
jégtorlasz volt, mint a ház teteje, A par
ton lévő ha ta lmas fűzfák tartották még a 
jeget . A család nagyon örült és megnyu
godott mikor megérkez tünk . Erdész ba
rá tom nyugodt volt, ő már látott ilyen 
jégzajlást. Megbeszé l tük , ha a helyzet ve
szélyessé válna és a jég tor lasz köze ledne 
a ház felé, mindenki t és mindent , amit 
lehet k imentenénk a házhoz közel l é v ő 
száraz gö röndre . E z t a gö röndö t az ár 

még soha sem öntötte el. Arra nem vál
lalkoztunk, hogy két kis ladikkal és ilyen 
j eges áradatban kiv igyük a családot az 
ártérből. Ez könnye lműség lett volna. Ott 
m a r a d t u n k é j szakára , nem soka t a lud
tunk, mert figyeltük a morajló áradatot . 
A jégtorlasz lassan nőtt, a parti ha ta lmas 
fűzfák recsegtek-ropogtak a jég nyomá
sától. Reggel korán indultunk, a fák kö
zött eveztünk. Itt kisebb volt a sordás és 
nem volt jég. Gyorsan a Papfokhoz ér
tünk. Itt m e g d ö b b e n t ő látvány fogadott. 
Jobbról ha ta lmas víz tömeg hömpölygöt t , 
balról a Hol t -Dunán a jég még állt. ez a 
hata lmas v íz tömeg lebukot t a jég alá. Itt 
megál l tunk, az én halász bajtársam azt 
kérdezte : „De most itt mi lesz? Ha az 
áradat elkapja a ladikunkat bevisz minke t 
a jég alá." Észrevet tük, hogy egy nagy 
s z a r v a s b i k a k ü s z k ö d i k az á r r a l . A z t 
mond ta az én bajtársam, ha ez a bika át
megy, akkor mi is á tmegyünk . Nagyon 
keményen megragad tuk az evezőket és 
mi is átjutottunk ezen az i jesztő áradaton. 
Megnyugod tunk . Hamarosan kiértünk a 
töltéshez, a szomfovai erdészházhoz. Itt 
már várt ránk Koltai György főmérnök 
úr. E lmond tam milyen veszélyes a hely
zet Buvaton. Rögtön intézkedett telefo
non, h a m a r o s a n jöt t egy r e p ü l ő g é p és 
szé tbombázta a jégtorlaszt . A víz kezdett 
leapadni , másnap reggelre a töltés mel lé 
kikötött ladik szárazon maradt . Az árvíz
veszély elmúlt , mindenki megnyugodot t . 

Kép és szöveg: Czuczor Ferenc 

z - ; 
( DR. HORVÁTH LÁSZLÓ 

A mi akácunk 
Madárdalos nagy mezőben 
Akácfasor vonul végig. 
Már a nap is delelőben, 
A sok kasza csillog, fénylik. 

Távoli ház kolompja szól, 
Kis pacsirta hangja csendül. 
A föld népe érti e szót, 
Akácsorra mind kiperdül. 

Sok közül egy akác árnya 
A napsugárra kihajol, 
Fáradt népét összehívja 
A puszta hanság tájiról. 

Aratókkal közös sorban 
Akác alatt együtt vagyuk. 
Megszólalnak fájdalmukban 
Csontos hátú bús magyarok. 

Mi a kenyér látod pajtás? 
Mennyi sóhaj könny és bánat 
Mindazoktól megalázás, 
Akik erre tatnak szájat. 

Azért légy csak Te is erdész, 
Őrizd a mi akácunkat. 
Mert, ha ez a fasor elvész, 
„Ki" árnyalja unokánkat? 

Lordul kerék, fordul század 
Az akác még néz az útra. 
Új embert véd újult fája, 
Ali az akác sok év múlva. 

Napjainkban feltámadtak 
Bús magyarok félelmei. 
Mert a „zöldek" kitalálták: 
Akác helyett jobb a semmi. 

Akácfasor sáv azóta 
De a „Zöld" még ma is tüntet. 
Akácot az erdész szakma 
Termőhelyén tovább ültet. 

A Dinaszt ia K ö n y v k i a d ó gondozásában megje l ent Winkler 
András „Faforgácslapok" c. tankönyve. A szerző célja - a kor
látolt terjedelem mellett is - a forgácslapgyártási ismeretek ösz-
szegzése , rendszerezése. A könyv szemléletét a következő idézet 
jellemzi: 

„A fával do lgozó ember az erdő csodálatos ajándékát veszi a 
kezébe, hogy megmunkálja, hogy alkosson belőle . A fa rendkívül 
homogén matéria, de aki ismeri, az. minden végét, részecskéjét 
becsülni tudja, és előre megálmodja, hogy mi készülhet belőle." 

A könyv nemcsak a forgácslapgyártás legfontosabb ismereteit 
tartalmazza, hanem az utóbbi idők legjelentősebb kísérleti, fejlesz

tési munkáiról is beszámol. Nemcsak a megvalósult technológiák
ról, termékekről ír. hanem számos gondolatébresztő próbálkozásról 
is számot ad. 

A könyv nem tagadja m e g íróját. Egyszerű, érdekes stílusú, 
számos , a diákéletből, a gyakorlatból vett idézettel tarkított. A 
szakembereken, hallgatókon kívül a laikusok is érdeklődéssel for
gathatják a 190 oldalas, 9 4 ábrát tartalmazó könyvet. 

A „Faforgácslapok" c. könyv az erdő, a faanyag megbecsülé
sére, a mérnöki tevékenység, fantázia elismerésére nevel, áthatja 
a szakma, az, ifjúság szereteté. 

Pápai Gáhor 

ELADÓ 
Roth Gyula Erdőművelés l-ll. és a Magyar Erdőművelés különleges feladatai c. könyve 

(eredeti kiadás), Sopronban. 
Érdeklődni a Szerkesztőségben lehet. 



Gemenc é s a Duna kötődés e 
Az elmúlt század folyószabályozásaival a Duna 

árterén Gemenc olyan egyedülálló életközössége 
alakult ki. melyhez, hasonló Európában, de talán a 
világon sem található. 

Hajdanán a Duna mellékágainak vízfolyásai, a 
tavaszi zöldár az ősi életközössegek fennmaradásai 
és évről évre történő felújulását biztosították. 

Az erdőségek viszonozták a Dunának, a dunai 
vízi eleiközössegek táplálkozási és szaporodási, a 
halaknak az ivásra alkalmas sekély vizet és élet
feltételt. Búvóhelyül szolgált a rejtettebben élő ál
latvilág ritka fajainak. 

Századunk közepéig ez folyamatos volt. Az öt
venes évek után a Duna hajózhatóságát úgy sza
bályozták, hogy medrébe a partra merőlegesen kő-
gátakat építettek. így a folyó a kőgát szélességé
ben hordalékkal feltöltötte a medret - zátonyok 
keletkeztek - . míg ellenkező oldalon sodrásával 
mélyítette a hajózási útvonalat. 

Vázlatosan az alábbiak szerint változott a Duna 
medrének alakulása: 

Kó'gátak előtt Kőgátak után 

A Duna medre az évtizedek múltán mélyebb 
lett a hajózó útvonalban. Ugyanakkor a gemenci 
ártér talajvízszintje állandóan csökken. A Duna 
mellékfolyóinak be- és kifolyásai úgy elzáródtak 
a bordalék feltöltődésétől, hogy a vízfolyás csak 
a közepes vagy a közepesnél magasabb vízállásnál 
juthatott be az erdőterületi mellékágakba. 

Az erdő természetes, őshonos jellege kezdett 
megváltozni (átalakulni). Ehhez, hozzájárult még a 
nemesített fafajok és a tájidegen fafajok terjedése. 
Az őshonos jelleg már csak mesterségesen tartható 
fenn. 

A gemenci őshonos tájjelleg fennmaradásának 
első feltétele a kőgátak elbontása. A kibontott kö
vezetből a vízmosástól veszélyeztetett partszaka
szokat kövezzék ki. így az erdős partszakaszok 
nem dőlnek a Dunába és a hordalék nem növeli a 
zátonyokat. 

Az erdőgazdálkodás változásait, a jövő irány
elvét korábban vázoltam. 

A gemenci erdőtársulások víztisztító szerepe 
sem elhanyagolható. Szoktam mondani, hogy ala
csony vízállásnál már csak az a víz folyik a Du
nába, amit beleengednek. 

Természetes vízutánpótlást Budapest után alig
ha kap a Duna. A szennyeződés csak fokozódik a 
gemenci szakaszig. A jelenlegi dunai vízfolyás ki
kerüli Gemencet, a szennyezett víz, tovább folyik. 
Ha lehetővé tennénk a dunai víz befolyását a ge
menci mellékágakba, az mint a szűrő, a szennye
ződés legnagyobb részét megtisztítaná. 

Tapasztalatom szerint a szennyeződés feldolgo
zására a nemes nyarak alkalmasabbak, mint sok 
más fafaj. Ezért is szorgalmazom őshonos fafajok 
közé történő elegyítését, mert az. áradások alka
lomszerű szennyeződését jobban hasznosítja bár
mely gemenci fafajnál. 

Véleményem szerint a nemes nyár az őshonos 
fafajok felújulását szolgálná, főleg ott, ahol mes
terséges elegyítéssel akarjuk az őshonos fafajok 
termőhelyi igényét kialakítani. 

A Mohács környéki dunai gát építését nagyon 
meg kell fontolni. A vízszint egy-két méteres eme
lésével a gemenci mellékágak vizet kapnának, és 
a régi élővilág felújulását kecsegtetné, de ha las
sítaná a gal az áradások levonulását, akkor a benn
rekedt pangó vizek olyan életközösségeket is pusz
títanának, melyeknek a gyorsan levonuló régi ára
dások élővilágul szolgáltak. 

Ehelyett a meglévő kőgátak lebontását kell 
szorgalmazni és ezzel Gemenc vízellátását bizto
sítani. 

Gemenc erdőségeit a természetes felújításos fa-
használat jellemezze, és ahol a természetes felúju-
lás már nem lehetséges, ott az őshonos és más fa
fajok elegyes erdősítésével fokozatosan kell a gaz
dálkodás jövedelmező folytatásával együtt töre
kedni az. őshonos jelleg visszaállítására. 

Csak a vízgazdálkodási és erdészeti szakem
berek összefogásával lehet Gemencet ismét a haj
dani természetes természetvédelem szolgálatába 
tudni. 

Nem tudom a gemenci erdészeken kívül vajon 
hányan ismerik a gemenci füzek könnyezését? 
Amikor a tavasz a füzek lombtakaróját már teljes 
pompájával kifejlesztette, a meleg, párás levegő 
olyan ritka természeti tüneményt alkot, melyet Ge-
mencen észlelhetünk. A füzek levelein buborékos 
vízcseppek jelennek meg és ha ezek a habos csep
pek az emberre hullanak, mint a könnycseppek 
csorognak az ember arcán. 

Rókus József 

APATÓCZKY ISTV/ÍN 

Szilveszteri-
tál lencse 
Szilveszteri tál lencse: 
Ötven évem szerencse... 

Ötvennégyes tál lencse: 
boldog család jó lenne! 

Ötvenhatos tál lencse: 
Béna balom jobb lesz-e? 

Hatvankettes tál lencse: 
erdőre húz Boái lelke. 

Hatvannyolcas tál lencse: 
Erdészkanál jár benne. 

Hetvenhármas tál lencse: 
Vendégszobán vár fecske. 

Hetvenhatos tál lencse: 
Nőm, fiak, otthon rendje. 

Nyolcvanhetes tál lencse: 
Negyven tálját kiöntse. 

Kilencvenes tál lencse: 
Negyven tálból is csen el! 

Szilveszteri tál lencse: 
Ötven évem szerencse... 

A SOMOGYI ERDŐKÉRT 
aranygyűrűs kitüntetésben részesültek 1998-ban: 

Bedének József, a  Barcs i Erdésze t kerületvezetó ' erdésze ; Bogdán József, a  Nagyatád i Er-
dészet igazgatója ; Latin János, a z Iharosi Erdésze t kerületvezetó ' erdésze . 

ELISMERŐ OKLEVELET kaptak 1998-ban: 

Kis Jónás István (Zseli c E.) , Szála/ Károly {Kaposvár E.) , Vitman László (Nagyatá d E.) , Bóna 
Péter{Yáboó E.) , foskár József {Szántód E.) , LengyelFerenc• <  I g a 1 E.) , Fodor Györgyi Barc s 
E.J, Molnár József{Iharos E.) , ffek József{Naq,ba\om E.) , Gresa Gyula (Marcal i E.) , Horváth 
Árpád (Somog y vár E.) , M/ke Józsefné {Központ). 

Az EMBER AZ 
E R D Ő É R T 
ALAPÍTVÁNY 
által az 1848-as 
szabadságharc 
150. évfordulójára 
meghirdetett 
pályázatra beérkezett 
szépirodalmi jellegű 
írások szakértői 
bírálata alapján az 

I. díjat: 
Pápai Gábor: 
„Ozorai erdősz", 

II. díjat: 
Dr. Geleta Ferenc: 
„Ezüsthárs", 
III. díjat: 
Sztaskó Andrea. 
„Cum Deo pro Patria" 
c. írással nyerte el. 

Osválh Györgyné 
a Kuratórium titkára 



Száz éve jelent meg Vadas Jenő„Erdőműveléstan"-a 
Az Erdészet i T u d o m á n y o s Intézet centenár iumi ünnepé

lyén több ízben történt emlí tés V a d a s Jenőről , de csak mint 
az erdészeti kísér letügy megte remtő je és a S e l m e c b á n y á i kí
sérleti á l lomás vezetője. D e n e m szabad megfe ledkezni ar
ról sem, hogy ugyancsak száz évvel ezelőtt jelent meg az 
e lső magyar n y e l v ű Erdőműve lés tan ugyancsak Vadas J e n ő 
tollából. 

Az Országos Erdészet i Egyesüle t 1892. évi december 3 1 -
én pályázatot írt ki az „Erdőműve lés tan" c í m ű kézikönyv 
megírására . A beadot t pá lyáza tok közül a bíráló bizottság 
ajánlása alapján az Országos Erdészet i Egyesüle t 1895. évi 
Besztercebányán tartott vándorgyűlése Vadas Jenőt , a Sel
mecbányái Erdészet i Akadémia rendes tanárát, m. kir. er
dőtanácsot bízta meg a könyv megírásával . 

Vadas a selmeci akadémián 1878-ban záradékolt , á l lam
vizsgáját 1890-ben tette le. Kétévi erdészeti gyakorlati szol
gálat után került Vadászerdőre , ahol 1885-től 1891-ig a Va
dászerdői Erdőőr i Szakiskola tanára, majd igazgatója. 1891 
őszén a S e l m e c b á n y á i Bányászat i és Erdészet i Akadémiához 
kapott áthelyezést , ahol mint e lőadó-tanár a II. szemeszter
ben a Növénytan I-et (heti 4 elmélet i és 8 gyakorlati órán), 
a III. szemeszterben a Növénytan Il-t (heti 3 elméleti és 4 
gyakorlati órán) és az Állattant (heti 3 óra elmélet i és 2 óra 
gyakorlat i órán) , a IV. szemeszterben az Erdőtenyésztést 
( h e t i 1 elméleti és 4 gyakorlat i órán), az V. szemeszterben 
az Erdővédelmet, erdészeti, vadászati és az úrbéri tör
vényeket ( h e t i 3 elmélet i és 2 gyakorlat i órán) adta elő. 

Vadas a rendszeres elfoglaltságán felül az Országos Er
dészet i Egyesü le t által az E r d ő m ű v e l é s c í m ű kéz ikönyv 
megírására hirdetett pá lyázat ra történt m u n k a összeáll í tása 
mellett a földmívelésügyi miniszter megbízásá t elfogadva 
1893 t a v a s z á n az e r d é s z e t i t an - és k í s é r l e t ü g y t anu l 
mányozása véget t Néme to r szágba és Svájcba utazott , majd 
megbíza tásának eleget téve, köl tségvetést mel lékelve rész
letes javaslatot tett az erdészet i kísérleti á l lomások és a kí
sérleti ügy megszervezésére . Tapasztalatai alapján szüksé
gét látta, hogy a kísér le tezések ér te lmét könyvében „Az er
dőlésre vonatkozó kísérletek célja" c ím alatt röviden tár
gyalja. 

Könyvének „Megnyi tó"- jában írta: „Amikor az Országos 
Erdészeti Egyesület az E r d ő m ű v e l é s t a n k é z i k ö n y v é n e k 
megírására a pályázatot kiírta, éreztem, hogy mint az Er
dőműveié stan-mik tanára, a n e m e s versenyben való részvé
t e l r e erkölcsi leg köte lezve vagyok, már azzal az eshetőség
gel szemben is, hogy sorsom bukás lehet" . Munká jának 
megírásában nemcsak „közel 20 éves erdészeti szolgálati 
ideje alatt gyűjtött tapasztalatait és tanulmányai t " igyekezett 
értékesíteni , hanem a z akkori német i rodalmat is felhasz
nálta. Vadas erdészeti nyelvúj í tónak is tekinthető, mert az 
„erdészet i mes t e r szavak" -ná l igyekeze t t megfe le lőbbeke t 
használni . 

711 oldalas könyvének anyagát az e rdőműve lés célját és 
kialakulását tárgyaló rövid „ B e v e z e t ő " után négy nagy rész
re osztva tárgyalta: 

E l s ő rész: Ál ta lános ismeretek. „Az e r d ő és az állab is
mertetése erdőművelés i s zempon tbő i . " 

Másod ik r é s z : Erdőte lepí tés és felújítás. 
Harmadik rész: E rdőgondozás és nevelés . 
Harmad ik r é s z : Ál labáta lakí tások. 

Az e lső „Ál ta lános" részben az e rdőművelés alapfogal
ma inak tárgyalásánál többek között a természetes és a mes
terséges felújítások előnyeit és hátrányai t taglalta. A termé
szetes felújításnál k i eme lve a személyzet szakképzet tségé
nek szükségét , a mes terséges felújításnál pedig az erdősítés 
e lvégzéséhez szükséges pénz biztosítását . 

Könyvének legnagyobb ter jedelmű másod ik részében az 
erdei magvak gyűjtésétől a csemete termelésen át az általa 
„erdőül te tés"-nek elnevezet t mes terséges erdősítéseket: az 
erdőfelújításokat és az erdőtelepí tések kü lönböző lehetősé
geit a h o m o k o n , kopárokon és a karsztokon ismertette. A 
szikes talajok fásításáról - az alföldfásításra ekkor még nem 
gondol tak - nem tett emlí tést . A maggal tö r ténő erdőtele
pítést összefoglalóan nem tárgyalta, csak az egyes fafajok 
vetési módjait i smertet te . 

A magról tör ténő természetes felújítást „magavetés"-nek 
nevezte el. Ennek négy módját tárgyalta - „a kihasználás
nak és felújításnak legpr imi t ívebb" alakját - , a szálaló vá
gást; a fokozatos felújító, a csopor tos felújító és a tarvágá
sos felújító vágásokat . Va lamenny iné l rámutatot t az elő
nyükre , hát rányukra , a gyakor la t szempontjából a hátrányu
kat, szakmai szempontból az e lőnyüket emelve ki. Talán ez 
lehetett az oka annak, hogy Vadas akadémiai tanárt a tar
vágásos felújítási m ó d barát jának tartották. 

Könyvének néhány érdekes megál lapí tása: „A szálaló vá
gással való felújítás módja.. . volt a kihasználásnak és fel
újí tásnak legprimit ívebb alakja, mely még az őserdők lassú 
kihasználása módjának utánzása gyanánt származott reánk 
s amelyet sok e lőnyös tulajdonsága miatt a németországi 
e rdőgazdák közül sokan újabban ismét alkalmazni kezde
nek" (512. old.). Vagy: „A tö lgymakkot erdősítéseknél min
dig va lamely növény magjával e legyí tve kellene elvetni, 
mert he lyenként a tavaszi fagy sok kárt tesz a ke lő cseme
tékben.. . németek. . . va lamely gyorsnövésű s ri tka lombozatú 
fanemmel. . . elegyít ik s ezeket a v é d ő fanemeket azután az 
állab fejlődése a lkalmával a tölgy felszabadításának szük
s é g é h e z képes t f o k o z a t o s a n k i v á g j á k " ( 2 5 5 - 2 5 6 . old.) . 
Vagy, a fokozatos felújító vágás ismertetésénél , „A vágások 
nagyságának s így a vetővágás nagyságának megál lapí tása 
is nem az e rdőművelő , hanem az e rdőrendező feladatai közé 
tartozik, de az e rdőműve lőnek mindig arra kell hatni , hogy 
a m a g t e r m é s gyakor i r ende t l ensége i miat t jó m a g t e r m ő 
években nyit tassák minél több vetővágás , ezért... az erdő
rendező. . . az erdőt n e m rendes évi, h a n e m ún. időszaki vá
gásterületekre osztja" (523. old.) . 

A bükk-sar je rdő felújítása témánál : „A bükkál laboknak 
sarjakról való felújítását lehetőleg kerülnünk kell, mert a 
bükk sarjadó képessége gyenge , nem tartós s csak fiatal, 
erőteljes növésű fák levágása után visszamaradt tüskökről 
nyilvánul oly mér tékben , hogy a keletkezett sarjak fákká 
nevelhetők. . ." (576. old.) . 

Vadas J e n ő elévülhetet len é rdeme az erdőművelés i mun
kák rendszerbe foglalása, neves hazai és európai erdészeti 
szakemberek elméleti és gyakorlat i tapasztalatainak munká
jába történt beépí tése . Bizonyára könyve anyagának ösze-
gyűjtése és írása folyamán je lentkezet t a szakmát ér intő tisz
tázatlan kérdések hazai v izsgála tának igénye. 

Az „Erdőmuve lés tan" c ímű könyvet a bíráló bizottság 
150 arannyal ju ta lmazta és kiadását azonnal elrendelte. 

dr. Kollwentz. Ödön 



Erdész-csintalanságok 
Erdőjárás közben, a szolgálat évtizedei alatt, sokféle emberrel 

találkoztam. Köztünk is vannak komor, magánakvaló emberek, 
mulatós-iszogató, meg jó humorú erdészek, szorgalmas, családsze
rető, de kikapós, szoknyabolondok is. Olyanok vagyunk, mint má
sok. 

Én most olyanokra emlékezem, akik inkább ebből a bohém, 
könnyedebb felfogású, fehérnép-barát fajtához tartoztak, de persze 
emellett még lehettek - vagy azok is voltak - jó erdészek, becsü
letes szakemberek. 

Még a 31 forintos napidíj idejéből emlékszem rá, hogy az egyik 
csemetekert mennyire a figyelem középpontjában áll, milyen sűrűn 
látogatják a kollégák a központból. Még a fahasználat jeles kép
viselőjéről is hallottam, hogy ott járt ellenőrzésen. Mikor azután 
magam is megfordultam ott, világossá vált a népszerűség titka. Ez 
pedig a csemetekert-kezelő, az öreg Ignác bácsi tükrös botja volt. 

Egyszerű szerkezet volt ez, annyiból állt. hogy a kampósbot 
aljára egy kis zsanérral apró tükröt szerelt fel az öreg, ami egy 
mozdulattal lehajthatóvá vált, s ha a hajolva kapáló vagy gyomláló 
lány. vagy menyecske mögé szúrta le az öreg a botot, így „el
lenőrizve" a munkát, beláthatóvá lett sok titok, ami igencsak ma
gára vonta a férfinép figyelmét. Aztán a túlságosan is nagy nép
szerűség vetett véget a tükrös bot használatának, meg alighanem 
az is, hogy a személyzetis (persze ő is meggusztálta előbb a dolgot) 
letiltotta. 

Kétségtelen, hogy az ilyen szerkezet kitalálásához és elkészí
téséhez innovatív véna kellett, de hát az erdészek egy kis furfang 
miatt nem mennek a szomszédba. Ennek jó példája volt az. a ke
rületvezetó, akit egyszer nagy nyári melegben látogattam meg. 

A lakás közel volt az állomáshoz, így ott kerestem először. A 
félesége elmagyarázta, hogy merre folyik most a tisztítás. így hát 
határozott hányba indultam, s egy jó hosszú nyiladékon haladtam. 
Átkoztam magamban a nagy meleget, meg a sok rovart, amikor 
furcsa mozgásra lettem figyelmes. Előttem talán 20-30 méternyire 
ágak hajladoztak ütemesen az útra, mint mikor tehén vagy kecske 
tépi a hajtásokat. Közelebb menve, láttam, hogy nincs bizony ott 
semmiféle állat, hanem az erdész, úr beteljesült randevúja zajlik a 
fiatalosban. A hagyományos módszerektől azonban eltért a pár, 
mert a fehérnép mindkét kezében egy-egy leveles ágat markolt, s 
ezekkel hessegette ütemesen az. erdész úr pőre bőrét bántó szú
nyogokat és legyeket. 

Kénytelen voltam visszafordulni, s megkerülve az egész tagot, 
a túlsó nyiladék felől megközelíteni a tisztítást, ahol aztán szemtől 
szembe is találkozhattam a kerület gazdájával. 

A furfangos emberek közé tartozik az a motorfűrész-szerelő is. 
akinek a pincéjéből rendszeresen lopta valaki a tűzifát. Barátunk 
még a gépesítés hőskorában, jóformán egyedüli doktora volt a mo
torfűrészeknek, legyen az villany- vagy robbanómotoros meghaj
tású. Az illetmény-tűzifáját persze féltette, hiszen akkor még igen 
nagy foga volt a tüzelőnek. így azután szerzett a vadászoktól egy 
kis puskaport, megfúrt néhány kugli keményfát, s lefojtva a tölte
tet, figyelt. Már másnap összeszaladt a ház, mert a másodikon 
felrobbant a tűzhely, szétvetve a babgulyást is. Az csak színesebbé 
tette a dolgot, hogy a konyha gazdája éppen egy fegyveres testület 
tagja volt, így aztán hosszú ideig járt ez az erdészeti szakmunkás 
barátunk tárgyalásokra, míg aztán valami pénzbüntetéssel megúsz
ta az önbíráskodást, s nem őt csukták le imperialista robbantáso
kért. 

Nos. most ennyi jutott eszembe a csintalan és furfangos erdész-
népségről. Tokodi Miluíly 

Erdők a Közjóért Szakosztály vértesi ülése 
A Szakosztály megjelent tagjai a Köröshegyen állított és az 

elmúlt években felújított Turulmadárnál kezdték a kétnapos prog
ramot. Béni Kornél, a Vértesi Tájvédelmi Körzet munkatársa se
gített a történelmi ismeretekben eligazodni. A Vértesi Erdészeti 
Rt. részéről Hortdégen Mátyás osztályvezető kísért. Csákváron a 
Haraszt-hegyi keleti gyertyánost és a tanösvényt ismerhettük meg. 

A Pusztavámi erdészetnél Kubinyi Balázs búcsúztatta a szak
osztályt. (A fotón balról jobbra: Kertész József, Hibbey Albert, 
Bárányi Katalin. Dobó István és Steiner Józsefné) 

Keleti gyertyános kars/.tbokorerdó' 
A Csákvár fölötti terület botanikai nevezetessége e keleti gyer
tyán (Carpinus orientális) egyetlen, érintetlen állapotú, termé
szetes hazai előfordulása. Kisebb állományát megtaláljuk ugyan 
az alcsúti Csaplári-erdőben is. de feltehetően emberi tevékeny
ség eredményeként került oda. Legközelebb az Al-Dunánál a 
Vaskapu környékén, a jugoszláviai Eruska-Gorában és az Ad
riai-tengerpart karsztbokorerdeiben találjuk meg ezt a kelet-me
diterrán eltei jedésű. alacsony termetű fafajt. 
A keleti gyertyán itteni termőhelyén a jégkorszak előtti - je
lenleginél melegebb klímájú - idők tanúja, preglaciális relik
tum. A domb- és hegyvidéken egyébként gyakori közönséges 
gyertyántól (Cai-pinus betulus) elsősorban apróbb leveleivel, 
makktermésének ép termésfüggelékével különbözik. 

A csákvári erdészettől Oravecz Antal és Tamás Zoltán ismer
tette erdészetüket. 

Csákváron megtekintettük a kastélyt és a hozzá tartozó parkot, 
egy-egy felújított műemlékkel. Gánton a felhagyott bauxitbánya 
helyén kialakított bányászati múzeum történetét ismertük meg. A 
bodajki Varjúvárban köszöntött ránk az este. 

A szakosztály áttekintette az elmúlt évben végzett munkát. 
milymos József a közjóléti létesítmények állapotáról készített fel
mérés készültségéről számolt be, s egyben jelezte, hogy a jövő év 
elejére várható részletes elemzés. 

Csókakő' várát a második nap délelőttjén „foglalta el" a szak
osztály. Részletes ismertetőt kaptunk a vár és környékének törté
netéből. (Lásd a fotón a csókakői várrom rekonstrukcióját.) 

A Pátrácosi bükkösben ismételten szóba kerültek a termé
szetvédelem és az erdőgazdálkodás kérdései. 

Irak ^m^HHr * ^^^BIH 
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R O V A T V E Z E T Ő : O R M O S B A L Á Z S 

1998. szeptember 3. Elnökségi ülés. 
Szavazati joggal rendelkezik: 9 fő. 

Határozatok: 
1. A fokozódó érdeklődés, növekvő szá

mú látogató, a konkrét további célok meg
valósítása érdekében egyetértünk abban,hogy a WOOD-TECH 
szervezését, lebonyolítását kuratórium irányítsa. Döntés: októ
beri elnökségi ülésen. 

A Faipari Tudományos Egyesülettel 1998. október 29-30-án 
a Pilisi Parkerdőgazdaság Rt. szervezésében közös rendezvé
nyen veszünk részt. Egyetértés, 9 fő. 

2. Az 1998. szeptember 25-i régiótitkári értekezlet lebonyo
lítása után a következő elnökségi ülésre az ügyvezető titkár 
dolgozza fel a beérkezett észrevételeket, javaslatokat. Az El
nökség tárgyalni fogja az összeállítást és közli az E.L.-ban. 
Egyetértés: 9 fő. 

3. Az E.L. SzerkesztcTbizottságának elnöke által a Szerkesz
tőbizottság összetételére vonatkozó személyi javaslatot az El
nökség támogatja. Egyetértés, 9 fő. 

4. Az Elnökség az Erdészet tör ténet i Közlemények 
XXXVIII. sz. megjelentetését 100 000 Ft-tal támogatja. Egyet
értés, 9 fő. 

5. Az előző Elnökség határozatát kiegészítve az Elnökség 
jóváhagyja, hogy az SZJA 1%-ából (1997) a maradvány 94 
853 Ft-ot az Erdészeti Lapok szeptemberi költségeinek kiegé
szítésére használjuk fel. Egyetértés, 9 fő. 

6. A főtitkári munkakör betöltésére kiírt pályázatot az El
nökség eredménytelennek nyilvánította. Ezért új pályázatot kell 
kiírni az alábbi változásokkal (Egyhangú döntés): 

A pályázat beérkezési ideje: 1998. október 30. ..Német vagy 
angol nyelv ismerete előnyt jelent." Az állás a pályázatok el
bírálása után, 1998. december 1-től tölthető be. 

7. Az elnökség az alábbi személyeket jelölte az MTESz el
nökségébe: 

Elnöknek: Dr. Ginsztler János 
Alelnöknek: Tardy Pál 
EB elnöknek: Dr. Hajas József. Egyhangú. 
8. A következő kétnapos elnökségi ülés tárnája: arculat, stra

tégia. 
9. Az elnök két napilappal (Népszabadság, Magyar Nemzet) 

vegye fel a kapcsolatot, hogy az erdőgazdálkodásról és egye
sületünkről minél több tájékoztatás jelenjen meg. Egyetértés, 
9 fő. 

10. Az 1998. évi közgyűlés és a monori kiállítás időpont
jának egybeesése miatt szükséges az országos rendezvények 
időpontját egyeztetni (FAGOSz, TEOSz, MOSz) . Egyhangú 
döntés. 

1 1. Az Elnökség felhatalmazza Horváth József HCS titkárt, 
hogy a Kincses gyerekek számára összegyűjtött összeg felett 
rendelkezzen az egyesületre vonatkozó előírások szerint. A tit
kárság utalja az összegeket. Egyetértés. 

12. Az Elnökség felkéri Klemencsics Andrást az OEE kép
viseletére az UEF-ben (Európai Erdészek Szövetsége). Egy
hangú döntés. 

1998. október 8. Kihelyezett elnökségi ülés (Iván) 
Szavazati joggal rendelkezik: 10 fő. 

Határozatok: 
1. Dr. Szikra Dezső, a SZB elnöke felkéri Szakács Lászlót, 

hogy vegyen részt a Szerkesztőbizottság munkájában. Dr. Tóth 
János cikkét (mely a Francia Erdészeti Lapban jelent meg) 
kivonatosan közöljük az E.L.-ban. Felelős: dr. Szikra Dezső. 
Egyetértés. 

2. Az Elnökség felhatalmazza az elnököt, hogy tájékozódjék 
a készülő erdőgazdálkodási anyagról (FAGOSz, APV Rt.) -
amely az interneten jelenne meg - , és erről adjon visszajelzést 
az Elnökségnek. 

3. Az UTILIS Kft. felvetésére úgy határozott az Elnökség, 
hogy amennyiben a felajánlóknak megfelel, az OEE Elnöksége 
az Erdészeti Lapokon keresztül jogi személyeket, magánsze
mélyeket mozgósít Grétsy László „A mi nyelvünk" c. könyve 
kiadási költségeinek összegyűjtésére, de a bonyolítást nem vál
lalja. (8 igen, 1 tartózkodás, 1 a hirdetést is ellenzi.) 

Amennyiben ezt a választ nem fogadják el, az OEE nem 
vállalhat szerepet a könyv kiadásában. 

4. Dr. Viharos Zsolt készítsen tényeket közlő összefoglalót 
az. erdészeti közmunkáról az E.L. számára. Egyetértés. 

5. Az „Erdéírendezési Napok"-ról dr. Péti Miklós készítsen 
beszámolót az E.L. számára. Egyetértés. 

6. Az Erdészeti Információs Központ és Könyvtár áttelepí
tésével kapcsolatosan a következő elnökségi ülésen felkérjük 
Dobó István vezérigazgató urat, tájékoztassa az Elnökséget a 
tervekről. Egyetértés. 

I. A régióértekezleteken elhangzottakról a felvett jegyző
könyvek jelenjenek meg az E.L.-ban. Felelős: dr. Szikra Dezső. 
Egyetértés. 

X. A következő elnökségi ülésre hívjuk meg Szebeni Lászlót, 
a Nagykunsági Erdészeti Rt. vezérigazgatóját, hogy egyeztes
sük a vándorgyűléssel kapcsolatos tagsági és elnökségi elkép
zeléseket, egyúttal megismerjük a rendező Nagykunsági Erdé
szeti Rt. előzetes terveit. Egyetértés. 

9. A választmányi ülés foglalkozzon a Díjbizottság munká
jának korszerűsí tésével . Az Elnökség pénzjutalom helyett 
aranygyűrűt javasol a Bedő Albert és Kaán Károly emlékérmek 
mellé adni. Egyetértés. 

10. Kolozsvári Ákos vállalta, hogy különböző statisztikai 
adatok lehívására is alkalmas tagnyilvántartási javaslatot hoz 
a legközelebbi elnökségi ülésre. Elfogadása esetén az új rend
szernek 1999. március 30-ig működnie kell. Egyetértés. 

I I . Az Erdészeti Erdei Iskolák Szakosztályát meg kell kér
dezni, hogy nem lenne-e alkalmasabb más, koraibb időpontot 
választani az ..Erdők Hete" rendezvénysorozat megrendezésé
re. Felelős: Ormos Balázs. Egyetértés. 

12. 1999. január 1-tól a tagság elvárásainak jobban megfe
lelő „Erdészeti Lapok"-nak kell megjelennie. „Kézzelfogható 
jele" legyen az új iránynak. Egyetértés. 

13. Dr. Sziklai Oszkár tiszteletbeli tagunkról emlékezzünk 
meg az E.L.-ban. Dr. Szikra Dezső. 

14. Rendez\'ények: 
- BayWa Agrár Kft. gépbemutató: november 11. 
- titkári, szakosztályvezetői értekezlet: Budapest, november 

20. 
- elnökségi ülés: november 27. 
- választmányi ülés: december 4. 

Egyesületi programok Kaposváron 
Két nagy sikerű programot is lebonyolított az Országos Er

dészeti Egyesület Kaposvári Csoportja 1998. november 17-én. 
A délelőtti rendezvény első előadója Dauner Márton, az 

M V M Erdészeti Hivatalának elnöke volt. A hazai erdészeti tér
ségfejlesztés és annak európai vonatkozásai című előadásában 
utalt rá, hogy az erdőtelepítéseknek és egyéb erdészeti fejlesz
téseknek integrálódniuk kell a táj- és térségfejlesztések egészé
be. E rendszer részleteit, valamint az EU csatlakozás erdészeti 
vonatkozásait is érintette az. előadó. Nádas József az Erdészeti 
Szolgálat kaposvári igazgatója a somogyi erdőterület bővítésé
nek lehetőségéről, és az erdőgazdálkodás helyzetéről adott tá
jékoztatót. 



Délután inkább a magánerdő-gazdálkodókat érintő témák 
kerültek napirendre. Nádas József Somogy erdőgazdálkodásá
ról adott képet, kiemelve a magánerdő-területek egy részének 
jogi rendezetlenségét, valamint az erdők kezelésénél tapasztalt 
szabálytalanságokat. Pintér Ottó, a SEFAG Rt. vezérigazgató
helyettese bemutatta a megye erdőterületeinek felén gazdálko
dó nagyvállalat munkáját. Utalt arra is, hogy a cég szakemberei 
már- jelenleg is végeznek szolgáltatásokat magánerdő-tulajdo
nosok számára, és készek ennek a tevékenységnek a bővítésére 
is. /)/-. Péti Miklós, az OEE magánerdő-gazdálkodási alelnöke 
a civil szerveződések fontosságáról beszélt. A magánerdcí-tu-
lajdonosoknak az OEE fórumait kell felhasználni arra, hogy 
szakmailag segítse őket, valamint közösen tudjanak fellépni ér
dekeik képviseletében. 

• 
Tájékoztatás a Fakereskedelmi Szakosztály 

rendezvényéről 
Az október 8-9-én megtartott szakosztály-összejövetelünk

nek a MEFAG Rt., Eger volt a házigazdája. 
Schmotzer András vezérigazgató átfogó tájékoztatást adott 

az erdőgazdaság munkájáról. 
Az elhangzottak röviden az alábbiakban foglalhatók össze: 
- A MEFAG Rt. ma a harmadik legnagyobb gazdaság az 

országban, 72 000 ha-on gazdálkodnak, miután 12 000 ha -
elsősorban Ózd térségében - kárpótlás címen kikerült a keze
lésükből. 

- Területük 50%-a valamilyen címzettség miatt védettség 
alatt van. 

- 650 ha a véghasználati redukált területük, üz.cmtervi tar
talékaik vannak, a B és a KtT esetében a természetes felújítás 
a céljuk, felújítási hátralékuk nincsen. 

- Ciklikussá vált a fakitermelés, a Felnémeti Fűrészüzem 
nem működik, nagyon hiányzik egy jól működő feldolgozó 
üzem a cégnél, bérmunkában dolgoznak fel nagyobb mennyi
ségű alapanyagot. 

- A Gyöngyösi Parkettagyár az Rt.-nek szerves része, 1998. 
évben 100 millió Ft alaptőke-emelésük volt, 184 millió Ft ka
matmentes hitelhez jutottak. 

- Az ország egyik legkorszerűbb csemetekertje Kaiban üze
mel, egy nagyobb erdőtelepítési programban reménykednek, 
ahol nagy tömegű csemetére lenne szükség. 

- 10 hagyományos erdészetük van (4000-14 000 ha terület
tel), 800-850 ha-os kerületekkel. 

- Vadászat: a 72 000 ha-ból 60 000 ha üzemi terület az 
éves árbevételnek 12-15%-át adja a vadászat! 

- A 3 üzemeltetett kisvasútnak évi 15-16 millió Ft veszte
sége van. 

- Az erdőgazdálkodás - művelés-használati - , valamint a 
szállítás területén szinte minden folyamatot vállalkozásban vé
geznek. 

A vállalkozókat a gépbeszerzésben segítik, műszaki fejlesz
tés gyakorlatilag nincs a cégnél. 

Kiss László, a M E F A G Rt. kereskedelmi osztályvezetője tá
jékoztatást adott a kereskedelmi munkáról. 

- Evi 160 em' nettó vastagfával rendelkeznek (40% T és 
B; 30% cser; 10% fenyő; 20% egyéb fafaj). 

- Mivel nincs fafeldolgozásuk, a teljes mennyiséget értéke
síteni kell. 6 5 % a sarangolt választék, kb. 40 e m 3 a rönk. Az 
alapanyagot nem a megye dolgozza fel, igen hullámzó a hazai 
igény. 

- A fahasználat nagyon kiszolgáltatott az. erdőfelügyelőség
nek és a természetvédelemnek, lermelésbarát magatartást és 
kapcsolatot szeretnének. 

- A termelésben a piaci igényekhez, igazodó választékolást 
kell megvalósítani és növelni kell a készültségi fokot (pl. tű
zifa-hasznosítás). 

- Jelentős a faszén-termelésük és komoly felvevő partner 
lett az Interspan (keményfában). 

- Az Rt. árbevétele 2,2 Md Ft, amiből 1,0 M d Ft a fahasz
nálat. 200 millió Ft az export. 

- Az értékesítési feladatok 60%-át a központ koordinálja, 
az erdészetek elsősorban készpénz-értékesítést végezhetnek. 

- Az exportban igen nagy hátrányt jelent a jelentős fuvar
költség, a 4000 m rönköt terítve kínálják. 

- A parketta árbevétele: 600-700 millió Ft; vadászat: 100-
120 millió Ft; csemete 100 millió Ft: faszén: 100 millió Ft. 

Duska József a Bükki Nemzeti Park igazgatója nagy érdek
lődést kiváltó előadást tartott. 

Az országban működő 9 nemzeti park lefedi a teljes terü
letet. 300 ezer ha a védett erdőterület, amelynek 1/3-a a B.N.P. 
felügyelete alá tartozik. 

Kiemelkedő jelentősége van a 20x5 km-es Bükk-fennsík; 
nak, a karsztvíz-készletnek, ahonnan naponta átlag 80 ezer m" 
ivóvizet emelnek ki Miskolc vízellátásához. 

A reliktum fajok száma 1300, 950 felfedezett barlang talál
ható. Ilyen környezetben csak természetvédelmi célú erdőgaz
dálkodás képzelhető el, a célok azonosak mndkét területen: a 
tartalmas erdőgazdálkodás. 

A fahasználatban természetvédelmi szempontból nincsenek 
gazdasági, csak ökológiai szempontok. A fakitermelési beso
rolásoktól kezdve keresni kell az együttműködést; 3 ha a leg
nagyobb véghasználati lehetőség. 

A gazdálkodók munkáját a szigorú előírások mellett rend
kívül korlátozhatják a kedvezőtlen időjárási viszonyok is, ho
lott a piac folyamatosan igénylené az árualapot. Az előadással 
kapcsolatban igen élénk szakmai véleménycsere alakult ki. 

Balogh József A Bioenergia Hungary Kft. menedzser igaz
gatója előadásában új oldalról közelítette meg a faaprítékra 
épülő hosszú távú energetikai terveiket. 

Az országol hat régióra osztották fel, amelyet 45 termelési 
körzetre bontottak. 

Alapvető céljuk: a hazai energiaellátásban 8-10%-os nagy
ságrendet helyettesíteni. 

Forrás: energetikai ültetvények, erdő faipari hulladék. 
A kedvezőtlen adottságú mezőgazdasági területekből 18-

20%-ot kellene kivonni , ahol 3-5 éves vágásfordulóval 20 
t/ha/év hozamú ültetvényeket terveznek megvalósítani. 

A programhoz jelentős állami támogatással számolnak. Az 
eddigi felhasználás mellett a mezőgazdaság területén szeretnék 
az égető szárításikapacitás-hiányt kitölteni. 

A feladat magába foglalja: 
- az alapanyag-termelést (apríték), 
- az apríték folyamatos értékesítését (közraktározást), 
- tüzelőberendezések, szárítók tervezését, telepítését. 
2005. évtől komoly beállt állapot várható! 
A jelenlévők nagy érdeklődéssel és kissé hitetlenkedve fo

gadták a merész elképzeléseket, sok sikert kívántak a megva
lósításhoz és várják az eredményeket. (Az országban jelenleg 
24 kisebb-nagyobb faapríték-tüzelésű üzem működik.) 

Oláh János, a LIGNIWOOD osztályvezetője tömör előadá
sában általánosan értékelte az európai piaci helyzetet. 

Igen kedvezőtlenül érint bennünket a távol-keleti válság, az 
onnan Európába irányuló növekvő export, az ipari koncentrá
ció. Potenciális árualappal léptek a piacra ismét a jugoszláv 
utódállamok. Egyre fontosabb szempont lesz a kereskedelem
ben a partnerek közötti biztonság és kiszámíthatóság. 

Vágner László, a M E F A G Rt. Felsőtárkányi Erdészetének 
vezetője az erdészet munkáját ismertette. 

13 500 ha-on gazdálkodnak, ebből 3500 ha védelmi rendel
tetésű erdő (90%-ban a B.N.P.). 

A területen az 1800-as évektől üzemtervi gazdálkodás fo
lyik. Évi 23 000 m 3 a nettó kitermelésük (csak hóban-fagyban 
dolgozhatnak) és csak kerítés mellett 40-60 ha az évi felújítá
suk. 



Jelentős a vadászatuk, 700 nagyvadat ejtenek évente. Az 
1720-as években indult az erdei kisvasút. Részletes tájékoz
tatást kaptunk a tölgy száradásról, amely az 1970-es években 
jelentkezett. Még ma is 3000 m 3 az évi száradék. Az állomá
nyok kiritkulnak, felgallyasodnak a megmaradt fák, a terület 
gyomosodik, természetesen szinte nem újíthatok fel. Az anyag 
nehezen értékesíthető, alkalmatlan faszénégetésre is. A gazda
ságnál évi 30-35 e m 3 a száradék. (Borsod 30 e m 3 , Nógrád 
10-12 e m , Sopron 3 e m 3 . ) 

Az összejövetelen 32-en vettünk részt. Minden előadást 
élénk szakmai kiegészítés és vélemény kísért. 

Ezúton is köszönjük a M E F A G Rt. munkatársainak szívé
lyes és minden igényt kielégítő vendéglátását. 

Szalkay György 
a szakosztály elnöke 

• 
Tájékoztató 

Az Erdőfeltársái Szakosztály 1998. október 28-29-én az 
Ipoly Erdő Rt. Kemencéi Erdészetének területén tartotta meg 
ülését azzal a céllal, hogy a W O O D - T E C H keretében megren
dezett Erdészeti Szakmai Találkozón a természetvédelem és 
erdőfeltárás között megkezdett párbeszédet folytassa. Ennek 
érdekében a kibővített szakosztályülésre meghívót kaptak a ter
mészetvédelem képviselői is (Duna Ipoly Nemzeti Park, Bükki 

Nemzeti Park). Az erdőgazdaság helyzetét és tevékenységét 
Kiss László vezérigazgató ismertette. Kiemelte, hogy az ÁPV 
Rt. által nyújtott reorganizációs keret jelentős részét az erdő
gazdaság feltárásának korszerűsítésére kívánják fordítani. Az 
így megnövekedett saját forrásokat újabb források bevonásával 
szeretnék bővíteni, amelyhez kéri a társhatóságok segítő támo
gatását. A Kemencéi Erdészet természeti adottságait Karnis 
Gábor erdészetvezető ismertette. Bemutatta az erdőfeltárás ala
kulását a térségben, valamint ennek hatását az erdőgazdálko
dásra. Az erdészet teljes területe a Duna Ipoly Nemzeti Park 
területére esik, amely mértékadóan meghatározza az erdőfeltá
rás peremfeltételeit, de nagyban könnyítané a helyzetet, ha a 
kezelési tervek már ismertek lennének. Az erdőgazdaságnál fo
lyó útépítésekről Mikle Tibor adott tájékoztatást. A szűkebb 
szakmai témakörben dr. Kosztka Miklós foglalta össze azokat 
az alapelveket (arányosság, állékonyság, anyagfelhasználás, 
fenntarthatóság), amelyekkel műszaki szemlélettel a termé
szetvédelem igényeit is le lehet írni. Dr. Szilasi Zoltán a tájba 
illesztést, a fenntartandó migráció megvalósításának fontossá
gát és a nem kívánt migráció hatását elemezte. Felhívta a fi
gyelmet az alsóbbrendű utak tervezéséhez kidolgozott tervezési 
irányelvek használatára. Duska József átfogó elemzést adott az 
erdőfeltárás és a természetvédelem kapcsolatáról. Előadásában 

kifejtette, hogy az útépítés nem tekinthető az erdőfeltárás 
egyetlen eszközének, egyes területeken az mas eszközökkel is 
megoldható. Az ideális hálózatot úgy javasolja kialakítani, 
hogy az minden cél és szempont szerint kedvező megoldási 
eredményezzen. Célszerűnek tartaná, ha megszületettek azok a 
korábbi javaslatokban megemlített erdőfeltárási regionális ter
vek, amelyek az erdőfeltárási alaptervekre támaszkodva a teljes 
feltárt terület úthálózatát egységes szemlélet szerint rögzítenék. 
Az útépítési és útüzemeltetési anyagokat a természetvédelmi 
szempontoknak megfelelően kell kiválasztani, az utak víztele
nítésének kialakítását a kedvezőtlen hatások csökkentésével 
kell megoldani. Dr. Szikra Dezső á. biodiverzitás és tájvédelem 
fontosságának hangsúlyozása mellett rámutatott arra. hogy az 
erdőterületekre készülő környezeti hatástanulmányok nem er
dészeti jellegűek, azok általában irodalmi feldolgozások. En
nek oka, hogy az erdészeti sajátosságokra nincs kidolgozott 
tartalmi és formai követelmény, azok megrendelői érdekeket 
szolgálnak, valamint a kidolgozásra nem áll rendelkezésre ele
gendő idő. Az előkészítés fontosságát hangoztatva szintén utalt 
a regionális tervek fontosságára. Felszólalásában ismertette a 
kezelési tervek elkészítésének problémáit, azok összehangolá
sai az üzemtervekkel, valamint a témába vágó kutatási ered
mények beépítését és hasznosítását. A felvetett kérdésekre dr. 
Kosztka Miklós válaszában ismertette a hálózattervezés, az út-
tervezés újonnan megfogalmazott alapelveit és az ezekhez kap
csolódó új tervezési eljárásokat, majd kitért az útépítések és 
az. építőanyagok kérdésére. Beszámolt a Magyar Mérnöki Ka
mara és az FVM között folyó egyeztetésekről, ami a tervezői 
jogosultság kérdésének megoldására irányul. Bak Júlia rámu
tatott arra, hogy az erdőgazdálkodás és a természetvédelem 
egyaránt társadalmi igényeket elégít ki, ami megkívánja a kö
zös álláspontok kialakítását. A természetközeli erdőgazdálko
dást jellemző' kis területű beavatkozások megvalósítása (terve
zése, végrehajtása, ellenőrzése) csak sűrűbb téltáróhálózattal 
biztosítható. A kezelési tervek és a végrehajtási rendeletek hi
ánya nagymértékben gátolják a harmonikus együttműködés ki
alakulását: Gergye András a többletköltségek fedezésének for
rása iránt tette fel kérdését, Luthonszky Zoltán a többtulajdo
nosú erdőterületen folyó nehézségekre hívta fel a figyelmet. 
Tarja ni Antal ismertette azokat a kedvezőtlen hatásokat, ame
lyek a műszaki vonalon dolgozó magántervezőket érik a ter
vezői jogosultság hiánya miatt. Wagner Tibor hozzászólásában 
felhívta a figyelmet arra, hogy az Ipoly Erdő Rt. feltarts;!!:.i a 
Szakosztály felmérése szerint az országban a legalacsonyabb. 
Ilyen feltártság mellett az erdők kezelése, védelme nem meg
oldható. A természetvédelem szakembereitől azt kéri, hogy fel
tételeik meghatározása mellett segítsék elő a szükséges feltárás 
megvalósítását az Ipoly Erdő Rt. területén. Bogár István el
mondta, hogy az erdőfeltárási alaptervek elkészítésével az öt
venes években már gyakorlatilag területfeltárást valósítottak 
meg. 

A szakosztályülés ezután ajánlásokat fogadott el, amely sze-
rint: 

• felkérik a természetvédelem képviselőit, hogy az 1981, 
évben megjelent Erdészeti Utak Tervezési Irányelveit vizsgál
ják felül, és tegyék meg azokat a konkrétan megfogalmazott 
javaslatokat, amelyeket - egy átdolgozott műszaki irányelvben 
beép í tve - mrá t e r v e z é s k o r f i gye l embe veszik a termé
szetvédelem szempontjait; 

• felhívja az. illetékesek figyelmét arra, hogy a tervzeői jo
gosultság szabályozása rendezetlen, egyben kérik, hogy a prob
lémák megoldásában működjenek közre, mert a kialakult álla
pot kedvezőtlenül érinti az erdőfeltárást, az erdészeti útépítést 
és az erdőmérnökök elismertségét; 

• az erdészeti utak a társadalom által megkövetelt közcélo
kat is szolgáló tartamos és többcélú erdőgazdálkodásban az. 
erdő infrastrukturális létesítméynei, amelyek létesítése és fenn-



tartása a gazdálkodás eredményeiből nem finanszírozható, te
hát annak támogatása feltétlenül szükséges. 

A szakosztályülés résztvevői megtekintették az erdészet út
hálózatát, megismerték annak állapotát, valamint Kemence 
község - Hont vármegye egykori székhelyének - nevezetessé
geit. 

Az Erdőfeltárási Szakosztály az Ipoly Erdő Rt. területén 
megtartott szakosztályülését nagyon hasznosnak ítéli, mert a 
természetvédelem és az erdőfeltárás szakemberei között meg
indult egy előremutató párbeszéd, aminek eredménye egymás 
törekvéseinek megismerése, a közös érdekek feltárása, illetve 
az álláspontok közelítése. 

• 
A Gépesítési Szakosztá ly 1998. december 3-án a piliscsa

bai Mezőgazdasági , Informatikai Középiskolában - mely a 
GATE gyakorlóiskolája - tartott ülést. A színhely kiválasztá
sának indoka, hogy a szakközépiskolában 1987 óta erdészeti 
gépész irányultságú szakképzés is folyik. 

Az ülés első napirendi pontjaként Mendli László igazgató 
adott tájékoztatást az iskoláról, ahol jelenleg: 

- mezőgazdasági gépész és 
- mezőgazdasági, informatikai szakmacsoportos „világban

ki" képzési modell szerinti oktatás folyik. 
Utóbbinak, a mezőgazdasági szakmacsoporton belül része 

az erdészeti gépész irányultságú szakképzés, mely maximum 
6 évet fog át úgy, hogy: 

- az 1-2. év alapozás szakmai orientációval, 
- a 3-4. év szakmacsoportos alapozás. 
- az 5-6. év pedig szakirányú képzés. 
A képzés során a tanulók: 
- a 4. év végén szakközépiskolai szintű érettségi vizsgát 

tesznek és választásuk szerint tovább maradnak az iskolában 
vagy átlépnek a felsőoktatásba; 

- a tovább maradók egy év után gimnáziumi szintű érettségi 
vizsgát vagy adott szakmában szakmunkás vizsgát, a 6. év vé
gén pedig technikusi vizsgát tehetnek. 

A mi szakterületünkre tehát a képzésből erdészeti gépész 
szakmunkás és erdészeti gépésztechnikus végzettséggel kerül
hetnek ki a tanulók, akik a képzés során a kimenettől függet
lenül: 

- motorfűrész-kezelői, 
- fakitermelői és 
- közelítőgép-kezelői 

szakképesítést is szerezhetnek, melyek az Országos Képzési 
Jegyzék szerinti szakképesítések. 

A napirendi ponthoz kötődően a résztvevők megtekintették 
az iskola laboratóriumait, műhelyeit és az erdészeti gépész ok
tatást segítő gépparkját. 

A második napirendi pont kereteben a PENDA Kft.-t mu
tatta be Fejér Lajos ügyvezető igazgató és Nadobán Erika ter
mékmenedzser. A PENDA Kft. elsősorban olasz forrásból szár
mazó mezőgazdasági és erdészeti gépek kereskedelmével fog
lalkozik. Erdészeti gépkínálatában meghatározóak az erdőmű
velési gépek (tuskóforgácsolók, vágáshulladék-aprítók, ekék, 
talajmarók, permetezők stb.). A kft. üzletpolitikáját az jellemzi, 
hogy: 

- adott technológiai folyamat egészéhez kínálja a gépesítési 
hátteret. 

- eladott gépeinek karbantartó-javító hátteret is igyekszik 
biztosítani. 

A harmadik napirendi pontban a Stihl Kft. képviseletében 
a kft. munkatársai, Horváth Árpád és Bogdán Lajos mutatták 
bc - szóban és gyakorlati bemutató keretében is - a kft. új
donságait. 

Ezt követően a szakosztály: 
- összeállította az 1999. évi munkaterv tervezetét; 

- új tagfelvételekről döntött (a Gépesítési Szakosztály új 
tagjai: Brasch József - Rába Rt., Kiss Mihály - Berger Kft., 
SzliczJci József - Kaposgép-Szol Kft.); 

- egyetértett azzal, hogy a rendezvénynek helyt adó szak
középiskolában a következő tanévtől erdészeti gépész témájú 
tanulmányi verseny induljon, mely évről évre kerüljön meg
rendezésre, a szakosztály védnökségével, és a „Dr. Szepesi 
László Erdészeti Gépész Emlékverseny" nevet viselje. 

A napirendi pontok vitájához. Ambrus Ildikó, dr. Horváth 
Béla, Kiss Béla, Rákosi József Remenyik Imre és Szamosi Fe
renc szólt hozzá. 

A jól sikerült rendezvényért köszönet illeti a házigazdákat, 
a PENDA Kft- t és a STIHL Kft.-t. 

Dr. Horváth Béla 
szakosztály-elnök 

• 
Közlemény 

A Szeniorok Tanácsa (SzT.), a Táj- és Környezetfejlesztési 
Szakosztállyal (TKSz.) közösen 1998. november 26-án rendez
te az évzáró ülését. Az ülést levezető Szász Tibor napirend 
előtt meleg szavakkal emlékezett meg Jéröme Renéró'l, az SzT. 
előző ülése óta elhunyt tagjáról. Az ülésen résztvevő 31 fő egy 
perces néma felállással tisztelgett szeretett barátjuk emlékének. 

Első napirendi pontként Káldy József az OEE új elnöke 
„Az új Elnökség célkitűzései és a szakosztályokkal szemben 
támasztott követelményei" címen tartott előadást. Az ismerte
tett célkitűzések közül, mint legfontosabbakat a következőket 
emeljük ki: 

- Nyitottá tesszük az OEE-t a magánerdő-birtokosok szá
mára is. 

- Törekszünk arra, hogy a taglétszámot 4000-re emeljük; 
- A Soproni Kiállítással, az Erdők Hetével és a Vándor

gyűléssel, valamint az erdőgazdálkodást je l lemző fontos infor
mációk közreadásával jó kapcsolatot tervezünk kiépíteni a 
nagyközönséggel. 

- Jó csapatmunkával tervezzük kialakítani azt, hogy szak
mai téren az O E E tagsága egységesen legyen képes fellépni. 

- Az „Erdészcsillag Alapítvány" megteremtésével az erdé
szözvegyeken, árvákon, egyedül maradt tehetetleneken kívá
nunk segíteni. 

- Az OEE Könyvtárának a Csillagvölgyből a Budakeszi útra 
történő áthelyezésével aktív információs központot és klub
életet tervezünk teremteni. 

- Az, Erdészeti Lapokat a közakaratnak megfelelően tovább
ra is fontosnak tartjuk és abban az elméleti és gyakorlati kér
déseket megfelelő arányban szerepeltetjük, bővebb teret bizto
sítunk a szakmai vitáknak. 

- Újra kísérletet teszünk a székházunk visszaszerzésére, ha 
szükséges, ezt bírósági útra is tereljük. 

- A szakosztályoktól e célok megvalósításához kérünk aktív 
közreműködést. 

Következő napirendi pontként Szász Tibor a SzT. elnöke 
ismertette azt a tervezetet, amelyben kérik az OEE Elnökségét, 
hogy tegyenek lépéseket a Soproni Egyetem elnevezésének és 
szervezeti felépítésének olyan változtatására, amelyikből min
denki számára egyértleműen kitűnik, hogy ott a több mint két
száz éves múlttal rendelkező felsc'ífokú erdészeti oktatás is fo
lyik. 

Hajak Gyula SzT. elnökh. és ,S'. Nagy László, a TKSz. el
nöke ismertette a SzT. és a TKSz. 1998. évi tevékenységét és 
az 1999. évi programját. Szász Tibor tolmácsolta az SzT. tag
jainak Führer Ernő ERTI főigazgató meghívását a rododend-
ron virágzásának idejére Sárvárra, a korszerűsített Kísérleti Ál
lomás bemutatására. 

Az előadottakkal kapcsolatos vitában a következők vettek 
részt: Dr. Tarján Lászlóné, dr. Sipos Árpád, dr. Dobos 'Tibor, 



dr. Ráczné, Schneider Ildikó, Zágoni István, dr. Erdős László, 
Pechtől István. Tarjáni Antal, dr. Madas László, dr. Kollwentz 
Ödön, Halász Aladár, Tokodi Mihály, Pápai Gábor. 

Záró programként levetítésre került az 1937-ben készült „A 
Leányvári Boszorkány" c , a selmeci akadémisták életéről szó
ló muzeális film. 

Dr. Szász Tibor 

• 
Az Országos Erdésze t i Egyesüle t és Gépesí tési Szakosz

tálya 1998. november 11-én a Kisalföldi Erdészeti Rt. területén 
tartott ülést, melyen meghívottként részt vettek az Erdőhasz-
nálati, az Erdó'mú'velési, az Érdekvédelmi, valamint a Magán
os Társult Erdőgazdálkodók Szakosztály tagjai is. A rendezvé
nyen a BayWa Agrár Kft. mutatkozott be az erdészeti terület
nek. 

Az ülésen először dr. Magas László, a rendezvénynek helyet 
adó erdőgazdaság vezérigazgatója, majd Káldy József, az OEE 
elnöke köszöntötte a mintegy 100 résztvevőt. Ezt követően a 
BayWa Agrár Kft. tevékenységét mutatta be Schmidt Pál ügy
vezető igazgató, Szőcs János műszaki igazgató és a kft. további 
területi képviselői. 

A német érdekeltségű kft. mező- és erdőgazdasági gépek, 
vegyszerek és kenőanyagok forgalmazásával van jelen a ma
gyar piacon. 

A nap délutánján a Kisalföldi Erdészeti Rt. Győri Erdésze
tének területén terepi bemutatóra került sor, ahol álló gépbe
mutatót, vegyszer- és kenőanyag bemutatót, valamint számos 
üzemelő gépet tekinthettek meg a résztvevők. 

A bemutatott gépek között: 
- FENDT traktorokat (üzem közben is, közelítésben, csör

lővel felszerelve); 
- közelítőcsőrlőket; 

- Husqvarna gépeket (motorfűrészeket, tisztítófűrészeket); 
- kézi szerszámokat: 
- vegyszerkenő gépet; 
- háti motoros permetezőgépet; 
- ültetőgépet; 
- gödörfúrót és 
- felkészítő gépeket (POSCH-féle hasító-, daraboló- és ka

rókészítő gépeket, üzem közben is) láthattunk. 
A jól sikerült rendezvényért köszönet illeti a BayWa Agrár 

Kft.-t és a rendezvénynek helyet adó Kisalföldi Erdészeti Rt.-t. 
Dr. Horváth Béla 
szakosztálv-eln ök 

• 
Az M T E S z a lakuló EU Bizottsága 1998. október 29-én 

tartotta alakuló ülését az alábbi témapontokkal: 
1. Tájékoztató a megalakítandó EU Bizottság feladatairól, 

az előzetes felmérés eredményeiről. 
2. A Külügyminisztériummal kötött „Együttműködési Ke-

retmegállapodás"-ból adódó feladatok, a csatlakozási folyamat 
eddigi tapasztalatai, további elképzelések. 

Az alakuló bizottságba az MT E Sz 20 társegyesülete jelezte 
részvételi szándékát. 

Első napirendi pontként dr. Ginsztler János, az MTESz al
elnöke ismertette a jelentkezési kérdőív alapján a Bizottság fel
adatkörére tett társegyesületi javaslatokat. 

A főbb javaslatok: szabványok, minőségtanúsítás, technoló
giai transzfer, jogharmonizáció. 

Az előadó kiemelte, hogy a csatlakozás szempontjából rend
kívül fontos a nem kormányzati szervek véleménye és ezért 
az információáramlás elősegítését jelölte meg a Bizottság fő 
feladatként mind a termelők, mind a kormányzati szervek irá
nyába. 

Ennek megoldásában segítséget nyújthat az MTESz Tech
nika Ház hálózata és szakmaspecifikus konferenciák megren
dezése. 

Második napirendi pontként Pelikán Lajos, az MTESz Jász-
Nagykun-Szolnok megyei szervezetének ügyvezető igazgatója 
az általuk e tárgykörben végzett tevékenység alapján határozta 
meg a fő feladatokat: 

- a lakosság tájékoztatása (Európa Napok szervezése), 
- a vállalati vezetők tájékoztatása, 
- a tájékoztatásnál a fiatalság mint célcsoport előtérbe he

lyezése. 
Dr. Ginsztler János felkérte a résztvevőket, hogy saját szak

területük EU csatlakozásának követelményeiről, a jelenlegi és 
elérendő helyzet között lévő különbségekről, illetve a sarkala
tos problémákról a legközelebbi ülésen tájékoztassák a Bizott
ságot. 

Klemencsics András 



Kardos Rezsó emlékezete 

Kardos Rezső 1923-ban Sop
ronban született. A bencés gimná
zium elvégzése és érettségi után a 
szülőföldi és személyi indíttatá
sok köve tkez tében 1941-ben a 
Soproni Akadémia Erdészeti Ka
rára felvételt nyert. Tanulmányait 
és személyi előmenetelét kettétör
te a II. világháború. Besorozták 
katonának, előbb a frontra, majd 
amerikai hadifogságba került. Ha
zatérése után az akkori polit ika 
szinte az ő hibájának tüntetve fel e kényszerű kirándulást, aka
dályozta, n e m segítette továbbtanulását. Ekkor az. ERTI-nél 
gyakornoki munkát vállalt, és a munkavégzés mellett ösztön
díjasként fejezte be az egyetemet, 1950-ben diplomázott. E ne
héz évek miatt egy életre hátat fordított a politikának, a szak
mai munkában családtagjai és szerettei emberbaráti megbecsü
lésében és szeretetében látta és találta élete értelmét. 1954-ig 
az ERTI soproni állomásán kutatómérnökként dolgozott. Az. 
ERTI átszervezésével és a soproni állomás megszűntével fel
eségével közösen új munkahelyre, Kisterenyére, előbb a Cser
háti, majd a Mátrai Erdőgazdasághoz került. Erdőművelési 
szakfelügyelőként dolgozott. A mátrai évek számára örömtel-
jesck voltak. Gyermekei ott születtek, az erdőgazdasági dolgo
zókkal meleg baráti kapcsolatokat épített ki, mint szakembert 
és embert tisztelték és megbecsülték. 

1968-ban az erdóírendezőségek és az erdőfelügyelőségek 
megalakulásával új szakmai lehetőség nyílt számára. Minisz
tériumi és baráti ösztökélésre megpályázta, majd kinevezték a 
Szolnoki Erdőfelügyelőség vezetőjévé, és a család Szolnokra 
költözött. Ez a munka kihívást és nagy szakmai feladatot je 
lentett számára, hiszen Szolnok, Pest és Békés megyében mint
egy 90 ezer hektár erdő szakfelügyeletét kellett ellátni, vala
mint évente 1000 ha új erdőt telepíteni e mezőgazdasági kör
nyezetben. Munkája mellett vállalta, hogy ebben az erdészeti 
hagyományok nélküli környezetben az erdőtelepítésekhez te
rületet, az erdészeknek munkát, és ezáltal szakmai és erkölcsi 
elismerést teremt, és az erdész szakembereket egységes szak
mai szervezetbe tömöríti. így három cikluson keresztül vállalta 
az Országos Erdészeti Egyesület helyi csoportjának titkári fel
adatát, melyet kitűnően végre is hajtott. Munkájában sohasem 
az egyéni, anyagi érvényesülés, saját szakmai babérjainak meg
szerzése volt a cél, hanem az erdészszakma elismeréséért, meg
becsüléséért dolgozott. Mint embert mindnyájan szerettük, tisz
teltük, megbecsültük. Irodájának ajtaja és szíve mindig nyitva 
állt bárki számára. A haragot és a rosszindulatot nem ismerte. 
Emberi egyenes magatartása, sudár termete, ősz halántéka és 
meleg őszinte tekintete, nagy szaktudása és munkamódszerei 
alapján aktív tevékenysége alatt mindnyájan a szakma első em
berének tekintettük. Munkáját a minisztérium és a felső szintű 
szakmai vezetés is elismerte. METESz-díjban részesült, majd 
1969-ben M É M fásítási plakettet, 1975-ben Kecskeméten az 
egymillió hektár erdő telepítéséért emlékérmet, 1986-ban a 
szolnoki Erdészeti Vándorgyűlés alkalmával fásítási emlékpla
kettet kapott. 

1983-ban vonult nyugdíjba, azonban a szakmai élettől nem 
vált meg, mint erdész, tíz éven keresztül tevékenykedett a TSz 
Szövetségnél, majd az ezt követő 5 évig, haláláig a tiszasasi 
Rákóczi szövetkezet erdészeti munkáját irányította. 

o 
Most csendesen lehajtott fővel, megfáradt, betegségtől meg

gyötört testedtől búcsút veszünk. Fáj ez a búcsú, mert egy me
legszívű, igaz barát közelségével szegényebbek lettünk. Tudjuk 
Isten akaratát, a természet olykor kegyetlen törvényeit zokszó 
nélkül tudomásul kell vennünk. Kegyes volt viszont hozzánk 
a Sors, hogy személyeddel megáldott, és szeretetednek, barát

ságodnak részesei lehettünk. A koszorúba és csokorba kötött 
vágott virág jelképezi tested múlandóságát. A halk zene, a 
gyertyaláng, a harang kondulása, az általunk elmondott csendes 
ima szellemed és lelked örökkévalóságát jelenti. 

Ha csendes szellő simogatja fejfádat, hozza el Neked a sze
retett szülőföldi környezet, a soproni fenyvesek halk suhogását, 
a mátrai bükkösök komor méltóságteljes hangulatát, az általad 
és közreműködéseddel létesült alföldi tölgyesek, akácosok, 
nyárasok hálás köszönetét. 

Kardos Rezső Isten veled! 
Búcsúzunk, de nem feledünk. 

KAUZLI KÁLMÁN oki. erdómérnök 
(1942-1998) 

• H 

1942. ok tóber 27-én születet t a 
Veszp rém megyei Ukk községben. 
Szülei pedagógusok, akik kora ifjúsá
gától a természet szeretetére nevelték. 
Elemi iskoláit Zalaerdődön, középis
koláit a sümegi Kisfaludy Gimnázi
umban végezte. 1961-ben felvételizett 
Sopronban, ahol erdőmérnöki okleve
lét 1966-ban szerezte meg. Halk sza
vú, alkalmazkodó, de az igazságért ki
álló emberként ismerték meg évfo
lyamtársai. 

Friss diplomásként a Keszthelyi Állami Erdőgazdasághoz, 
került, ahol műszaki vezetőként a Balaton-felvidék erdeinek 
szolgálatában ismerte meg a gyakorlati erdőgazdálkodás prob
lémáit, örömeit, intézkedéseinek eredményét. 

Tapasztalatait következő munkahelyén az államigazgatás
ban, a Tapolcai Járási Hivatal Mez/ígazdasági Osztályán ka
matoztatta, segítve a járás szövetkezeteinek nehezen, sok prob
lémával induló erdőgazdálkodási tevékenységét. 1970. évtől az 
Alsópéli Állami Gazdaságnál ágazatvezető volt. majd utolsó 
munkahelyén 1975. évtől a Jászfényszarui „Béke" Mezőgaz
dasági Termelőszövetkezetnél ágazatvezetőként dolgozott ha
láláig. 

A szövetkezeti erdőgazdálkodás sok tapasztalattal rendelke
ző, kiváló gyakorlati tudást felhalmozott, hűséges és nagy szor
galmú munkását veszítette el benne. A rendszerváltást követő
en az őt je l lemző halk szóval, de annál meggyőzőbben érvelve 
tett hitet az újszerű közös gazdálkodás lehetőségei és annak 
eredményes működtetése mellett. Súlyos tragédiaként élte meg 
fia elvesztését. A munkában, a közösség érdekében végzett te
vékenységben lelte meg vigaszát. Szeretett szakmája mellett 
megszervezte lakóhelyén a bélyeggyűjtők körét és szabad ide
jében nagy kedvvel hódolt kedvenc sakk sportjának és a ze
nének. 

Ahogyan élt, úgy viselte a gyors lefolyású félelmetes be
tegséget, szótlanul, bizakodva felépülésében. 

Családtagjai, jászfényszarui munkatársai és évfolyamtársai 
kísérték utolsó útján a balatonrendesi temetőbe szülei közelébe, 
ahol két fiatal nyírfa vigyázza sírját. A tevékeny, a családjáért, 
a közösségért és a szakmájáért munkálkodó élete emlékét sze
retettel megőrizzük. 

Beró Csaba 

1959-ben Szegeden végzett 
erdésztechnikusok negyvenéves találkozóját 

szervezzük. 
Kérem a jelentkezéseket 

Putnai József 8093 Lovasberény, Erdészet 
címre megküldeni. 
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A főtitkári állásra kiírt pályázatra beérkezett anyagokat az Elnökség megvitatta, és úgy döntött, 
hogy 1998. december 1 -tol 

Ormos Balázst 
bízza meg a főtitkári teendők ellátásával. 

MEV y99 Magánerő és Vállalkozás 
Szakvásár és Találkozó 1999. május 14-15-én Monoron 

Első fe lh ívás a kiál l í tók részére 

Tisztelt Asszonyom/Uram! 
1999. május 14-15-én immár negyedszer rendezzük meg a M E V '99-et . az erdőtulajdonosok, a 

magánerdő-gazdálkodás beszálítói és vevői egyre népszerűbb országos találkozóját. Az esemény 
igen jó alkalom arra, hogy kiállítóként Ön, illetve cége megjelenjen és potenciális vevőinek bemutassa 
termékeit és szolgáltatásait, akár működésük közben is. A rendezvény helye a Budapesttől 35 km-re. 
a 4. sz. főút mentén Monor belterülete és a M O L benzinkút között fekvő erdőterület. 

A részvétel díja kiállítónként előreláthatólag 100 000 Ft + áfa, mely tartalmaz elektromos csati 
ko/.ást (220 V, 10 amper), egy katonai sátrat (kb. 4x4 m), egy asztalt és négy széket, valamint koriátló 
kiállítóterületet. 

Kérjük, jegyezze elő részvételét jövő évi naptárában és tájékoztasson bennünket részvételi szán 
dekáról, hogy a szerződéstervezetet megküldhessük Önnek. 

Reméljük, viszontlátjuk rendezvényünkön. 
Tisztelettel: 

ERDŐSZÖV Rt. 
2200 Monor. Kiss Ernő u. 17. 
Telefon és fax: 06 (29) 410-387, 411-460. 413-115 

MEGHÍVÓ 
IGOÍVtS Aí OSS Z f  ROESÍET! fC'ttSUltT 

NI AGYAR POSTA 

Az 

ERDÉSZETI MÚZEUM 
tisztelettel és szeretettel meghívja Önt, kedves családját, 

munkatársait, barátait és ismerőseit 

Erdészeti vonatkozású magyar 
bélyegek, érmek és plakettek 

című időszaki kiállítására. 

A kiállítás helye: Erdészeti Múzeum 
Sopron, Templom utca 4. 

Megnyitás: 1999. január 7. 

Megnyitotta: Barátossy Gábor, 
a F V M Erdészeti Hivatala elnökhelyettese. 

Megtekinthető: 1999. február 14-ig 
szerda kivételével 10-13 óráig. 




